
LETNIK XVI., ST. 11 (734) /  TRST, GORICA 
ČETRTEK, 24. MARCA 2011

www.noviglas.eu
SETTIMANALE

Poste Ita lian e  S .p .a. - S p ed iz io n e  in a b b o n a m e n to  p o s ta le  
D.L. 3 5 3 /2 0 0 3  (conv . in L. 2 7 /0 2 /2 0 0 4  n . 4 6 ) 

a r t. 1, co m m a 1, DCB (P ad o v a ) 
ISSN 1 1 2 4 -6 5 9 6

TAXE PERCU E - TASSA RISCOSSA

N O V I

C E N A  1 E V R O
U FFIC IO  POSTALE PADOVA - ITALY

W M
N O V I  G L A S  IE N A S T A L  Z  Z D R U Ž I T V I J O  T E D N I K O V  KATOLI ŠKI  G L A S  IN N O V I  LIST 11.  J A N U A R J A  1 9 9 6

Uvodnik
Igor Gregori

Fukušima: simbol 
našega zatona?

Ob številnih fotografskih in  video po 
snetkih, ki so tako temeljito in  grozljivo 
dokum entirali razdejanje potresa in  posle

dičnega cunam ija na Japonskem , se lahko 
sleherni Evropejec zamisli ob kopici vprašanj, 
katerih odgovor nedvom no zariše dokaj črno 
perspektivo prihodnosti.
Številne eksplozije v jedrski centrali v Fukušimi 
so pokazale, na kako majavih tem eljih sloni 
nuklearna izbira, ki so jo nekateri evropski 
državniki, zlasti nem ška kanclerka Angela 
Merkel, nem udom a postavili na kocko, m ed
tem  ko je italijanska vlada jedrsko vprašanje že 
pred nekaj leti postavila na vrh svoje politične 
beležke. Italijani pa so dokaj hladni do te ener
getske variante, sicer ne toliko zato, ker so 
objektivno zaskrbljeni nad nevarnostjo tovrst
n ih  objektov, pač pa zaradi vprašljivosti glede 
sposobnosti italijanskega sistema pri vzdrže
vanju tako občutljivih tehnoloških infrastruk
tur. Končno besedo naj bi volilci izrekli na re
ferendum u že čez nekaj mesecev.
Katastrofa na Japonskem je vsekakor posredno 
načela vprašanje energetskih potreb Zahoda in 
njegovega gospodarstva, zlasti v času, ko se je 
treba ob vprašanju varnosti jedrskih central tu 
di spraševati o premikih, ki jih bo dotok tradi
cionalnega energetskega vira - nafte - deležen v 
prihodnje.
Se preden je m ednarodna vojaška sila raketira
la Gadafijeve postojanke v Libiji, so mediji dan 
za dnem  poročali o revolucionarnih silnicah v 
severnoafriških državah: položaj se v bližnji 
prihodnosti nikakor ne bo normaliziral. Prej 
obratno, saj ne glede na iztek libijske krize sme
m o pričakovati nov cunami, sicer družbenopo
litičnega značaja, ki bo - oziroma v nekaterih 
prim erih je že - načel dolgoletno ravnovesje, za 
katerega je zahodni diplomatski sistem upal, 
da bo vekomaj ohranil ustaljene ali pa še bolj 
tvorne koordinate.
Dogajanja v Tuniziji in  Egiptu so presenetila 
bodisi ZDA bodisi Evropo, nekega vojaškega po
sega v Libiji nam reč zahodne sile niso še zdaleč 
n iti sanjale (glede na to, da so zavezniške 
vojaške sile na afganistanskem prizorišču zelo 
prisotne), s strateškega vidika pa še manj žele
le (zlasti Italija, ki bo morala preosnovati svoje 
posle z novim  raisom v konkurenci z drugimi 
'vojaškimi tovariši' t. i. koalicije požrtvoval- 
nežev). Val revolucije, ki bo - kot kaže - zanetil 
že itak napeta družbena tkiva še v drugih arab
skih državah (Siriji in  Jemenu), bo nam reč h u 
do zmanjšal težo, ki so jo zahodne diplomacije 
imele pri kovanju usode svojih partnejev na 
podlagi naftn ih  pogodbenih dogovorov: če bo 
pod vstajo kolapsirala še savdska kraljevina, se 
bo pod temelji zahodne industrije odprlo pra
vo energetsko brezno, kam or bi iranski pred
sednik A hm adinežad najraje potlačil vedno 
manj prepričljivo retoriko Zahoda. Kot trdijo 
geopolitični analitiki, se trenutnega nestabil
nega položaja v arabskem svetu najbolj veseli 
ravno iranski državnik. In to še zlasti v prim e
ru, da bi protesti dobili zagon v Omanu, predv
sem pa v Bahreinu ob Perzijskem zalivu, v drža
vi, kjer je dve tretjin i prebivalstva šiitskega 
islamskega izročila. Ne da bi se spuščali v že itak 
pereče spore znotraj arabskega sveta m ed pri
padniki sunitske in  šiitske islamske struje (veči
na arabskih državnikov, ki so zvesti Ameriki, 
pripada sunitski veji, šiizem pa je državna vera 
v Iranu, kjer je islamska revolucija leta 1979 le
gla na perzijsko kulturno podlago), ki imajo v 
tem  kontekstu sicer nezanemarljivo vlogo, velja 
raje poudariti riziko, kateremu bo izpostavljena 
svetovna naftna politika v primeru, da bi se ure
sničile sanje iranskega predsednika.
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Kard. Angelo Scola, beneški patriarh

Prepričan sem, da nas bo 
sveti oče utrdil v veri!"

Beneški patriarh kardinal Angelo Scola nam  je 
ob skorajšnjem obisku svetega očeta Benedik
ta XVI. v Ogleju in  v Benetkah dal intervju, v 
katerem nam  je prikazal svoje videnje stanja na Se-

liko milosti za vse ljudi, ki živimo na območju nek
danjega oglejskega patriarhata.

Gospod kardinal, na prvi tiskovni konferenci, ko 
ste v  Zelarinu pri Benetkah predstavljali papežev 
obisk na Severovzhodu, obisk Petra v  Markovi 
deželi, kot ste takrat imenovali obisk Petrovega 
naslednika pri nas, ste izrecno poudarili, da je 
izjemno pomembno, da pride sveti oče osebno 
med nas in  tudi izbira gesla 
obiska "Ti nas utrudi v  naši ve
ri! " ni slučajna, mar ne?

Od obiska svetega očeta 
pričakujem  prav tisto, kar nam  
sporoča geslo, ki je setavljeno iz  
teh besed: 'Ti nas utrdi v  naši ve- 

! Potrebujemo nam reč vero, in

zus nam  je prišel na svet povedat: "Ce hočeš biti p o 
poln, če hočeš biti srečen, hodi za m enoj! Če m i 
boš sledil, boš zares svoboden"! Jezus je torej prišel 
na svet, da postane p o t do resnice in življenja. To je 
prva naša potreba: vera. Zadeva nas vse, tudi tiste, ki 
v  Kristusu ne vidijo trdnega temelja, na katerem bi 
lahko gradili svoje življenje, a slutijo, da na dolgi rok 
vztrajanje v  končnosti ne zdrži. Ta slog življenja 
nam reč zahteva izključevanje vseh prvin sence, tr
pljenja, bolečine, naporov, osebnih preizkušenj. V 
tem trenutku pom islim o samo na japonsko trage
dijo in  na trpljenje ljudi v  Severni Afriki! Če človek 
nima skale, na katero bi se oprl, mora rezati temelj
ne stvari, odrezati mora temeljne lastnosti lastne 
osebnosti, svojega vsakdanjika in svojega družbe
nega življenja. Papež n i kdorkoli! Papež je ti, je pri
sotnost, je oseba.
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verovzhodu Italije in  v Evropi, predvsem pa nam  je 
spregovoril o pričakovanjih pred obiskom papeža 7. 
in  8. maja letos.
S patriarhom  smo se srečali v Benetkah v prenovlje
ni stavbi, ki jo Benečani imenujejo patriarhija in  je 
tik zraven bazilike sv. Marka na Trgu sv. Marka. Kard. 
Angelo Scola je bil točen, prišel je v družbi svoje zve
ste Marie Laure Conte, ki je zadolžena za stike z jav
nostmi. Vesel je bil dejstva, da bo pogovor z njim 
objavljen v slovenskem verskem časniku, saj si želi, 
da bi se srečanja s svetim očetom udeležilo tudi ve
liko slovenskih vernikov. Preden smo začeli z in 
tervjujem, je beneški patriarh izrazil zadovoljstvo, da 
tudi v Sloveniji vlada zanimanje za obisk svetega 
očeta v Ogleju in  Benetkah, kot je tudi izrazil pre
pričanje, da bo papežev obisk gotovo prinesel ve

rz
to je danes največja potreba člo
veštva tudi na našem  območju, 
na Severovzhodu. Izgubili sm o  
občutek za vero na splošno in tu
di vrednote krščanske vere še p o 
sebej. Kaj je vera? Že beseda sama 
nam  to pove. To je stanje, ko  se 
lahko naslonimo na nekaj trdne
ga. Če je kdaj bil čas, ko se človeku 
na prvi pogled zdi, da n i nikjer ok
rog nas n ič  trdnega, je to današnji 
čas. Vse prej k o t to, vse se zdi 
tekoče, zato izm uzljivo, k o t to 
stanje nekateri imenujejo. Na kaj 
se torej lahko m i ljudje z  gotovo
stjo naslonim o, da bi v vsak
danjem  življenju im eli dan za 
dnem  zanesljivo upanje, k i nam  
omogoča, da v vsakdanjem  
življenju hod im o  in  delujemo v  
miru, da sm o sposobni ljubiti, da 
sm o sposobni delati in graditi?Je
zus je prišel na svet prav za to.Je-

v  Jk .. V
SLOVENSKA SKUPNOST 

SEKCIJA ŠTEVERJAN 

ob 60-letnici ustanovitve 
Kmečko delavske zv eze  

v Števerjanu

vabi v sobo to , 26 . m arca, na proslavo

6 0  LET SAMOSTOJNOSTI 
IN SVOBODE

ob  17. uri odkritje in b lag o slo v  jubilejne p lošče na Kržišču 

ob  1 8 . uri v župnijskem  dom u Frančišek B orgia Sedej 

- slavnostni govor: prof. Peter Čem ic

- o k rog la  m iza: Upravljanje v  svojem  jeziku
sodelujejo:

• Fulvia Premolin - ž u p a n ja  v občini Dolina 

Franc Jožef Smrtnik - žu p an  v občini Ž elezna Kapla na  Koroškem 

* M aurizio Tremul - p redsednik  Izvršnega o d b o ra  Unije Italijanov 

• A nd re ja  Kovač - p red sed n ica  razvo jne  A gencije  slovenska 
krajina iz M o noštra  (M ad ža rsk a ) 

m oderatorka okrogle mize bo novinarka Erika Ja zb a r

ob  1 9 .3 0  n a sto p  Kvinteta Smrtnik iz Kort na  Koroškem
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Upravičeno vprašanje

Kje je Italija sto petdeset let 
po risorgimentu?

Stopetdesetletnica zedinjenja 
Italije in bolj ali manj živah
na razprava, ki se je ob njej 

razvila, nas silita k nekoliko širše
m u razmišljanju o tem, kaj ta 
obletnica pom eni skozi zorni kot 
obračuna nekega daljšega in  m e
stoma zelo razgibanega obdobja, 
pa tudi kot priložnost za pogled v 
prihodnost -  v to, kaj državna 
enotnost pom eni danes, kaj po
m eni danes država in  kaj opre
deljuje identiteto državljanov, ki 
se vedno ne istovetijo tudi z na
rodno pripadnostjo. Skratka: 
državljanstvo in  narodnost sta 
dva ločena pojma, kar je še naj
bolj jasno pripadnikom številčno 
m anjšinskih nacionalnih  sku
pnosti. Teh je nekaj tudi v naši 
deželi. Med temi smo Slovenci. 
Na vigilijo praznika 17. marca 
sem se s prijateljem odpravil na 
obisk tržaškega muzeja italijan
skega risorgim enta, ki se dviga 
nad "sakrarijem", ki je posvečen 
Guglielmu Oberdanu oz. Ober- 
danku, kot je bil zapisan v rojstno 
knjigo. Leto 1861 so prebivalci na 
območju današnje Republike Ita
lije, in  torej z mejami, ki so bile 
zadnjič začrtane ob koncu druge 
svetovne vojne, različno doživlja
li. V teh dneh sem se zato spraše
val, kako je za Italijo res zgodo
vinsko leto doživljal na primer Tr
st, ki je bil pol tisočletja pod ok
riljem habsburške monarhije. 
Brskanje po zgodovinopisju je za
m udno, a tudi zanimivo. Tako 
ugotavljamo, da je z ustavnim  
dekretom 26. februarja 1861 ce
sar Franc Jožef dal Trstu nov sta
tut, po katerem naj bi mesto in 
njegovo okolico upravljal občin
ski svet, ki naj bi prevzel pristoj
nosti deželnega odbora, pa čeprav 
z vsemi omejitvami zaradi ne rav
no demokratične in reprezenta
tivne izvolitve občinske skupšči
ne. To se pravi, da letos proslavlja
m o 150-letnico neke suverenosti 
tržaškega občinskega sveta, česar 
pa se m enda nihče ne spominja. 
Prav tako je bila v Trstu leta 1861 
ustanovljena prva slovenska čital
nica nasploh v slovenskem pro
storu. Izhajala je iz Slavljanskega 
društva, ki je obstajalo že v petde
setih letih, a je imelo predvsem 
nam en druženja slovensko govo
rečih prebivalcev Trsta. Iz nje se je 
v naslednjih desetletjih razširilo 
v raznih tržaških m estnih okrajih 
še šest drugih čitalnic, ki so po
stale jedro razvejene organizacij
ske mreže in  dejansko hum us za 
narodni preporod in  samo oza- 
veščanje slovenskega prebivalstva

na tem  prostoru. Torej letos praz
nujem o tudi 150-letnico sloven
skega preporoda v Trstu, ki slo
venske komponente ne prej in  n i
ti potem ni vedno prijazno spreje
malo.
Le nekaj let potem je habsburška 
monarhija doživela poraz v vojni 
s Prusijo in  področje Veneta, Julij
ske krajine, Nadiških, Terskih in 
Rezijanskih dolin je prešlo pod sa- 
bavdsko kraljestvo. Leta 1866, v 
dneh 21. in  22. oktobra, so se tak
ratni volivci, polni srčnega 
upanja, dejansko soglasno opre
delili za kraljevino Italijo. Žal pa 
so imele italijanske elite že v načr
tu  centralistično nacionalno 
državo po francoskem modelu, 
kjer ni bilo prostora za etnično- 
jezikovne posebnosti. Dokaz te 
težnje je pisanje časopisa Giorna- 
le di Udine, ki je le mesec dni po 
plebiscitu, 22. novem bra 1866, 
pisal, da bo, navedem v izvirniku, 
"neccessario eliminare questi sla
vi, con benefizio, col progresso e 
colla civilta'". Asimilacijski načrt 
je bil jasen in deklariran. 19. apri
la 1869 je vladni komisar za vi
demsko pokrajino v okrožnici pi
sal: "Se venite a conoscenza che 
qualche maestro avra' 1'arrogan- 
za di usare detta lingua (slovena) 
com unicatem elo affinche' tale 
persona venga allontanata imme- 
diatamente".
Ta klima je za Slovence v videm 
ski pokrajini na neki način napo
vedovala stanje, ki se je tudi na 
Goriškem, Tržaškem in vse do 
meje, ki jo je zapečatila Rapalska 
pogodba, uresničilo po koncu pr
ve svetovne vojne. Zagotovila in 
obljube nove domovine so se po
novno izjalovili. 6. avgusta 1919 
je predsednik italijanske vlade 
N itti v poslanski zbornici sicer 
izjavil, da "upraviteljem nek
danjih avstrijskih pokrajin sem 
naročil, naj im ajo za vodilo v 
svojih odnosih do ljudi, ki pripa
dajo drugačni rasi, svobodo, pra
vičnost in  toplo naklonjenost. 
Čutiti morajo, da Italija noče raz
narodovati Slovanov. Italija je de
mokratična dežela". Če za trenu
tek opustimo pojem o različni ra
si, so bila zagotovila kar se da po
mirjujoča. Kmalu pa je prišel na 
oblast fašizem, ki so ga naši na 
začetku imenovali "snoparstvo", 
s svojimi posebnim i sodišči in 
raznarodovalno politiko, ki ga 
stroka že označuje kot etnično 
čiščenje, ko si je Mussolinijev 
režim javno postavil cilj, da po
bije vse moške potomce "prekle
te rase". "Nova šolska reforma -  je

izjavil italijanski minister za šolst
vo 10. avgusta 1924 -  ima točno 
določen političen nam en: razna
rodovati jezikovne manjšine. Na
m en šolskega programa pa ni sa
m o navajati otroke, da govorijo 
skupni italijanski jezik, ampak da 
jim tudi posreduje italijanska ču
stva". Kakšni so nam eni šolske 
politike skoraj devetdeset let ka
sneje?
Začetka septembra 1. 1930 je po 
usmrtitvi štirih junakov pri Bazo
vici časopis II Popolo dTtalia o 
nas in  Hrvatih pisal, da smo "zao
stalo pleme, nekaj med primitiv
n im  panslovanstvom  in  nižjim  
avstrijskim germanstvom: pleme 
brez kulture, skoraj brez jezika in  
tudi brez nacionalnosti. Kaj lahko 
imajo neko nacionalnost stenice, 
ki se zarodijo v nekem  stano
vanju? Takšen je zgodovinski po
ložaj Slovencev ob naši meji". 
Vse to je zgodovina, preteklost, 
seveda, a tudi vse to se je res do
gajalo na dolgi povezovalni niti v 
poldrugem stoletju od zedinjenja 
Italije. Danes nas objema skupen 
plašč Evrope, ki je nastala tudi in 
m orda predvsem  zato, da bi se 
vojne morije in  genocidi ne po
navljali.
Med praznovanji razmislimo zato 
tudi o blodnjah in napakah, ki so 
bile zagrešene v teh 150 letih, raz
mislimo o vrednotah, kot so de
mokracija, enakost in  enakoprav
nost, ter o spoštovanju tudi vseh 
ostalih ustavnih načel demokra
tične Italije, ki je nastala na ruše
vinah druge svetovne vojne in  se 
verjetno še danes ni uresničila v 
sanjah njenih ustavodajnih oče
tov. Pomislimo le na povojna 
"mračna leta Benečije" vse do raz
dejanja Gujonove cerkvice na Ma
tajurju na pragu tretjega tisoč
letja, kjer naj bi se, v še vedno 
neozdravljenih blodnjah, skriva
lo slovansko orožje, pa vse do huj
skanja proti slovenskemu izvoru 
narečij v dolinah Rezije, Tera in 
Nadiže. In ne odmislimo sloven
skega jezika, slovenskih im en in 
napisov, ki še vedno nimajo pol
nopravnega domicila niti v sre
diščih Trsta in  Gorice.
Vse to, seveda, v muzej na Ober- 
danovem  trgu ne spada, a je za 
vse nas državljane -  ne le za Slo
vence - še kako pom em bno. Vse 
to naj bi bilo v ospredju 17. m ar
ca letos in vsak drugi dan, zato da 
se ne bo pomenljivi datum  spre
m enil le v cirkus votle retorike in, 
kot se napoveduje, tudi politične
ga obračunavanja.

Igor Gabrovec, deželni svetnik

Ob 150-letnici zedinjene Italije

Pavšič in Stoka sta 
pisala v Rim

Predsednika krovnih  
organizacij Slovencev v 
Italiji, Rudi Pavšič iz 

Slovensko kulturno- 
gospodarske zveze (SKGZ) in  
Drago Štoka iz Sveta 
slovenskih organizacij (SSO), 
sta ob  150. obletnici združitve 
Italije v p ism ih  predsedniku 
države Giorgiu N apolitanu in  
prem ierju  Silviu Berlusconiju 
opozorila n a  položaj 
m anjšine.
Kot sta zapisala, praznik 
združitve Italije združuje vse 
italijanske državljane, tudi

pripadnike slovenske narodne 
skupnosti v Furlaniji Julijski 
krajini. Toda nekateri 
p rob lem i m anjšine ostajajo 
nerešeni kljub desetletju 
zaščitnega zakona, sta 
poudarila.
"V tem  desetletju so bili 
storjeni nekateri pom em bni 
koraki v zvezi s spoštovanjem  
določil tega zakona, nekateri 
členi pa čakajo n a  pravično in  
objektivno izvajanje, ne sam o 
n a  ku ltu rnem , tem več tud i na 
družbenem , po litičnem  in 
gospodarskem  področju", sta v

pism u naglasila predsednika 
SKGZ in  SSO.
Pri tem  sta zaprosila za 
srečanje z N apolitanom , da bi 
ga neposredno  seznanila s 
pričakovanji slovenske 
m anjšine. Prav tako sta za 
srečanje zaprosila prem ierja 
Berlusconija ter ga spom nila 
"na dolgo pot, ki jo je 
m anjšina opravila, preden  je 
prišla do zaščitne norm ative". 
Predsednika krovnih  
organizacij sta se v dopisu 
posebej zaustavila Še pri 
nastajajočem  m anjšinskem  
om izju za slovensko m anjšino, 
ki naj bi v  kratkem  nastalo pri 
predsedstvu italijanske vlade. 
Omizje naj bi ustvarilo stalen 
in  konstruktiven stik m ed 
izvršno oblastjo in  slovensko 
n arodno  skupnostjo, so še 
sporočili iz obeh  organizacij.

Še o 150-letnici zedinjene Italije

Priključevanje Slovencev 
k italijanski državi

K ljub raznovrstn im  po le
m ikam  in  načeln im  
razhajanjem  so v Italiji 
potekale razne proslave ob 150- 

letnici njenega obstoja kot skoro 
v celoti zedinjene nacionalne 
države. Pri osrednjih  slovesno
stih v Rimu je vodilno  vlogo 
im el predsednik republike Na- 
politano, ki po ustavi zaseda naj
višjo instituc ionalno  predstav
niško funkcijo. O benem  je bil 
tudi glavni spodbuje
valec za dostojno 
do lžnostno  obe- 
leženje edinstvenega 
dogodka v italijanski 
po litičn i zgodovini, 
in  to kljub raznim  
dvom om  in  pom i
slekom  s številnih 
strani in  odkritem u 
nasprotovanju Sever
ne lige kot ene od v 
tem  trenu tku  od 
ločilnih strank za na- 
daljnji obstoj Berlu
sconijeve vladne 
koalicije. Z nano je, 
da so trije njeni par
lam entarci in  m inistri glasovali 
p ro ti v ladnem u predlogu o 
uvedbi državnega praznika ob 
jubilejni 150-letnici obstoja ita
lijanske države. Zato so njeni iz
voljeni in  drugi predstavniki na 
splošno bojkotirali priložnostne 
slovesnosti predvsem v Lombar
diji in  Emiliji - Romagni kakor 
tudi v drugih javnih ustanovah. 
Do zadnjega je vladala negoto
vost, ali se bodo predstavniki Li
ge kot vladne stranke sploh ude
ležili skupnega slovesnega zase
danja parlam en ta in  drug ih  
osrednjih slovesnosti v Rimu na 
sam praznični dan 17. marca. V 
zadnjem  trenu tku  sta se pred
sednik Bossi in  notranji minister 
M aroni le prikazala na njim a 
odkazanem  mestu, a sta se vid
no v zadregi izogibala ploskanju 
uradnih  govornikov. Predsednik 
Bossi je po koncu glavne slove
snosti pred časnikarji pohvalil 
N apolitanov govor, v katerem je 
m ed drugim  izrazil željo, naj fe
deralizem okrepi enotnost drža
ve. Poudaril je tud i pom en  
državne eno tnosti tu d i v da

našnjem  času in  še posebej spoš
tovanje tem eljnih načel sedanje 
ustavne ureditve.
Na osrednjih slovesnostih v Ri
m u pa je bil p redsednik  vlade 
Berlusconi v m edijskem pogle
du v ozadju in  ni po svoji nava
di silil v ospredje. Za takšno za
držanost se je verjetno odločil 
zato, da si ne bi nakopal "jeze" 
Severne lige, s pom očjo katere 
se drži na površju v parlam entu.

Italijanski mediji pa niso poza
bili om eniti, da ga je publika na 
več krajih izžvižgala in  z m edk
lici zahtevala, naj odstopi. 
Vrnimo se v leto 1861, ko se je 
tudi form alno oblikovala v glav
nem  poeno tena Italija in  se je 
Sardinsko kraljevstvo preim eno
valo v Italijansko kraljevino in  je 
Viktor Em anuel II. dobil naziv 
italijanskega kralja. V novo drža
vo pa nista bila takrat še vključe
na Veneto s Furlanijo in  ozemlje 
papeške države, om ejeno v glav
nem  na Lacij. V naslednjih letih 
je Avstrija zašla v m ednarodne 
politične težave, potem  ko se je 
vpletla vvojno z nem ško Prusijo 
in doživela hud  poraz pri Sado
vi na Češkem (julija 1866). Spet 
je posredoval francoski cesar Na
poleoni III., ki je od Avstrije brez 
velikih težav dosegel, da se je od
povedala Venetu v korist Fran
cije. Po vnaprejšnjem  dogovoru 
s kraljem  Viktorjem  Em anue
lom  II. ga je Francija nato jeseni 
leta 1866 prepustila Italiji. Ta si 
ga je po hitro opravljenem plebi
scitu v dneh  21. in  22. oktobra

Povejmo na glas

istega leta tud i form alno 
priključila.
Tako so prišli pod Italijo Beneški 
Slovenci, ki so na om enjenem  
plebiscitu skoro soglasno glaso
vali za priključitev h  Kraljevini 
Italiji. Odločili so se za priključi
tev k Italiji v prepričanju, da jim 
bo nova Italija vrnila posebne 
avtonom ne pravice, ki jim  jih je 
bila ukinila avstrijska uprava. Pri 
tem  je potrebno pojasniti, da na 

plebiscitu ni šlo za 
izbiro m ed Italijo in 
Avstrijo, temveč sa
m o za potrditev 
združitve z Italijo ali 
odklonitev. Volilno 
pravico pa so imeli 
samo tisti prebival
ci, ki so za svoje 
imetje plačevali do
ločeno  višino 
davka. Tudi n i po 
datkov, koliko Slo
vencev je v tistem  
času živelo v Be
nečiji. Poznavalci 
tak ra tn ih  razm er 
računajo, da je na 

obm očju  Benečije tedaj živelo 
kakih 30 tisoč prebivalcev.
Po prvi svetovni vojni je bilo na 
podlagi Rapalske pogodbe m ed 
Kraljevino Italijo in  Kraljevino 
Slovencev, Hrvatov in  Srbov iz 
leta 1920 priključenih Italiji 350 
tisoč Slovencev z obm očja Pri
morske in  Istre.
Meja m ed Italijo in  Jugoslavijo 
se je obču tno  sprem enila na 
osnovi Pariške m irovne pogod
be, podpisane dne 10. februarja 
1947, ki je stopila v veljavo 13. 
septem bra 1947. V Italiji je takrat 
ostalo kakih 15 tisoč goriških 
Slovencev. Po rešitvi tako im e
novanega tržaškega vprašanja le
ta  1954 so pod Italijo spet prišli 
tud i Slovenci, bivajoči na ob
m očju cone A nekdanjega STO 
(konkretno današnja Tržaška 
pokrajina).
Obm očje Kanalske doline s Tr
bižem  je Italija p ridobila  na 
osnovi Senžermenske m irovne 
pogobe z Avstrijo leta 1919. Kot 
znano, na tem  obm očju  živi 
znatno število Slovencev.

Alojz Tul

Dogodki močnejši
N aj še tako verjam emo v  duhovnost in  v  

n jene darove, resničnost sveta in  do
godki v  n jem  nas kar naprej postavljajo 

pred preizkušnje, če že ne pred dvom. V tem sm i
slu n i mogoče m im o  rušilnega potresa na Japon
skem, m im o  nasilja v  Libiji in  ne nazadnje, če
prav se zdi obrobno, m im o  bojkotiranja prazno
vanja 150-letnice Italije. Ob tem predvsem  ne  
velja spregledati vse večje planetarne korupcije 
ter poglabljanja razdalje m ed  bogatimi, ki so vse 
bogatejši, in  m ed  revnimi, k i jih  je vse več, kar 
se dogaja na vseh ravneh, od  tiste svetovne pa do 
m anjših vse tja do lokalnih. Kje je v  vsem tem  
duhovnost ali z  dm gim i besedami: kaj lahko na
redi duhovnost, kaj lahko naredi dobro k o t do
bro, da bi bile razmere drugačne in  bi dobro ce
lo prevladalo? Dejstvo je, da v  duhovnost in  v  
dobro v  načelu verjamemo, vendar se v  soočenju 
z  vsem, kar se slabega dogaja, kar n i koristno in  
kar n i v  duhu človečnosti, naše prepričanje m oč
no  zamaje in  v  večini prim erov poraženo um ak
ne. Resnica sveta je pač tista, ki je in ki vlada in  
premore sto razlogov, da se p o  njej ravnamo in  
se ji prej ali slej uklonim o. Kaj lahko napravi
m o, če se del Italije, k i bo p o  vseh napovedih v  
prihodnje še močnejši, norčuje iz praznika sku
pnega doma? Do sedaj sm o poznali delitve iz 
preteklosti, po  novem  im am o sredi sebe gibanje, 
ki ustvarja delitve v  sedanjosti in jih  obrača v  
prihodnost. Kaj torej z  duhovnostjo  ob objesti 
brez primere? In kaj z  n jo  ob nasilju v  Libiji, kjer 
vladajoča vojska ne samo pobija sonarodnjake

civiliste, am pak sočasno grozi, da se bo lotila ci
vilnih ciljev tudi izven svoje države, se pravi širše 
v  Sredozem lju? In slednjič, kaj bom o  z  našo  
duhovnostjo, če pa je  katastrofa na Japonskem  
dokaz, da ne m orem o preprečiti silovitih udar
cev narave, kar nas še posebno boleče navdaja z  
občutkom  nesmisla in  popolne nem oči? Ni to
rej d uhovnost že vnaprej premagana oziroma  
brez vpliva točno tedaj, kadar je stvarnost kruta 
in  nevzdržna? Bodo še naprej kraljevali nasilje, 
pravica močnejšega, grobost objestnežev in  bo
gatih in  kaj ni res, da se mora m ednarodni p o 
seg v  Libijo poslužiti prav nasilja? Ima torej 
duhovnost sploh kakšno m oč? Seveda jo  ima, v  
resnici je prav ona tista, k i edina lahko nekega 
dne prinese človeku in  človeštvu m ir. Ko bo 
nam reč v  vseh zaživela v  vsej svoji polnosti, ko  
se bo človek odvrnil od zadoščenj z  materialni
m i dobrinami, ko  n e  bo več hlepel p o  nadvladi 
nad drugimi, po  denarju in bogastvu, časti, ko  ne  
bosta več sila ter vsakršna prevara orodje za vsak
danjo uporabo. Ko nas uničujoče naravne kata
strofe ne bodo več navdajale z  malodušjem in za
radi n jih  ne bom o obupali nad dobrim, ampak 
bom o v n jih  videli novo  priložnost, da učinko
vito udejanjimo solidarnost in  hum anost v  od
nosu do vseh, ki so tako strašno prizadeti. In kdaj 
bo prišel ta dan, ki ga še n i videti? Ko se bom o  
odločili za dobro v  neom ajnem  prepričanju, da 
je dobro smisel v  prvi osebi in s tem  rešitev bo
disi vsakega posameznika bodisi vsega človeštva.

Janez Povše
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Naša vera nas uči, da se je Bog uč
lovečil, da je postal človek, da bi 
nam delal družbo, da bi z  nami ho
dil po  poti življenja. Papež je ne
ločljivo povezan s Cerkvijo in ver
niki in je prav on, ki vodi naše 
življenje. Prav zato je tudi njegova 
naloga, da nas ko t Petrov nasled
nik utrdi v  veri, da nam pokaže pot, 
nas opozarja na napake, težave, nas 
usmerja in je zato jasno, da je nepo
sreden, medčloveški oseben odnos 
m ed Petrovim naslednikom in m e
noj, m ojo osebnostjo, ki je žejna in 
lačna Boga, vere v Jezusa Kristusa, 
izjemen dar. Prav zato je to izjem
na priložnost, ker nam papež s 
svojo telesno prisotnostjo daruje 
izjemen dar. To, da papež Benedikt 
XVI. pride m ed nas, je čisto nekaj 
drugega, ko t da bi ga poslušali po  
radiu, gledali po  televiziji, kajti pri 
tem srečanju gre za medoseben od
nos. Zato je to dejanje velik dar, ki 
nam ga poklanja sveti oče in smo 
m u zato tudi hvaležni!

V svojih zadnjih javnih nagovo
rih ste večkrat spregovorili o Se
verovzhodu Italije in širše o od
nosih v  Evropi, a ne samo. Prav 
tako ste nam večkrat spregovo
rili o tem, da bi se morala naša 
družba spremeniti, na novo 
odkriti Kristusa in njegov nauk, 
kot ste tudi izrecno že večkrat 
povedali, da je prav območje 
nekdanjega oglejskega pa
triarhata izjemno pomembno 
in bi morali danes najti novo vi
zijo tega prostora in družbe v 
njej. Kakšno vlogo ima lahko 
Cerkev na tem področju In v  da
našnji družbi, ki prisega le na 
dobiček, na zunanji izgled, 
predvsem pa je tako zaznamo
vana z nenehnim pehanjem za 
kapitalom?

Če tako vztrajam pri trditvi, da je 
papežev obisk pri nas velik dar, je 
to zato, ker pričakujem in vsi 
pričakujemo, da nam bo m ed obi
skom sveti oče posredoval priče
vanje, k i bo imelo tako univerzal
ne, vsečloveške, ko t seveda tudi in 
predvsem krščanske korenine, saj 
je vendar prvi m ož Cerkve. 
Pričakujem pa seveda, da bo spre
govoril tudi o sedanjem trenutku, 
sedanjem stanju pri nas in nam tu
di dal kakšno smernico, da nam bo 
pomagal najti odgovore na izzive 
današnje družbe in časa. Da bi m i 
sami razumeli, kakšno družbo sou
stvarjamo in v kakšni družbi prav
zaprav živimo, smo pripravili sino
dalni zbor Oglej 2, na katerem se 
bomo člani lokalnih Cerkva s Se
verovzhoda Italije spraševali, kje 
smo, kaj od nas zahteva evangeljski 
nauk, kako živimo ko t Cerkev, sk
ratka: sv. oče bo v Ogleju nagovo
ril predstavnike vseh naših župnij 
in jih nagovoril, naj tvorno in ak
tivno sodelujejo pri prenovi Cerk
ve in družbe na Severovzhodu.

In sva pri Ogleju...
Seveda, pomislite samo, da je iz 
nekdanje krajevne Cerkve v  
Ogleju, iz oglejskega patriarhata,

sčasoma nastalo 57krajevnih Cerk
va, ki se danes nahajajo na Seve
rovzhodu Italije, v Sloveniji, v  Av
striji, na Hrvaškem, na Bavarskem, 
na Madžarskem, zraven dodajmo 
še Mantovo, celo Como. Te krajev
ne Cerkve so danes živa priča, kako 
je bil Oglej zares žarišče, kulturno 
in versko središče, kako je bil oglej
ski patriarhat pomemben oznanje
valec krščanstva. Severovzhod to
rej najprej ko t križišče narodov, 
križišče in kraj srečevanj in medse
bojnega življenja med Italijani, slo
vanskimi narodi, german
skimi narodi. Že to dejstvo 
nam govori o oplajanju 
m ed različnimi z  novim i 
kulturnim i dognanji, kar 
je bilo s pojavom krščanst
va še nadgrajeno z  evange
lijem, ki je prinesel nova 
obzorja in nove izzive za 
vse ljudi na tem področju.
In v  tem vidim izziv za si
nodalni zbor Oglej 2, na 
katerem se moramo  
vprašati: "In danes, kaj 
smemo živeti, kaj zmore
m o  živeti samo od slave 
nekdanjega Ogleja iz pre
teklosti? Lahko danes Be
netke živijo samo od slave 
nekdanje Serenissime (to 
je bila nekdanja Beneška 
republika, op. ured.) "?Ali 
pa se moramo na glas in 
temeljito vprašati, kaj je 
danes Severovzhod in 
kakšna je njegova prihod
nost? Kaj je torej Seve
rovzhod danes? To gotovo 
ni Severovzhod iz osemde
setih in devetdesetih let 
minulega stoletja in niti ne Seve
rovzhod s konca minulega stoletja, 
ko je veljal za zgled nove ekonom
ske rasti in novega razvoja, ampak 
se mora danes Severovzhod na no
vo osmisliti, si dati novo vizijo, no
ve smernice razvoja. Razmišljati 
mora začeti v današnji tranziciji, v  
kateri je ves današnji svet zaradi 
globalizacije. Ta tranzicija pa je na 
lokalni ravni točno določena. 

Mislite, da to današnjo tranzi
cijo najbolj označuje beseda go
spodarska kriza?

Res je, da označuje današnji čas 
tranzicije beseda gospodarska kri
za, kar pa je po  moje samo delno 
res. Jaz raje im enujem  to stanje 
mučen, težak prehod iz ene stvar
nosti v drugo. Lahko bi jo imeno
vali tudi težak porod nove dobe, ki 
jo označuje veliko mešanje naro
dov, to križanje narodov in civiliza
cij, omik, mešanje in križanje civi
lizacij raznih mrež, preobrati na 
področju biotehnologije in nevro 
znanosti, na področju, kako spreje
mati in dojemati tako čustvenost 
ko t življenje samo. Vsi ti dejavniki, 
ki so zelo pomešani m ed sabo in 
so pomešani še z  dolgotrajnim po
manjkanjem miru, s prebuditvijo 
narodov, ki smo ji priče, zraven do
dajte še dejstvo, da je danes še kako 
jasno, da bi moralo priti do nove

ga svetovnega reda na področju 
pravičnosti. V"se to nam zelo ja- 

/ /  sno govori, da se zgodovina ni 
končala, ko t je trdil Fukujama, 
ampak nam nasprotno govori o 
tem, da hodimo v smer dobe, ki si 

je ne znamo predstavljati, in ne ve
mo, kakšna bo. Kako lahko torej v 
tem kontekstu odreagira družba, 
kakršna je naša? Severovzhod m o
ra najprej spet najti tisto odprtost 
proti novim  obzorjem, ki je oz
načevala Oglej in smo jo zadnje ča
se izgubili. Danes je Severovzhod 
zaprt v Triveneto in to ni prav! Se
verovzhod mora najti širši prostor, 
vsaj takega, kakršnega je imel 
nekoč, po  moje še večjega! Seve
rovzhod se mora zavedati izzivov, 
ki jih prinaša današnji čas, in se tu

di ponovno zavedeti, da ima čisto 
novo poslanstvo v sedanjem svetu. 
Doslej se je na Severovzhodu ved
no  razmišljalo samo na osi Vzhod- 
Zahod, kar je v  današnjem času 
premalo, odločno premalo. Nek 
beneški zgodovinar nam ponuja 
zanimiv vpogled v  drugačno Evro
po. Pravi nam, naj obrnemo  
zemljevid Evrope, Veliko Britanijo 
torej postavimo na Jug in tako na
zorno vidimo, kako pride Sredo
zemlje prav s svojim Jadranskim 
morjem v srce Evrope. Kar se danes 
dogaja v  Afriki, in te stvari sm o bi
li že predvideli, ko smo govorili o 
križanju in mešanju narodov!, na
laga Severovzhodu nove izzive, no
ve rešitve. Mimogrede: sedaj 
prihajajo k  nam samo priseljenci iz 
arabskih držav, v prihodnje pa m o
ramo pričakovati prave navale pri
seljencev iz osrednje Afrike! Iz po
vedanega je jasno, da mora danes 
Severovzhod postati povezava med  
Severom in Jugom, ko t zadrga ju 
mora združevati! V Evropi in pri 
nas ne smemo torej več razmišlja
ti samo horizontalno, ampak tudi 
in predvsem vertikalno!

Kaj moramo torej storiti, da bo
mo kos izzivom?

Predvsem se m oramo zavedati, 
kako pom em bna je družina za 
vsako družbo, za našo šeposebnej,

ko t seveda tudi za Cerkev, saj je še 
vedno osnovna in najbolj p o 
membna celica vsake zdrave druž
be, tudi današnje, tudi naše. Prav 
tako se moramo zavedati tradicije 
delavnosti, ki tudi označuje naš 
prostor. Ti dve stvari, družina in ve
lika predanost delu, sta osnovni 
osi, na katerih se morata graditi 
nov Severovzhod in nova družba 
pri nas v  sedanjem kontekstu, ki ga 
še kako označujejo zadeve, o kate
rih sem prej govoril. Pri tem se m o
ramo zavedati, da živimo v  plural
ni družbi, v kateri moramo iskati 
ploden dialog m ed nami in gojiti 
medsebojno spoštovanje, priz
nanje različnosti in skupnega. Priz
nanje in medsebojno spoštovanje 
namreč že v  kali onemogočata m o

rebitne konflikte. V 
tem tren utku se zah te- 
va od nas, da se v 
nekem smislu ponov
no polastimo iden tite- 
te človeka. In tu pride 
seveda na dan mental
na, miselna kriza, o 
kateri sam rad govo
rim. Ta današnja m i
selna kriza je tako 
zakoreninjena v nas, 
da zahteva od nas ve
lik kakovostni skok, ki 
nam omogoča, da raz
mislimo same sebe in 
se tudi na novo osmi
slimo! Kdor hoče biti 
človek novega tisoč
letja, mora biti po  
moje človek v odnosu. 
Na tem trdno vz- 
trajam! Naj razložim: 
Ko sam pišem o tem, 
rabim pomišljaj, na 
primer: jaz-v-odnosu. 
In to pišem v  času, ko 
obstaja velika skušnja
va, da bi človeka zre
ducirali na raven no

vega poizkusa. V mislih imam se- 
vedegenetske spremembe, poizku
se, po  katerih sem danes lahko 
nekaj, jutri pa bom čisto druga st
var. S tem seveda ne govorim pro
ti znanosti, ampak govorim, da 
morajo biti vsa čudovita znanstve
na odkritja umeščena v prostor, ko 
lahko človek reče jaz, a to lahko 
stori predvsem zato, ker istočasno 
reče ti. Prav ta ti je predpogoj, da 
lahko rečem jaz. Miselna kriza je 
tudi zato, ker se nismo odločili še 
prenehati s tem, da same sebe po
stavljamo ko t individuume vedno 
na prvo mesto. Preprosto poveda
no: prenehati moramo z zmotnim  
mišljenjem, da se človek lahko po
stavi na mesto Boga!

In tu ima Cerkev veliko poslan
stvo...

Seveda, še kako veliko in tudi zato 
sem trdno prepričan, da bo pa
pežev obisk izjemnega pomena, pa 
negledena to, kaj nam bopovedal 
o tej današnji krizi. Prepričan sem, 
da nas bo s svojimi nagovori p o 
peljal v  središče krščanstva, v samo 
jedro. Rekel nam bo: "Kristjani, po
zor, spreobrniti se morate! Vi, kri
stjani, morate biti pričevalci, kako 
lep odnos z Jezusom omogoča, da 
sem kot posameznik lahko v  tistem 
lepem odnosu, ki poveličuje jaz. In 
ti seveda obenem tudi omogoča,

da živiš v  dobrem, v  resnici, v  le
pem, kar vse poenoti, združi oseb
nost in tej polni osebnosti om o
goča, da ljubi, da gradi na vseh po
dročjih človeškega življenja"! 

Obisk svetega očeta v Ogleju bo 
v  znamenju...

Škofje iz Triveneta smo po dvajse
tih letih, odkar smo imeli v  Ogleju 
prvo sinodalno zborovanje, skleni
li, da na sinodalnem zborovanju 
Oglej 2 razmislimo današnjo vlogo 
Cerkve v  sedanjem času in sedanji 
družbi. Še vedno je naloga Cerkve 
v  tem, da na obrazu kristjanov 
lahko razbereš lepoto Jezusa Kristu
sa in da kristjani oznanjamo lepo
to Jezusa Kristusa. Na tem zboro
vanju moramo razmisliti dosednje 
delo, poslušati drug drugega in naj
ti odgovore, ki jih od nas zahteva 
sedanji čas, da skupno najdemo  
p o t v prihodnje dni, ko t kristjani 
in ko t Cerkev. Papež nam seveda s 
svojim prihodom  v  Oglej nudi 
izjemno možnost, da sinodo razši
rimo, da pogledamo na celoten 
prostor Severovzhoda in razmišlja
m o tudi v  prihodnje o tesnejšem 
sodelovanju m ed krajevnimi Cerk
vami iz Italije, Slovenije, Hrvaške, 
širše iz Balkana, Madžarske, Av
strije, Nemčije. To sodelovanje bi 
radi razširili, predvsem na po 
dročju vzgoje otrok in mladine, saj 
je vzgoja ena prvenstvenih nalog 
Cerkve. Tu bi rad navedel ko t lep 
primer sodelovanja nedavno iz
dajo posebnega, zelo živahnega ka
tekizma za mlade, ki ga je z  mojo 
pomočjo pripravil kardinal Chri- 
stoph Schonborn s sodelavci in je 
namenjen mladim po svej Evropi, 
delili pa ga bodo po vsej Evropi v  
različnih jezikih in tudi na Svetov
nem  dnevu mladih, ko  se bodo 
mladi letos poleti srečali s svetim 
očetom v Madridu. V Ogleju bi ra
di predvsem razumeli, kaj nas da
nes sprašuje Sveti Duh, da naredi
m o vprihodnje, da bomo lahko le
po in dobro živeli našo vero. In tu 
smo spet pri geslu: Ti nas utrdi v 
veri! Prav tako se bomo morali v 
Ogleju na glas vprašati, kako naj na 
Severovzhodu gradimo tako druž
bo, ki jo bosta označevali predv
sem resnica in svoboda. Papež nam 
bo pri tem gotovo pomagal.

Kako pa bo s papeževim obi
skom v  Benetkah?

Tu je seveda srž papeževega obiska, 
kajti v  Benetkah bo sveti oče 
zaključil pastoralni obisk s tretjim 
zborom krajevne Cerkve v  baziliki 
sv. Marka. V Benetkah se bo srečal 
tudi s predstavniki vseh slojev be
neške družbe. Šlo bo za preprosto 
srečanje s svetim očetom, na kate
rem bodo prisotni predstavniki 
prav vseh ustanov, župnij, kultur
nih, političnih, gospodarskih in 
drugih družbenih dejavnikov. Raz
m isliti bom o morali, kakšna je 
naša krajevna Cerkev v  Benetkah. 
Tu bi rad povedal, da sta nam bili 
v zadnjem času dani dve pom em b
ni znamenji: škofLuigi Padovese je 
bil umorjen v Turčiji, prav tako pa 
je bil v  Pakistanu pred kratkim  
umorjen tamkajšnji minister za 
manjšine Shabaz Bati. Oba sta bila 
tesno povezana z  našo krajevno 
Cerkvijo. Ško f Luigi Padovese je 
malo pred smrtjo v nabito polni

baziliki sv. Marka govoril o abso
lutni potrebi današnjega kristjana, 
da preko življenja svetnikov spoz
na vero. In sam je dal kasneje 
življenje za Kristusa. Minister Bati 
pa je v  Pakistanu izvajal na terenu 
dela, ki so jih tam po potresu nare
dili s finančno pom očjo naše 
krajevne organizacije Caritas. Nad
zoroval je porabo sredstev, s kateri
m i so v porušenem Pakistanu zgra
dili dve šoli in več ko t tristo stano
vanjskih hiš. Tudi on je umrl kot 
mučenec. Sam sem trdno pre
pričan, da sta ta dva zgleda krščan
skega življenja in mučeniške smrti 
tudi dve posebni znamenji nam  
vsem! Drugi pom em bni dogodek 
bo papeževo srečanje v študijskem 
centru Marcianum s predstavniki 
javnega življenja Benetk in Vene
ta. Prav gotovo pa bo zanimiv tudi 
njegov nagovor Benečanom in tu
ristom na Trgu sv. Marka, ko se bo 
sveti oče zagotovo vprašal, kaj je ti
sto, kar privablja vsako leto v  Be
netke nad 28 milijonov obiskoval
cev. Papež bo gotovo znal prebrati 
prečudovito lepoto Benetk in raz
ložiti vlogo lepote v  današnjem  
svetu! Sam sem mnenja, da bo tu 
papež imel izjem no pom em ben  
govor, ki bo odmeval v  svetu! Tu
di zato vztrajno ponavljam, da pa
pež prihaja k  nam za vse ljudi naše
ga področja in ne samo za vernike. 

Seveda pa vlada največje 
pričakovanje za sveto mašo v  
parku San Giuliano pri Be
netkah, ki jo bo daroval sveti 
oče v nedeljo, 8. maja, ob 10. 
uri...

Ja, to je dejansko srce papeževega 
obiska pri nas in k  sveti maši prisrč
no vabim tudi vse slovenske ver
nike, saj je maša največje m ožno  
dejanje, ki ga lahko naredi človek. 
Zakaj to govorim? Zato, ker je to 
dejanje, ko Bog povabi človeka, naj 
se združi z  njim  s svetim obhaji
lom. Tu se bom o znašli skupaj s 
svetim  očetom in znova vsi ver
niki, tudi tisti, ki so bili samo kršče
n i in so nato opustili versko 
življenje, in bomo vsi skupaj na no
vo odkrili, da je evharistija Božji 
dar, ki nam ga daje vsak dan Bog na 
razpolago, da lahko z  njim  hodim  
po vseh poteh človeškega. To bo 
gotovo neverjetna in izredna 
izkušnja Lepote! Prepričan sem, da 
bodo na to srečanje, k  tej sveti maši 
s svetim očetom v park San Giulia
no, prišli tudi slovenski verniki. 
Tam, m ed  sveto mašo, bomo že 
lahko videli nov obraz celotnega 
Severovzhoda. Nov Severovzhod 
torej, ki ga ne bodo sestavljali sa
m o  verniki iz petnajstih škofij iz 
Triveneta, ampak verniki različnih 
narodnosti iz veliko, veliko škofij 
raznih držav, ki so znali v preteklo
sti preživeti tudi mračna in težka 
obdobja, a imajo pred seboj veliko 
nalogo, da povedo na glas, da je 
človek dan es sicer res sposoben na
rediti tudi družbo brez Boga, a je ta 
družba naperjena proti človeku sa
m em u. Na nas je torej, da damo 
Boga spet v  središče družbe! To je 
naša velika naloga! In vem in 
upam, da bodo slovenski verniki 
to razumeli in tudi zato prišli na 
srečanje s svetim očetom k  veliki 
maši v  park San Giuliano!

Sklad I F o n d a z i o n e  
v

ONLUS 
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DORCE SARDOČ
S prispevkom »petih tisočink« davka Irpef 
lahko pomagaš slovenski ustanovi...
Letošnjih »pet tisočink« davka na  d o h o d k e  fizičnih o seb  (IRPEF) lahko nam enite  
Skladu Dorče Sardoč, ki podeljuje štipendije  zaslužn im  m anj prem ožnim  
slovenskim  štu d en to m .

Od ustanovitve prejem ajo  štipendije  Sklada Dorče Sardoč 
tudi učenci dvojezične šole v Špetru.

Kaj je prispevek »pet tisočink«?
»Pet tisočink« je  prispevek, ki ga  predvideva zakon št. 266 z dne 
23. decem bra 2005, s katerim lahko vsi davkoplačevalci namenijo manjši 
delež davka na dohodke priznanim  dobrodelnim  organizacijam in neprofitnim 
ustanovam . V ta  seznam  spada tudi Sklad Dorče Sardoč.
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Davčna številka Sklada Dorče Sardočje:

Svoj prispevek lahko nam enite  tako , d a  v polje ob razca, ki je  nam en jeno  dobrodeln im  organizacijam  
in neprofitnim  ustanovam  v m odelih C U D /730/M odello  Unico, vp išete  davčno številko 
Sklada Dorče Sardoč in se p o d p iše te . Prispevek »petih  tisočink« ne predvideva doplačila in za to  tudi 
nobenih  d o datn ih  davkov.
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Misli iz knjige duhovnika Pier Antonia Belline

Biti duhovnik ni lahko (10)
Stolna župnija sv. Nikolaja v Ljubljani

Simpozij o papežu 
Janezu Pavlu II.

t |  to v a rn a  duhovnikov 
se im e n u je  sem e- 

\ -  n išče (sem ina- 
rium ), kar p rihaja  iz latinskega 
glagola sem inare (sejati). Daje 
oz. m oralo  bi dati idejo nekega 
rastlinjaka, kjer z vso sk rbno 
stjo  in  ljubezn ijo  gojijo  tis te  
p riv ileg iran e  rože, ki jih  Bog 
seje po  svetu".
Sem enišče in  sem eniščnike ter 
bogoslovce so jim  v času šo 
lanja p re Tonija prikazovali ze
lo  slikovito: "Sem eniščniki so 
naj lepše rože človeške vrste, ki 
so vsajene v G ospodovem  ra
stlinjaku, da b i ta m  b u jn o  ra
sle, ogrete z evharističn im  so n 
cem , p o d  dežjem  m ilo sti in  
p o d  varstvom  Nebeške M am e. 
Nekega ju trišn jega d n e  b o d o  s 
svojim  prije tn im  von jem  rado
stili Božje srce, za p rem noga sr
ca pa bo d o  spodbuda za k repo
stno  življenje. Tako je pisalo v 
u ra d n e m  m o litv en ik u . Toda, 
če je Bog te rože posejal po  sve
tu, zakaj jih  ne bi pustili rasti in  
dozoreti v n jihovem  naravnem  
okolju , k am o r se b o d o  m ed  
d rug im  po tem  po  le tih  vzgoje 
m orali v rniti?
Ko še danes v Janezovem  evan
geliju v velikonočnem  času b e
rem : 'Ne prosim , da jih  vzam eš 
s sveta, am pak da jih  obvaruješ 
h u d eg a ' (Jn  17,15), m i v spo-

Zadnje srečanje škofovske 
konference T riveneta je 
bilo  prejšnji teden  v Zela- 
r in u  p ri B enetkah  posvečeno  

organizaciji pastirskega obiska 
svetega očeta B enedikta XVI., 
ki bo  p riše l m ed  nas 7. in  8. 
m aja letos.
Zbrani škofje so spet poudarili, 
da je papežev obisk v Ogleju in  
B enetkah  iz jem n a p rilo ž n o st 
za cerkvene in  civilne skupno
sti dežel ita lijanskega Seve
rovzhoda, ki se pripravljajo  na 
cerkveno zborovanje 
Oglej 2 (april 2012).
V n ep o s re d n em  
srečan ju  z Bendik- 
to m  XVI., p išejo  
škofje, "b om o  im eli 
m o ž n o st p reb u d iti 
in  oživ iti največji 
dar. Govoril n am  bo 
o Jezusu  pravem  
u p a n ju  za svet. Po
m agal n am  bo  p o n o v n o  odkri
ti, da O n je živ, b lizu  nas, naš 
sodobnik , da se dotika najg lo 
bljih  in  vsakdanjih  s tru n  naše
ga bivanja".
C erkveno  zborovan je  "Oglej 
2" b o  po tekalo  od  12. do  15. 
aprila 2012 z naslovom  "V po-

m in  p rid e jo  le ta  m ojega 'o- 
blikovanja ' in  prid ige v zvezi z 
le-tem  'o  d u h u  sveta, ki se s p e 
stm i bo ju je  s K ristusovim  
d u h o m ',  in  p o tem  b lo d n je  o 
'p o sv e tn ih ' ali 'zem eljsk ih ' 
ljudeh. O 'p o sv e tn ih ' dek letih  
se n ikdar n i govorilo, ker so b i

le p ren e v a rn e  za nas (u p o ra 
bljena je beseda 'm o n d a n a ', ki 
lahko p om en i posvetna ženska 
ali p ro stitu tk a , op . prev.). Za 
naše  p red sto jn ik e  svet n i b il 
n ič  d rugega  kot velika javna 
hiša, kjer je kar m rgolelo  p ro 
stitu tk , vključno  z našim i ma-

slušanju  tega, kar D uh govori 
Cerkvam  Severovzhoda" po  iz
ziv ih  in  sp rem em b ah , ki jih  
doživlja danes naše področje. 
Na nek i n ač in  gre za nadalje
vanje zborovanja, ki je v Ogleju 
po tekalo  1.1990. D rugo zboro 
vanje se je u rad n o  začelo 7. n o 
vem b ra  2010, n a  p o seb en  
n ač in  se ga v tem  le tu  dotika 
in  ga ob likuje papežev obisk. 
Vse naše krajevne Cerkve se že
lijo z zbo ro v an jem  vprašati, 
kako naj oznanjajo  Jezusa Kri

stusa v d an a šn je m  družbe- 
n o k u ltu rn e m  kontekstu . Sku
paj nam eravajo  prerešetati p a 
storalne izkušnje zadn jih  dveh 
desetletij in  zastaviti sm er za 
nadaljn jo  p o t v d u h u  sodelo 
vanja in  skupne rasti, da b i d o 
loč ili p o t p ren o v e  in  sprejeli

teram i in  babicam i.
Na en i stran i je torej b il sveti 
svet, ograjen  v rt (h o rtu s  con- 
clusus), v obzidju  katerega n i 
sm elo  b iti n iti  na jm an jše  
špranje, sicer bi vanj lahko p ro 
drl ' kužn i d u h  sve ta ', satanov 
svet, kjer je ljudi naprej vodila

sam o ena skrb -  grešiti od  jutra 
do  večera, še bolj pa od večera 
do  jutra. Šlo je za dva povsem  
ločena in  m ed seboj nespravlji
va svetova.
N ič čudnega, če so p o te m  
nekateri duhovn ik i nadaljeva
li s takšno  n ap ačn o  in terpreta-

skupno  ob liko  p as to ra ln eg a  
dela ter spodbudili pripravlje
n o st in  gorečnost za delo  v ko
rist naših  ljudi.
Osrednji dogodek bližnjega p a
stirskega obiska bo svečano b o 
goslužje v parku  S. G iu liano  v 
nede ljo , 8. m aja, ob  10. uri. 
Vrata za udeležbo  n a  srečanju, 
na  katero so vabljeni ljudje iz 
vsega italijanskega Severovzho
da, so o dp rta  vsem . Pripravljal
n i odbor, ki skrbi za n em o ten  
in  čim  boljši po tek  srečanja ter 
za sprejem  velikega števila ver
nikov, vabi vse, ki se n am era
vajo udeležiti srečanja - posa
m eznike ali skupine, župnije, 
združenja in  cerkvena g ibanja 
itd. -, da izpo ln ijo  prijavnico, 
ki jo najdejo  n a  sp le tn i strani 
www. ilpapaanordest. it, ali pa

naj k ličejo  n a  te lefonsko  šte
vilko  041 5464417. Na tak  
nač in  si b o d o  lahko  zagotovili 
(zastonjsko) vstopn ico  n a  p ri
zorišče in  om ogočili u rejen  d o 
stop  do n jega. Več kot tisoč 
prostovoljcev bo  skrbelo, da bo  
vsak udeleženec lahko prisost-

cijo evangelija , kar je im elo  
včasih tu d i trag ične posledice, 
pripeljalo  pa je do n eu m n e  in  
pristranske pastorale".
To n iso  zadeve izpred petdese
tih  let, "am pak  so še danes ak
tualn i, tu d i zaradi anagrafskih 
dejstev, saj je več ina  d u h o v 
n ikov  stara n a d  šestdeset let. 
Če se o tem  n e  govori, to  n i za
to, ker b i d uho v n ik i sp rem eni
li m nen je , am pak zato, ker se 
je sp rem en ila  d ru žb a  in  n e  
sprejem a kar tako  n ek ritičn o  
d o lo čen ih  neum nosti" .
Kaj pa m lade m oči? "Poleg te 
ga, da so v m anjšini, se tu d i on i 
ču tijo  p o k lican i k tem u , da 
'rešijo  svet' p red  a te izm om , 
sram oto  p o tro šn iš tva , p red  
m a te ria liz m o m  in  uživašt- 
vom ... Čutijo se a lternativa te 
m u  svetu.
O kak šn em  svetu govorim o? 
"To n i evangeljski svet. To bi 
seveda bila a lte rn a tiv n a  drža, 
če b i ideja 'sv e ta1, ki jo n a jde
m o v evangeliju  b ila enaka ti
sti, ki jo im a duhovn iška struk
tu ra  in  torej tu d i ' nove m o č i1. 
'Svet' v evangeliju  je svet n a 
d u to sti, nasilja, s tru k tu riran e  
kraje, zatiranja, laži. To je svet, 
k jer se vera izrablja za m a n ip u 
liranje z vestjo ljudi ali za p o 
n iževanje ljudi. To je svet, kjer 
red  služi za skrivanje nereda. 
Na kratko povedano, gre za ' sa
tanovo kraljestvo', ki se lahko 
posluži tu d i cerkvene s tru k tu 
re, če je ta  n ad u ta  in  popače
na".

Andrej Vončina

voval bogoslužju. Park bo  za to  
p rilo ž n o st p r im e rn o
o p rem ljen  s p rvo  pom očjo , 
stran išči in  velik im i ek ran i. 
Ljudje iz najbo lj o d d a ljen ih  
krajev naj po m ožnosti p ridejo 
do  M ester z v lakom ; že od 
zgodnjih  ju tran jih  u r  bo  n a m 
reč zagotovljena povezava m ed 
železniško posta jo  in  parkom , 
kjer bo  maša. A vtom obili in  av
tobusi se b o d o  ustavili n a  za to  
d o lo čen ih  parkiriščih, ki bodo  
od  parka o d d a ljen a  največ 4 
km  in  od  koder b o d o  m anjši 
avtobusi vozili ljudi do  parka. 
Na razpolago bo tu d i posebno  
parkirišče za tiste, ki b o d o  na 
kraj prišli s kolesi. V stop v li
tu rg ičn i p rostor v parku S. G iu
liano  bo o d p rt od  6. do  9. ure; 
u d e ležen c i naj za to  p o z o rn o  

prem islijo , ko
liko časa jim  
lah k o  vzam e 
sam a p o t do  
M ester in  nato  
p r ih o d  do  p r i
zorišča. Pose
b en  p rosto r bo  
n am en je n  b o l
n ik o m , vsak 
lahko  im a n a j

več po  enega spremljevalca; za
rad i o rgan izac ijsk ih  razlogov 
naj se b o ln ik i p rijavijo  do  1. 
aprila. K m aši b o d o  lahko priš
li tu d i tisti, ki se n iso  pravoča
sno  prijavili; dovolj je, da so 
p r iso tn i v park u  najkasne je  
en o  uro  pred  m ašo.

Stolna župnija sv. Nikolaja v 
L jubljani pripravlja pred 
beatifikacijo papeža Jane

za Pavla II. v letu 550. obletnice 
Nadškofije Ljubljana strokovni 
in  pričevanjski simpozij. Njego
vi cilji so: priprava na Veliko noč 
in  nedeljo  Božjega usm iljenja, 
spoznavanje, poglobitev in  oži
vitev duhovnosti Srca Jezusove
ga s posvetitvijo, p rebud iti 
hvaležnost in  globlje spoz
nanje o življenju in  svetosti 
papeža Janeza Pavla II., ki je 
živel m ed nam i, m olitev  za 
blagoslov družin , naroda in  
države.
Simpozij bo  v postnem  času - 
ob petk ih  ob 15. uri - potekal 
na Dolničarjevi ulici 1 v Lju
bljani. Prvi dve srečanji sta že 
m im o, tretje bo  v petek, 25. 
m arca, ko bo  p. Tomaž Po
dobnik pripovedoval o oseb
nem  razodetju Srca Jezusove
ga sv. Favstini Kovvalski, n e
delji Božjega usm iljenja ter 
podob i in  rožnem  vencu 
Božjega usm iljenja. V petek,
1. aprila, bo  p. Anton Nadrah 
predaval o izvirih  češčenja in  
posvetitve Srcu Jezusovem u v 
cerkvenem  izročilu in  nauku  
Cerkve. Dne 8. aprila bo  kardi
nal Franc Rode spregovoril o 
duhovnih  poklicih in  redovništ- 
vu kot daru  ljubezni in  upanja 
za Cerkev ter svetu v učenju pa
peža Janeza Pavla II. in  II. va
tikanskega cerkvenega zbora. 
Odgovoril bo  tud i na vprašanji, 
zakaj n i dovolj novih  duhovn ih  
poklicev in  kaj lahko storim o in  
m oram o storiti. 15. aprila bosta 
Janja Ahčin in Miro Šlibar priče
vala o Jezusovem Srcu in  njego
vi milostljivosti v trpečih; o sk
rivnosti trpljenja in  odrešenja. 
V petek, 29. aprila, bo  v stolnici 
sv. Nikolaja v Ljubljani potekal 
simpozij: ob 15. u ri bo  ura 
Božjega usmiljenja in  maša. Lju
bljanski nadškof metropolit An
ton Stres bo spregovoril o m ožu 
v belem  in Evropi na prehodu  v

3. tisočletje. Ob 16.45 bo Berta 
Golob predavala o m ladosti, 
družini, prijateljih, duhovnem  
zorenju, bogoslovju  in  p o 
svečenju papeža Janeza Pavla II. 
Ob 17.05 bo s. Marjeta Pija Cevc 
spregovorila o duhovništvu , 
prijatelju m ladih  in  teologiji te
lesa Karola W ojtyle. O b 17.25 
bosta zakonca Kržišnik iz Zavo

da Iskreni, n e t im ela pričevanje 
o teologiji telesa papeža Janeza 
Pavla II. Ob 18.20 bo  p. Leopold 
Grčar predaval o izzivih delo 
vanja škofa Karola Wojtyle. Ob 
18.40 bo nadškof Ivan Jurkovič 
spregovoril o prizadevanjih Sve
tega sedeža in  njegove diplom a
cije v času papeža Janeza Pavla 
II. Ob 19. u ri bo  Alojz Rebula 
pričeval o srečanju s papežem  
Janezom  Pavlom  II. Ob 19.50 
bo  p. Metod Benedik spregovo
ril o pontifikatu  papeža Janeza 
Pavla II. v luči številk, uspehov 
in  dogodkov zgodovine m oder
nega časa. Ob 20.10 bo  Tamara 
Griesser-Pečar predavala o p o 
m en u  pontifikata papeža Jane
za Pavla II. Ob 20.35 bo Lojze 
Peterle pričeval o srečanju s pa
pežem  Janezom  Pavlom  II. 
Simpozij se bo  končal z zahval
n o  pesm ijo  za papeža Janeza 
Pavla II.

Svetovni dan mladih v Madridu
Svetovnega dneva mladih, ki bo potekal od 18. do 21. avgusta 
v Madridu, naj bi s e  udeležil pol drugi milijon mladih. Pred 
nekaj dnevi so  nam reč iz vatikanskega tiskovnega sred išča 
sporočili, da s e  jih je  doslej prijavilo že 
skoraj tristo  tisoč. Največ je  prijavljenih 
m la d ih  I ta l ija n o v  ( 4 8 .6 0 0 ) ,  s le d ijo  
Francozi (4 8 .2 0 0 ), Š panci (47 .200) in 
A m eričani (17 .9 0 0 ). P rostovoljcev, ki 
bodo skrbeli za organizacijo dogodkov, 
bo okrog dvajse t tisoč. Ob srečanjih  z 
mladimi bo sveti oče nam enil poseben 
s e s ta n e k  z m lad im i u n iv e rz ite tn im i 
profesorji in pa s  skupino redovnic; znano 
je  n a m re č ,  d a  k a r  70%  p r ip a d n ic  
ko n tem p la tiv n ih  redov živi v Š paniji.
Benedikt XVI., ki je  že bil na Iberskem  
polo toku  za m e d n a ro d n o  s re č a n je  d ružin  I. 2 0 0 6  in za 
pastirski obisk Barcelone in Com postele novem bra lani, se  bo 
av g u s ta  s reč a l tud i s  p red sed n ik o m  v lade Z ap a tero m  in 
liderjem opozicije M arianom Rajoyom,
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"S krstom ste bili namreč pokopani skupaj z 
Njim, v Njem ste bili tudi obujeni" (Kol 2,12)

edelja sleporojene
ga ' predstavlja Kri
stusa k o t lu č  sveta. 

Evangelij nagovarja vsakega iz
m e d  nas: "Veruješ v  Sina člo
vekovega"? "Verujem , Go
spod"! (Jn 9,35.38), veselo vzk
likne sleporojeni, k i tako posta
n e  glas vsakega vernika. Čudež 
ozdravljenja je  znam enje, da že
li Kristus po leg  vida odpreti tu 
di naš notranji pogled, da bi se 
naša vera vedno  bolj poglablja
la in  bi lahko  v  N jem  prepozna

li našega edinega Odrešenika. 
O n razsvetljuje vse te m in e  
življenja in  vodi človeka do te
ga, da ž iv i k o t 'sin lu č i '.
Ko je  na  p e to  p o s tn o  nede ljo  
razglašeno Lazarjevo vstajenje, 
se soočim o z  zadnjo skrivnostjo  
našega bivanja: "Jaz sem
vstajenje in  ž iv lje n je ... Veruješ 
v  to"? On 11,25-26). Za krščan
sko skupnost je  to  trenutek, ko  
skupaj z  M arto iskreno  p o lo ži 
vse svoje upe vJezusa iz  Nazare
ta: "Da, Gospod. Trdno ve

rujem , da si ti Mesija, Božji Sin, 
k i prihaja na sve t"  (v. 27). 
O bčestvo  s K ristusom  v  tem  
živ ljenju  nas pripravlja na pre
stop  praga sm rti, da bi n e o 
m e je n o  ž iveli z  N jim . Vera v  
vstajenje m rtv ih  in  upanje na  
večno življenje odpirata naš p o 
g led  za zadnji sm isel našega bi
vanja: Bog je  človeka ustvaril za 
vstajenje in  življenje. Ta resnica 
daje p ris tn o  in  d o ko n čn o  raz
sežnost človeški zgodovin i ter 
njegovem u osebnem u, družbe

nem u , ku ltu rnem u , p o litičn e
m u  in  ekonom skem u  življenju. 
Brez luči vere ostaja vse vesolje 
zakopano v  grobu, brez p rih o d 
nosti in  upanja.
Postna p o t se konču je  z  veliko
n o čn im  tridnevjem , zlasti pa  z  
v e lik o n o čn o  vigilijo, ko  o b 
navljam o  krstne  ob ljube in  s 
tem  po trju jem o , da je  Kristus 
G ospod našega življenja, tiste
ga življenja, k i n a m  ga je  dal 
Bog, k o  sm o  se prerodili 'iz vo 
de in  Svetega D u h a ', in  kažem o

našo trdno odločenost, da bo
m o  odgovorili na delovanje M i
losti in  bo m o  njegovi učenci.
3. Ko se v  zakram entu  krsta p o 
to p im o  v  K ristusovo sm rt in  
vstajenje, nas to vsak dan vodi 
v  osvobajanje našega srca od  
teže m ateria ln ih  stvari, od  se
bične navezanosti na 'z e m ljo ', 
k i nas siromaši in  nas ovira pri 
razpoložljivosti in  odprtosti za 
Boga in  bližnjega. Bog se je  v  
Kristusu razodel k o t  L jubezen  
(prim . 1 Jn  4,7-10). Kristusov  
križ, 'beseda o k r ižu ' kaže  
odrešujočo m o č  Boga (prim. 1 
Kor 1,18), k i se daruje zato, da 
bi človeka dvignil in  m u  p r in e 
sel odrešenje: ljubezen v  n jen i 
najbolj radikalni obliki (prim. 
okrožnica Bog je ljubezen, 12). 
Postni čas nas p re k  posta, m i

loščine in  m olitve , k i so izraz 
prizadevanja za spreobrnjenje, 
vzgaja za vedno  bolj ko ren ito  
ljubezen  do Kristusa. Post, k i 
im a lahko različne vzroke, dobi 
za kristjana g lo b o k  verski p o 
m en . S tem , k o  osirom ašim o  
svojo m izo , se učim o prem ago
vati sebičnost, da bi živeli p o  lo
g ik i daru in  ljubezn i. S p re 
našanjem  pom anjkanja  -  in  to 
n e  sam o n eke  površne stvari -  
se u č im o  odvrn iti p o g le d  od  
svojega 'jaza', da bi odkrili 
Nekoga po leg  nas in  prepozna
li Boga na obličju naših bratov. 
Za kristjana p o s t n im a  v  sebi 
ničesar intim ističnega, am pak  
ga še bolj odpira za Boga in  za 
potrebe ljudi stori, da je  ljube
zen  do Boga tud i ljubezen  do  
bližnjega (prim. M r 12,31).
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Kratke
Slovenska Karitas zbira sredstva za pom oč  
po potresu in cunamiju na Japonskem
Slovenska Karitas je  za prizadete v potresu in cunamiju na 
Japonskem  odprla poseben račun, na katerega zainteresirani 
lahko nakažejo sredstva:
Slovenska Karitas, Kristanova ulica 1, 1000  Ljubljana, TRR: 
0 2 1 4 0 -0 0 1 5 5 5 6 7 6 1 , nam en: Japonska, sklic: 00  6270. 
Z brana pom oč bo prizadetim  posredovana preko C aritas 
Internationalis.

Postna predavanja na Mirenskem Gradu
V Dvorani Gnidovčevega dom a na M irenskem Gradu bo v 
m esecu  m arcu in aprilu potekal sklop treh predavanj pod 
naslovom “Vi ste  sol zemlje, vi s te  luč sve ta”.
-V četrtek, 24. marca, bo ob 20. uri prvo predavanje z naslovom 
"Biti luč v d ru ž in i”. 0  so lid a rn o s ti  v n aš ih  o d n o s ih  bo 
spregovorila s. M ateja K raševec, specia listka  zakonske in 
družinske terapije.
-V četrtek, 31. m arca, bo ob 20 . uri predavanje o temi "Biti sol 
v družbi”. 0  solidarnosti in prostovoljstvu v družbi bo spregovoril 
doktor pravnih znanosti dr. Janez Pogorelc.
- V četrtek, 7. aprila, bo ob 20. uri predavanje o temi “Moč za 
luč in sol”. O Jezusovih besedah , ki nas vabijo k solidarnosti in 
prostovoljstvu, "Vi ste  sol zemlje, vi s te  luč sve ta” (Mt 5 ,13-14), 
bo spregovoril brat Štefan Kožuh, vodja delavnic molitve in 
življenja.

V postu križev pot s Prevala na Sveto Goro
Vse postne nedelje poteka ob 14.30 pobožnost križevega pota 
s Prevala na Sveto Goro. Ta molitev frančiškanov z verniki je 
postala tradicionalna, saj poteka že dvajset let, od leta 1991, 
ko so  bili postavljeni križi v času rektorja p. Mateja Papeža. Na 
drugo postno nedeljo so to ljudsko pobožnost ob bratski podpori 
gvardijana p. Bogdana Knavsa in br. Ambroža Požuna vodili 
novinci: Janez, Dominik in Boštjan. Združeni s Svetogorsko 
Kraljico so  Gospoda prosili za nove duhovne poklice in njihovo 
stanovitnost ter za svetost in stanovitnost poklicanih.

Slovesnost ob 60-letnici vrnitve podobe  
M atere Božje na Sveto Goro

Frančiškanski sam ostan  Sveta 
Gora vabi v soboto, 9. aprila 
201 1 , na s lovesnost ob 60- 
letnici vrnitve milostne podobe 
M atere  Božje v baziliko na 
Sveto Goro. Ob 19. uri bosta 
s lo v e s n a  s v e ta  m a š a  in 
procesija z Milostno podobo in 
lučkami. Bogoslužje bo vodil 

koprski škof msgr. Metod Pirih.

Praznovanje 40-letnice svetovnega  gibanja 
Vera in luč z naslovom  Glasniki veselja
Svetovno gibanje Vera in luč letos praznuje 4 0 . obletnico 
delovanja. V Sloveniji bo največje skupno praznovanje v soboto,
9. aprila, ki se  bo začelo z romanjem na Zaplaz v novomeški 
škofiji. Mašo, ki bo v romarski cerkvi Marijinega vnebovzetja ob
10. uri, bo ob som aševanju  duhovnikov daroval ljubljanski 
nadškof m etropolit dr. Anton S tres. M ednarodno srečan je  
gibanja Vera in luč bo prihodnje leto tudi v Celju.
Začetki g ibanja Vera in luč
Po boleči izkušnji staršev  dveh prizadetih otrok, ki na romanju 
v Lurdu niso bili sprejeti, s ta  Jean  Vanier in Marie Helene 
Mathieu za Veliko noč leta 1971 organizirala romanje oseb z 
motnjami v duševnem  razvoju v Lurd. Udeležilo se  g a je  12 .000  
romarjev iz petnajstih držav. Med njimi je  bilo 4 .0 0 0  oseb z 
motnjo, kiji pri nas pravijo lučke, spremljali pa so jih  starši in 
prijatelji. Po romanju so  se  začeli srečevati v manjših skupinah. 
Tako s e je  rodilo gibanje Vera in luč. Danes je  razširjeno po vsem 
svetu in združuje verujoče različnih veroizpovedi.
Vera in luč izhaja iz prepričanja, da se  vsaka oseba s  posebnimi 
potrebami lahko vključi v versko (cerkveno) občestvo. Pri rasti 
potrebuje spremljevalce-prijatelje, kiji pomagajo odkrivati njene 
d arove . S ta rš i s e  v sk u p in a h  m e d se b o jn o  podp ira jo , si 
pomagajo ter spoznavajo posebne darove njihovih otrok.
Vera in luč v  Sloveniji
Vera in lučje bila v Ljubljani in Mariboru ustanovljena leta 1982  
oz. 1983 , dan es pa na Slovenskem deluje v 3 6  skupinah, ki 
štejejo od 3 0  do 4 0  članov. Srečujejo se  enkrat m esečno po 
župnijah. Poleg rednih srečanj črpajo moč za duhovno rast in 
m edsebo jne  o d n o se  tudi na duhovnih vajah te r  duhovno- 
počitniških tednih, ki so  organizirani v različnih delih Slovenije. 
Z gibanjem so aktivno povezane nekatere redovnice, redovniki 
in škofijski duhovniki.

Deveta obletnica Jezuitskega združenja 
za  begunce Slovenije
Urad Jezuitskega združenja za begunce Slovenije, ki ima sedež 
na Ulici Janeza Pavla II. 13 v Ljubljani, je  19. m arca obeležil 
deveto obletnico delovanja v Sloveniji.
Jezuitsko združenje za begunce Slovenije se  kot nevladna 
organizacija navdihuje ob m ednarodni katoliški organizaciji 
Jesuit Refugee Service (JRS), njeno poslanstvo pa je  spremljati 
begunce, jim služiti ter zagovarjati njihove pravice. Vrhovni 
predstojnik jezuitskega reda p. Pedro Arrupe je  JRS ustanovil 
leta 1980 , d an es pa deluje v več kot 70  državah po svetu. 
Predstavniki združenj za begunce pom agajo  v begunskih 
taboriščih, prosilcem za m ednarodno zaščito v azilnih domovih, 
v centrih za tujce, razseljenim v lastni domovini ter žrtvam 
m ednarodnih in državljanskih vojn. Odprtje urada Jezuitskega 
združenja za begunce v Sloveniji leta 2 0 0 2  je  bilo odgovor na 
potrebo, ki je  bila prisotna že dalj časa. Njegova dejavnost je bila 
v preteklem  letu o sred o to čen a  na nudenje psiho-socialne 
pomoči in podporo ljudem v Azilnem domu v Ljubljani ter v 
Centru za tujce v Postojni.

Po m nenju Massima Cacciarija je 
nam reč logično načelo tisto, ki 
razmišljanje človeka vodi do "na
jvišje misli”. Človek se ne more 
ustaviti pred tem  poslednjim  in 
najvišjim ciljem. "V primeru, da 
bi razmišljanje ne seglo do stanja, 
kjer mora utihniti, ne bi bilo pra
vo razmišljanje, ne bi bil pravi lo- 
gos", je zatrdil filozof. Pravi logos 
mora razmišljati svojo tišino. Naj
višja misel je po njegovem m ne
nju doživljanje Boga: sicer pa je 
za to izkušnjo značilno pom anj
kanje možnosti, da bi se človek 
približal, razmišljal o osebnosti 
Boga. Najvišja misel postane po
tem takem  sredstvo očiščenja. 
Filozof je v drugem delu svojega 
razmišljanja ostro kritiziral ate
izem, bodisi njegov teoretski vi
dik, po katerem ne obstaja nobe
na entiteta, ki bi jo lahko istovetili 
z Bogom, bodisi njegovo prakti
čno stran, ki se udejanja v popol
ni brezbrižnosti do verskega raz

je": ta vidik človeka prepričuje o 
neizbežni usodi nekega "eksklu
zivnega hum anizm a", kjer je iz
ključno človek nosilec svoje uso-

Kard. Ruini: 
“Polnost življenja 

lahko človek doseže 
le s čvrstim 

intelektualim 
soočenjem 
z  Bogom”

de, svoje biti: človek je po tem 
takem  del narave, ki jo giblje 
načelo naključja in potrebe. Tako 
ozkemu ontološkemu izhodišču 
človek posledično vzporeja last
no življenje, v katerem zasleduje 
le kratkoročne načrte. Polnost

Prvi vidik se nanaša na svetopi
semsko izročilo, ki temelji na Bož
jem razodetju. "Čeprav se danes o 
veri veliko govori, ostaja razodet
je v naši kulturi em arginiran po
jem. Izvor takega mišljenja tem e
lji na tezi, ki jo je svoj čas zagova
rjal Kant in  po kateri religija osta
ja vezana na meje samega razu
ma, kar onem ogoča m ožnost 
Božjega razodetja. Vera je potem 
takem spremenila svojo naravo in 
postala del naše osebne občut
ljivosti, naše življenjske izkušnje, 
naše želje po Bogu, ki jo im am o v 
sebi". Kard. Ruini je jasno pou
daril, da obstaja ob "zunanjem ra
zodetju" še notranja sila - navzo
čnost Boga v nas samih. Slednja 
daje duška našemu razumu, naši 
svobodi. Ravno Božja prisotnost 
v človeku omogoča, da razum in 
svoboda lahko prepoznata Njega 
in m u zaupata. "Naša vera je po
temtakem človeška izbira, razum
na in  svobodna, je pa predvsem

Bož j i dar". Ta vidik j e skupen tako 
vernim  ljudem kot ljudem dobre 
volje: vsem je dana možnost, da

Njega spoznajo.
Poleg načina, da Boga spoznamo 
"z vrha" -  "to je edina možnost,

Kard. Ruini: 
“Naša vera je  

človeška izbira, 
razumna in svobod
na, je pa predvsem 

Božji dar”

ki človeku ponuja gotovo in  neo
m ajno spoznanje Boga" -, obstaja 
še drug vidik soočanja z Božjim, 
ki temelji na razumu oziroma "na 
celoviti človekovi biti", ki poleg 
racionalnosti šteje tudi čustva in 
človekovo svobodo. Sodobni vek 
je že od Kanta dalje zavračal racio
nalno spoznavanje Boga. Še več: 
tovrstni filozofski koncepti so 
obrodili ateistične doktrine, "ki 
na različne načine upoštevajo Bo
ga kot izraz ali projekcijo človešk
ih želja in  njegovih frustracij". V 
naši družbi se je celo razvila stru
ja, ki vprašanje o Bogu tolm ači 
kot nesm iselno, nebistveno. Po 
m nenju predavatelja pa postane 
prav temeljito razmišljanje o os
novnih človekovih vprašanjih -  
na prim er o izvoru vesolja, nar
ave, življenja, človekovega obsto
ja, smrti -  sredstvo, ki nam  odpi
ra pot do Boga: po tej struji, ki se 
naslanja na načelo transcen
dentne vzročnosti, se mora razvi
jati človekova sla po spoznanju, 
ki je ne sme zaustaviti nikakršna 
aprioristična ovira. V tem  vidiku 
je kard. Ruini priznal Kantovi 
teoriji, češ da je razum vezan na 
čutno izkušnjo, določeno objek
tivno vrednost, nikakor pa ne 
popolne: "Potemtakem razum ni 
v stanju prem isliti sebe in  tako 
izgubi zavest o svojih m ejah in 
opusti m ožnost preseganja in 
vkorakanja v neko novo smer, na 
kateri svoje meje lahko preko
rači". Človek se na poti, ki ga pel
je do Najvišjega, sooča z določen
imi težkim i vprašanji, katerim  
sicer ne zna dati ustreznih odgov
orov: zakaj zlo na svetu, zakaj hu 
dobija v človeškem srcu? Ko sebi 
odgovarjamo, ne sm em o po 
m nenju kard. Ruinija pozabiti na 
Božjo milost in  na težko racional
no doumljivo obliko žrtvovanja, 
ki jo je Bog preko svojega sina 
Jezusa Kristusa, zaradi ljubezni do 
človeka, usmeril najprej do sebe...

Igor Gregori

u  b koncu tega raz-
f  1  mišljanja lahko ne- 

dvom no ugotovi
mo, da je Bog vedno skrivnost in 
kot taka mora tudi ostati: Bog po 
človeškem merilu, po meri naše
ga razuma, naših prizadevanj in 
naše svobode, ne bi bil v resnici 
Bog, temveč le podoba, ki smo jo 
mi ustvarili".
S tem i besedami je kardinal 
Camillo Ruini sklenil svoj poseg v 
sredo, 16. marca, ko je bil s filozo
fom in nekdanjim  županom  Be
netk Massimom Cacciarijem gost 
prvega srečanja postn ih  preda
vanj Katedre sv. Justa, za katero se 
je tržaški škof, nadškof Giampao-
lo Crepaldi, zavzel že ob svojem 
im enovanju na čelu tržaške 
Cerkve.
Cerkveni dostojanstvenik, ki je po

Cacciari: “Če človek 
ne bo zasledoval 
najvišje misli, bo 
ostal goli narciz, 
ki bo kot otrok 

gledal svoje obličje 
v ogledalu”

m am ini strani prav Tržačan, in 
filozof sta vsak s svojega zornega 
kota razpredla izhodiščno misel 
srečanja: Z  Bogom ali brez Njega 
je vse drugače. Oba sta v svojih iz
vajanjih sicer sprožila in  spod
budila aktivno in  kritično razmi
šljanje vernika in  laika o Bogu, saj 
se današnja družba čedalje spopa
da s takim laicizmom, ki škoduje 
ne le krščanskemu etosu, temveč 
sami človekovi biti.

glabljanja in  do samih vernikov življenja po m nenju kard. Ruini-
ter njihove izkušnje. "Zavest ver- ja lahko človek doseže le s čvrstim
nih  ljudi in  zavest filozofskega intelektualnim  soočenjem z Bo-

raziskovanja m orata nastopiti 
proti takemu ateizmu, ki je izred
no nevaren, ker je molčeč, p ri
pravljen na kom prom is"! je dejal 
Cacciari. Ateistične pozicije so po 
njegovem m nenju nelogične, 
človek mora zato nenehno težiti 
k "najvišji ideji", ker se m u v njej 
razodene tudi odnos do drugih, 
do bližnjih: "Če človek tega ne bo 
zmožen storiti, bo ostal goli nar
ciz, ki bo kot otrok gledal svoje 
obličje v ogledalu".
Kard. Ruini je na začetku svojega 
posega izhajal iz prepričanja, da 
je v današnji družbi še vedno pris
oten nek teoretski ateizem, ki Bo
ga istoveti s posplošenim  poj
m om  izvorne "materije-energi-

gom, ki mora biti soroden vern
im  ljudem in ljudem, "ki veruje
jo na drugačen način". Take anal
ize pa se mora človek lotiti z vso 
svojo čutnostjo, z vso svojo lju
beznijo, z vsem  svojim jazom. 
"Pravi izziv je pri tem  ohraniti 
ravnovesje m ed subjektivizmom 
in objektivizmom, razum om  in 
svobodo".
Po teh uvodnih razmišljanjih je 
predavatelj lahko končno načel 
ključno vprašanje svojega izvajan
ja: kako naj človek spozna Boga, 
očeta, prijatelja, ki je postal človek 
v Jezusu Kristusu? Na podlagi 
cerkvenega nauka obstajata dva 
načina, ki tako iskanje omogoča
ta: "z vrha" in  "z nizkega".



24. marca 2011

^  •  v ^ l  N O V IGonska g l a s

Kratki
Dan žen a  na Vrhu
Vsako leto praznujem o 8. m arca dan žena, da bi se  spomnili 
na težave in nasilje, ki so jih  doživljale ženske v zgodovini in ga 
žal še  zmeraj doživljajo v različnih državah sveta.
Tudi na Vrhu sm o s e  spomnili na ta pomembni marčni dan, ki 
s e je  letos križal s  pustnim dnem . Vrhovski fantje so  na pustni 
torek, oblečeni v tradicionalne vrhovske m aske, mladim in

manj mladim gospem  razdeljevali mimoze. V sredo, 16. marca, 
je  KD Danica priredilo praznovanje v prostorih dom ačega 
društva; udeležilo s e  ga je  lepo število mladih in starejših  
pripadnic nežnega spola. Po obilni večerji in ob prijetnem  
kramljanju so  veselo vzdušje š e  bolj popestrile članice KD 
Oton Župančič iz S tandreža, in sicer Breda, N ataša in Marta, 
s  kratko enodejanko v štandreškem  narečju, z naslovom Tri 
gracije. Bolj pogum ne udeleženke so  ob glasbi m uzikanta 
Franka iz Branika zaplesale valček. Sledila je  loterija z bogatimi 
in koristnimi nagradam i. Vsaka udeleženka je  prejela v dar 
rožico, šop rož pa je  predsednica društva Danica Dolores Černič 
izročila Amandi, naj ga postavi na grob pokojne m am e Karle, 
ki je  letos žal ni bilo med nami. Karla s e je  nam reč vsako leto 
redno udeleževala prireditev našega  društva. Lahko mirno 
rečem o, da je  praznik tudi le tos odlično uspel. /  Giorgia 
Christine Abrami

Dnevniški zapisi 1943-1945 v  Sovodnjah

Prvo izmed srečanj z avtorji v Občinski knjižnici v Sovodnjah je  
bilo v p o n e d e lje k , 2 1 . m a rc a , p o sv e č e n o  - d v a n a js t i  - 
predstavitvi dela Dnevniški zapisi 1943-1945  msgr. Rudolfa 
Klinca, kije izšlo lani spomladi pri Goriški Mohorjevi družbi. Res 
prijeten kulturni večer je  povezovala prof. Marija Češčut, o 
vsebini knjige, ki govori o enem  najbolj kritičnih in kompleksnih 
obdobjih primorske zgodovine, in o avtorju pa s ta  spregovorila 
urednika Peter Černič in Renato Podbersič. Županja Alenka 
Florenin s e je  uvodoma zahvalila goriški založbi za sodelovanje 
z občinsko upravo in s e  ustavila pri liku msgr. Klinca, čigar 
stoletnice rojstva s e  bomo spomnili naslednje leto.

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

o v  vljudno vabi na odprtje razstave

V *  PROSTRANOST
razstavljal bo V la d im ir  K la n jšč e k

um etn ika  in n je g o v a  d e la  b o  p re d s tav i la  u m e tn o s tn a  

z g o d o v in a r k a  Katarina Brešan

g la s b e n i  poklon :  A le s s a n d r a  Schett ino ,  s o p r a n

N e v a  Klanjšček, klavir

Kulturni cen ter Lojze Bratuž 
torek , 29 . m arca  2011, ob  18. uri

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

A bonm a ljubiteljskih 
gledaliških skupin

nagradna predstava

KUD Dolomiti - Dobrova 

Peter Shaffer

ČRNA KOMEDIJA

režija: Franci KONČAN

sobota, 2 6 . marca 2 0 1 1 , ob 2 0 . uri 
župn ijska d v o ra n a  A nton G regorčič, Š tan d rež

P O D  P O K R O V I T E L J S T V O M  Z V E Z E  S L O V E N S K E  K A TO LIŠKE  PRO SV ETE

SSk: nadaljevanje pogajanj z Demokratsko stranko

Podpora Enricu Gherghetti
Goriški pokrajinski svet 

SSk je na zasedanju v to 
rek, 15. marca, obravna
val nastop stranke na prihodnjih 

pokrajinskih volitvah, ki bodo 
potekale 15. maja letos. Poročila 
o po litičn ih  pogajanjih in  p ri
pravah na to volilno preizkušnjo 
so podali pokrajinski predsednik 
Silvan Primožič, 
tajnik Julijan Čavdek 
ter pokrajinska od
bornica Mara Černič.
Nastopili pa so tudi 
deželni ta jnik SSk 
Dam ijan Terpin in  
drugi člani sveta.
Pokrajinski svet SSk 
potrjuje podporo 
kandidaturi sedanje
ga pokrajinskega 
predsednika Enrica 
Gherghetta in  izreka 
priznanje celotnemu 
odboru za opravlje
no  delo v petletnem  
m andatu . Posebno 
priznanje m u gre za 
prizadevanja za uva
janje vidne dvojezičnosti; Pokra
jina Gorica je nam reč poskrbela 
za postavitev večjezičnih cestnih 
smerokazov in  tabel na goriške 
višje šole. Veliko skrbi je bilo n a
menjene našem u območju in  ve
liko dela je bilo opravljenega za 
njegovo ovrednotenje. Pri tem  je 
pom em bno  delo opravilo od- 
borništvo za okolje, ki ga je vodi
la Mara Černič, kar je dokaz,

kako se pri SSk uspešno obrav
navajo tudi področja, ki niso 
specifična za zaščito Slovencev. 
Pokrajinski svet SSk je na podla
gi političnih poročil ocenil, da je 
potreben politični dogovor s 
partnersko stranko. Ob neizpod
bitnem  dejstvu, da bi bila za SSk 
najboljša izbira volilni nastop s

sam ostojno listo in  lastn im  
znakom, je potrebno upoštevati 
stvarne razmere in  pogoje. Volil
na zakonodaja, ki velja za pokra
jinske volitve, postavlja nam reč 
zelo visoke vstopne pragove in 
pri tem  ne uvaja nobenih  prav
n ih  določil, ki bi zagotavljale ali 
vsaj olajšale nastop za stranke, ki 
so, tako kot SSk, izraz narodnih 
skupnosti, v tem  prim eru Slo

vencev v goriški pokrajini. 
Pokrajinski svet SSk je podprl iz
hodiščna pogajanja pokrajin
skega tajništva z Demokratsko 
stranko, s katero že poteka sode
lovanje tako na goriški pokrajini 
kot v goriškem občinskem svetu. 
Pri tem  je pokrajinski svet SSk 
ugotovil, da m ora Demokratska

stranka pokrajinskemu tajništvu 
vsekakor zagotoviti prisotnost 
SSk v vodstvenih organih Pokra
jine Gorica. To pa m ora tudi 
navesti v form alnem  dogovoru, 
ki ga mislita obe stranki skleniti 
v prihodnjih dneh.
Pokrajinski svet SSk za Goriško je 
tudi vzel v pretres vprašanje ob
stoja rajonskih svetov v občini 
Gorica. Ugotovil je, da se na

raznih zasedanjih rajonskih sve
tov izoblikuje m nenje o njihovi 
koristnosti, predvsem glede vlo
ge v odnosu m ed občani in  ob
činskim i uradi. Večina pred
stavnikov SSk v rajonskih svetih 
je opozorilo na prisotnost slo
venske narodne skupnosti in  na 
že veljavna določila, ki so izrecno 
določena za tri slovenske mestne 
rajone. Tajnik Julijan Čavdek je 
že predstavil pokrajinskemu sve
tu dokum ent, ki ga je SSk poslala 
goriškem u županu Romoliju, 
podžupanu Gentileju ter v ved

nost prefektinji 
Marrosu, dežel
nem u predsed
niku Tondu in 
predsedniku 
paritetnega 
odbora Brezi
garju. V doku
m entu  so citi
rane zgodovin
ske in  pravne 
osnove, po ka
terih  je uk in 
janje ali zdru
ževanje, pred
vsem  treh  
slovenskih ra
jonov Pevma- 
Štmaver-Oslav- 
je, Podgora in 

Štandrež, v nasprotju z zaščito 
Slovencev.
Pokrajinski svet SSk je izrekel 
predsedniku Primožiču iskrena 
voščila ob njegovem  70. rojst
nem  dnevu in  se m u zahvalil za 
zvestobo in  vztrajno ter požrtvo
valno delo. V spom in so m u po
darili sliko, pejsaž z vinogradi na 
Oslavju, goriškega um etnika An
dreja Kosiča.

GORIŠKI VRTILJAK| Abonma Veliki polžek

Poetičen prikaz neučakane
V  | (  ■ v v  •zelje po odraščanju

Ko se v naravi začnejo 
prikazovati prvi znaki 
bližajoče se pom ladi, se 
poslovijo od naših učencev pred

stave Goriškega vrtiljaka, ki v 
dveh abonm ajskih ponudbah, 
Velikem in  M alem polžku, 
postreže našim  šolarjem s štirimi 
otroškimi predstavami, odbrani
m i iz repertoarnih  ponudb 
slovenskih poklicnih gledaliških 
hiš, pa tudi ljubiteljskih skupin, 
v katerih se m ladi igralci ob 
kakovostnem vodstvu radovoljno 
prepuščajo gledališki umetnosti. 
Goriški vrtiljak, ki s svojimi pred
stavami nudi pogled v slovenski 
in  tuj dramski svet in  njegove 
značilnosti, hkrati pa tudi pom a
ga otrokom spoznavati žlahtnost 
slovenske besede in njeno bogast
vo, se je letos štirinajstič čarobno 
in  om am no vrtel za naše os
novnošolce v skrbni organizaciji 
in  ob premišljenih dramskih izbi
rah Kulturnega centra Lojze 
Bratuž ter strokovnem sodelovan
ju Slovenskega narodnega gledal
išča Nova Gorica. Dejavno ga 
predstavlja režiser Emil Aberšek, 
ki je vedno pripravljen teh tno  
svetovati, katere uprizoritve bi 
bile najbolj prim erne za različne 
starostne dobe otrok, ki zahajajo 
na predstave Goriškega vrtiljaka. 
Veliki polžki, šolarji od drugega 
do petega razreda goriškega in 
doberdobskega ravnateljstva (461 
otrok), so se za letos na dveh 
ponovitvah zadnjič razigrano 
zbrali v veliki dvorani KCLB v 
ponedeljek, 28. februarja, in 
doživeli vsestransko čudovito 
gledališko jutro. V goste je prišla 
predstava Mala in  velika Luna, ki 
sta jo na oder postavili Prešerno
vo gledališče Kranj, znano tudi 
po posrečenih uprizoritvah za 
otroke, in  Lutkovno gledališče 
Ljubljana - Dramski oder za 
Mlade. S tankočutno poetiko in 
rahlim  nadihom  m elanholije po

brezskrbnem  otroštvu jo je 
napisal pesnik in  dramatik, pre
vajalec in  dramaturg Boris A. No
vak (1953) 1.1983, prvič pa je bi
la uprizorjena v sezoni 1984-85.
V njej je, kot sam pravi, "upesnil 
otroško igrivost, ustvarjalnost in 
odprtost kot najbolj pristen 
človeški odnos do sveta. Mala Lu
na je prispodoba za otroka". Ko 
se Luna izvije iz nebogljenosti do
jenčka, si želi, da bi čim  prej 
odrasla, in  občuduje ogrom no 
sonce, ki je tako mogočno in  ble
ščeče. Njeno neučakanost brzda 
preudarna, 
modra zvezda 
Severnica, ki 
razkrije mali 
Luni, da v 
svetu in  na 
nebu vlada 
določen red, 
da si n e
nehno  sledita 
dan in  noč in 
da je človeško 
življenje raz
deljeno m ed 
delo in  igro: 
sonce pred
stavlja delo, 
saj m ora n e
n ehno  po to
vati po nebu 
in  svetiti, lu 
na pa je 
"princesa igre in  noči". Ko vsak 
dan bolj raste in  iz drobnega šči- 
pa postane polna luna, se ji 
razkrije svet odraslih, ki ni tako 
privlačen, kot si ga je predstavl
jala. V njem  je polno vsakdanjih 
bremen, zato si želi spet v igrivo 
otroštvo, kar se tudi zgodi, saj edi
no luna vsak mesec postaja spet 
majhna, vrača se nazaj v svet igre. 
Kot jo pouči preudarna zvezda 
Severnica, le njej je dana ta ču
dovita možnost. V domiselnem, 
jasnem, razločnem , pa tudi 
duhovitem branju z mestoma kar

burlesknim  pridi
hom  je predstavo 
režijsko stkal Vinko 
M oderndorfer (pre
m ierno je bila upri
zorjena junija 1. 
2010) in  v njej 
ponudil marsikateri 

hum oren in  šegav trenutek, ki je 
še podžgal radovednost m ladih 
gledalcev. Ti so očarani zrli na 
oder, ki se je v sugestivni 
scenografski zamisli Jožeta Loga
rja spremenil v nebesno vsemirje, 
kjer kraljujejo nebesna bitja. Le
ta, čeprav tako oddaljena, so tes
no povezana z zemljani in  vsemi 
bitji, ki živijo na zemlji. Ob njih si 
sledita dan in  noč, čas za delo in 
za počitek.
K očarljivosti predstave prispeva
jo krasni, razkošni kostum i ču
dovitega kostum ografa Alana

LIranitelja (1968), ki v svoje 
enkratne kostumske kreacije vse
lej vliva zvrhano mero domisel
nosti in  domišljije ter bogastva 
šiviljske oz. krojaške um etnosti. 
Tudi kostumi za predstavo Mala 
in velika Luna so krasni, razkošni, 
živahnih, bleščečih barv in 
poudarjajo značaje nastopajočih 
likov. Zvezda Severnica se npr. 
vsa blešči v srebrnini, m edtem  ko 
ponosno sonce v svojem razkošju 
in  sijaju spominja na veličastvo 
francoskega Sončnega kralja. V 
predstavi igra tudi pom em bno vl

ogo glasba Bojana Jurjevčiča -Ju- 
rkija, na katero so ubrani songi, ki 
še posebno lepo zazvenijo iz ust 
zvezde Severnice, ki jo je na goriš
ki ponovitvi odigrala Vesna 
Pernarčič Žunič. Obiskovalci 
gledaliških predstav tu v zame
jstvu smo Pernarčičevo spoznali v 
'90. le tih  kot članico SSG Trst; 
poznam o jo tudi kot suvereno iz
vajalko šansonov nepozabne 
pevke Edith Piaf. Ana Hribar je bi
la prikupna, čisto po otroško zve
dava, naivna Luna, ki se ob spoz
nanju  odraslega sveta, polnega 
dolžnosti, skrbi, pa tudi dolgočas
ja zaradi vsakdanjega rutinskega 
življenja, čim prej želi spet zateči 
v varen objem  otroštva. Matjaž 
Višnar, Jan Bučar, Jernej Kuntner 
in  Alenka Tetičkovič so upodobili 
vrsto posrečenih in  dovršenih 
likov, tako da je bila celota res

krasna, prava paša za oči ob lep
em, pomenljivem besedilu Borisa 
A. Novaka, ki "skozi metaforo o 
rastoči in  padajoči Luni govori o 
tem, da je mogoče ostati večen 
otrok, če nam  uspe ne glede na 
leta v srcu ohran iti igrivost in 
veselje do igre".
Do potankosti izdelana predsta
va nudi enkraten užitek malim in 
velikim gledalcem, le-te pa tudi z 
otožnostjo vodi k izgubljenemu 
raju otroštva, kjer ne sme biti 
prostora za skrbi.

Iva Koršič

S - r i f i j i
r "if.ir 1’ -" .!.
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42. PRIMORSKA POJE V štandreški cerkvi in v Kulturnem centru Lojze Bratuž

Dva uspešna praznika 
zborovskega petja

V Štandrežu
Lepo, akustično  in  p ro s to rn o  
štandreško cerkev so 18. m arca 
napo ln ili ljubitelji zborovskega 
petja; v njej je nam reč potekal 
p rv i izm ed večerov revije Pri
m orska poje v Gorici. Letos je 
p riljubljeni pevski m ara ton  p o 
svečen 20-letnici osam osvojit
ve Slovenije. Da je koncert p o 
p o ln o m a  zadovoljil 
poslušalce, so le-ti 
pokazali z navduše
n im  aplavzom , ki so 
ga n am en ili n as to 
pajočim  zborom . So- 
prireditelj revije je bi
lo Prosvetno društvo 
Š tandrež, ki je lepo 
poskrbelo za vse or
ganizacijske zadeve 
in  za p rije tno  
d ru žab n o  srečanje 
pevcev po  koncertu.
U vodni nagovor je 
im ela  m lada pevka 
in  zborovodkin ja  
štandreškega 
otroškega zbora Lu- 
crezia Bogaro, ki je naglasila 
izkušnje m ladenke, ki je aktiv
na na ku ltu rn em  področju, in  
kako m ladi iščejo zglede in  vzo
re pri odraslih in  izkušenih pev
cih. "Pokažite n am  ogenj", je 
poudarila, "ki žari v vaših očeh, 
ko sprejem ate nove izzive, 
pokažite n am  energijo, ki vam  
n e n e h n o  tli v srcu. D opustite

nam  kanček kom petitivnosti in  
vam  b o m o  pokazali, kaj vse 
n am  uspe doseči. Postavite si z 
nam i nove cilje. Spremljajte nas 
z otroško radovednostjo , ki si 
želi o dk riti nekaj novega. 
Pokažite n am  pot, ki jo m ora
m o še prehoditi, in  m i vam  b o 
m o z vz tra jnostjo  sledili. Sk
ratka, n e  vezite n am  kril, tem 

n e  (M irko Ferlan), MePZ 
Frančišek B. Sedej iz Števerjana 
(Aleksandra Pertot) in  m ešani 
kom orni zbor Ipavska iz Vipave 
(M atjaž Šček). M ed n as to 
pajočim i je b ilo  veliko m lad ih  
pevcev, ki so z odlično in terpre
tacijo sak ra ln ih  del p o n u d ili 
številnem u občinstvu izjem no 
bogat zborovski večer. /  DP

več učite nas leteti", je končala 
svoj poseg.
M atej K lanjšček je p redstav il 
zbore in  povezoval program . 
K oncert so izoblikovali MoPZ 
Janez Svetokriški iz Vipavskega 
Križa (zborovodja Peter Vidrih), 
župnijski MePZ Šem peter (In
grid  Kragelj), dekliški pevski 
zbor Kraški slavček iz Nabreži-

V Gorici
Povsem  je uspe l tu d i goriški 
koncert revije v  Gorici, in  sicer 
v nedeljo, 20. m arca, v  Kultur
n em  cen tru  Lojze Bratuž. Pro
fesorica n a  glasbeni šoli Komel 
in  vsestranska glasbenica M ar
tina G ereon se je v uvodn ih  m i
slih o b rn ila  zlasti n a  m lade z 
željo, da bi zborovskem u petju

zarisali g lobljo  sled. Slovenci 
im am o nam reč dolgo in  boga
to zborovsko tradicijo, "sloven
ska beseda v petju  n am  p o m e
n i narodno  samozavest". V ča
su, ko "slovenske zborovske sk
ladbe ne prevzemajo veliko me- 
gabytov prostora v m p3 p red 
vaja ln ik ih" te r  p rim an jku je  
pevcev in  zborovodij, je nu jno, 
da m ladi nadaljujejo delo, ki so 
ga začeli predniki. N ujno je, da 
se povezujejo, si izm enjujejo  
izkušnje in  poglede, saj je zbo
rovsko petje "ena največjih kul
tu rn ih  v redno t Slovencev", od 
ločilnega pom ena za ohran itev  
jezika, pesem  p lem en iti pevca 
in  poslušalca. Na g loboki p o 
m e n  zborovskega petja  o p o 

zarjajo  go 
riški avtorji 
in  skladatelji 
Lojze Bratuž, 
M irko Filej, 
Em il Komel 
in  Stanko Je- 
ricijo ter 
m nog i drugi, 
ki so zborom  
posvetili ve
liko tru d a  in  
so n am  še da
nes v  zgled. 
Na goriškem  
koncertu , ki 
ga je povezo
vala M artina 
Hlede, so n a

stopili Pevska skupina Društva 
km ečkih žena iz Ilirske Bistrice, 
M oški pevski zbor V inograd iz 
Vrtovina, MePZ Igo G ruden  iz 
N abrežine, MePZ Encijan s 
Pulja, M oška vokalna skupina 
Lipa iz Bazovice, Dekliški pev
ski zbor M avrica iz Postojne, 
večer pa je sklenil odlični MePZ 
Obala iz Kopra.

ŠTEVERJAN 60-letnica Kmečko delavske zveze

60 let samostojnosti 
in svobode

Sekcija Slovenske skupnosti 
za Števerjan Vas vljudno va
bi na proslavo ob 60. oblet

nici Kmečko delavske zveze, ki bo 
v soboto, 26. marca 2011. 
Primerno je, da se mi Slovenci, ki 
živimo v Italiji, spom nim o nekaj 
pom em bnih  dogodkov iz naše 
polpretekle zgodovine. Zakon št. 
17 z dne 3. januarja 1951 o novi 
občinski ureditvi v Goriški pok
rajini je ponovno obnovil obči
no Števerjan.
Prve občinske volitve so bile raz
pisane 10. junija 1951. Kljub ne
naklonjeni politični situaciji so se 
naši ljudje zbrali 22. februarja 
1951 v hiši pri Faberževih V klan
cu in  postavili temelje Kmečko 
delavske zveze za Števerjan. Letos 
torej praznujemo 60-letnico usta
novitve Kmečko delavske zveze. 
Prav v počastitev te okrogle in  za 
Sekcijo Slovenske skupnosti za 
Števerjan zelo pom em bne oblet

nice smo se odločili, da pripravi
m o niz prireditev.
Najprej se bom o zbrali na 
Križišču, kjer bosta odkritje in  
blagoslov jubilejne plošče v poča
stitev dem okratičnih in  delavnih 
domačinov, ki so se zbrali pri Fa- 
brževih na ustanovnem  sestanku 
Zveze za Števerjan. Dne 11. mar
ca 1975 se je Kmečko delavska 
zveza preim enovala v stranko 
Slovenska skupnost, ki je še da
nes edina slovenska politična 
stranka v Italiji.
Bogat program se bo nadaljeval v 
župnijski dvorani Frančišek Bor
gia Sedej.
Slavnostni govornik bo profesor 
in zgodovinar Peter Černič. Razk
ril nam  bo še ne dokumentirano, 
a zelo razvejeno delovanje 
Kmečko delavske zveze po 
ozemlju. Spregovoril bo o pom e
nu in  delovanju sekcij na Go
riškem: v Doberdobu, v So-

vodnjah ob Soči in  Števerjanu. 
Obletnica Kmečko delavske zve
ze, stranke, ki je delovala na 
krajevni ravni in  je bila zato naj- 
bližja ljudem, je priložnost za po
govor o splošni upravni sliki in 
tematikah, s katerimi se ukvarjajo 
predstavniki m anjšinskih sku
pnosti v širšem čezmejnem pro
storu. Sogovorniki okrogle mize 
bodo štirje, in  sicer slovenska žu
panja občine Dolina v Italiji Ful- 
via Premolin, slovenski župan 
občine Železna Kapla na avstrij
skem Koroškem Franc Jožef Smrt
nik, predsednica Razvojne agen
cije Slovenska krajina iz M onoš
tra na Madžarskem Andreja Ko
vač in  predsednik Izvršnega od
bora Italijanske unije iz Istre Mau- 
rizio Tremul. M oderator okrogle 
mize bo Erika Jazbar, časnikarka 
z bogatimi publicističnimi, a tu 
di političnim i in  upravnim i 
izkušnjami.
Predstavili bodo splošno sliko o 
zastopanosti m anjšinskih pred

stavnikov v upravnih  telesih, 
predvsem na občinski ravni, in  si
cer, koliko županov, odbornikov, 
svetovalcev oz. občinskih mož 
im a določena m anjšinska sku
pnost na določenem ozemlju oz. 
regiji. Sogovorniki se bodo dotak
nili tudi glavnih problematik, s 
katerim i se om enjeni predstav
niki ukvarjajo pri upravljanju, ob 
samem krčenju financ tudi teme 
o gospodarstvu, sodelovanju 
m ed upravam i na širšem ob
močju, izseljevanju, okolju, šolst
vu, kulturi, sociali itd.
Večer se bo končal s koncertom 
kvinteta bratov Smrtnik iz Kort 
na Koroškem, ki so ravno prazno
vali 25-letnico obstoja. V zadnjih 
dvajsetih letih je kvintet bratov 
Sm rtnik im el okrog 800 večjih 
nastopov po vseh predelih  Ko
roške, dom ala v vseh zveznih 
deželah Avstrije, v vseh regijah 
Slovenije, v Italiji, Nemčiji in  le
ta 1996 tudi v Argentini.

MD

SKRDJADRO

vljudno vabi na 

predstavitev zgoščenke

NEVIDNA DVOJEZIČNOST V TRŽAŠKI POK RA JIN I

slike o pom anjkanju dvojezičnosti na cestnih sm erokazih 
bodo prikazali predstavniki politične skupine Mladi za  m lade

Rom jan, s e d e ž  d ruštva  
p e tek , 2 5 . m arca  2011, o b  2 0 . uri

Na ekonom ski faku lte ti tržaške univerze  

je  z  odliko in pohvalo diplom irala 

LARA DEVETAK
iz  srca j i  čestitamo brat Danilo, 

noni Alda in Elvira, starši in stric Igor 

ter vsi, k i jo  im am o radi

SLOVENSKO PLANINSKO DRUŠTVO V GORICI
vabi na proslavo

lOO-LETNICE USTANOVITVE
V soboto, 2. aprila, ob 20.30 v Kulturnem domu v Gorici. 

Sodeluje mešani pevski zbor Hrast iz Doberdoba.

Ob 19.30 odprtje fotografske in dokumentarne razstave 
v preddverju Kulturnega doma.

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

vljudno vabi na recital avtorske proze
' V

Nataša Konc Lorenzutti

JEZIK MOLKA

Tina G r e g o ,  v io lina

Kulturni ce n te r  Lojze B ratuž 
p e te k , 2 5 . m a rc a  2011, o b  2 0 .3 0

Obvestila
V četrtek, 24. marca, ob 20.30,
bo v Kulturnem domu v Gorici v 
sklopu festivalov St. Patrick 's 
festival -  Musič in March in Across 
the border 2011 poseben glasbeni 
dog o d ek . Na sp o re d u  je  
svojevrsten koncert Miki “The 
Boss” Martina & Doganirs s Trbiža 
ob p redstav itv i njihove nove 
zgoščenke, ki nosi zgovoren in 
nadvse prikladen naslov Across 
the border. Večer prirejajo Folk 
Club iz Buttria, Kulturni dom in 
kulturna zadruga Maja iz Gorice. 
Vstopnice: redne 10 evrov, znižane 
7 evrov.
Na razpolago je še  nekaj prostih 
mest na delavnici Delo s  kadri: 
izbira, preverjanje, nagrajevanje, ki 
jo vodi Alenka Stanič. Delavnica bo 
v petek, 25. 3. 2011, s  pričetkom 
ob 14.30 v prostorih Slov. I. K. -a v 
Gorici. Za dodatne informacije smo 
na razpolago: info@slovik. org. 
Društvo Tržič je v marcu že imelo 
dve srečanji s slovensko knjigo, 
zadnje, tretje, pa bo 26. marca ob 
18. uri v knjigarni Rinascita; na 
vrsti bo Miro Tasso s knjigo Un 
onomasticidio di Stato.
V ponedeljek, 28 .3 .2011 , bo ob 
18. uri v mali dvorani Kulturnega 
doma v Gorici četrti sem inar iz 
ciklusa Poti razvoja in rasti, ki ga 
prireja Slovenski izobraževalni 
konzorcij (Slov. I. K.) v sodelovanju 
s S lovensk im  goriškim  
gospodarsk im  združenjem . V 
g o ste h  bo Lorenzo Pelizzo, 
p red sed n ik  Č edajske ljudske 
banke. Z njim se  bo pogovarjal 
V ladim ir N anut, zn a n stv e n i 
direktor MIB-a. Predavanje bo v 
italijanskem jeziku.
PD Štandrež prireja šestdnevni 
društveni izlet Italija-Črna gora od 
9. do 14. aprila 2011. Program 
predv ideva: Loreto, M onte 
S an t'A ngelo , S an  G iovanni 
Rotondo, Alberobello, Matera, Bari, 
Bar, Kotor, Lovčen, Cetinje, Bečiči, 
Dubrovnik, Medugorje, Čitluk in 
Mostar. Informacije: 0481 20678 
(Božo) ali 347 9748704 (Vanja). 
Velikonočno potovanje s Krutom 
v “Baltske prestolnice’’ od 21. do 
26. aprila z obiskom Vilniusa, Rige 
in Tallina. Informacije na sedežu 
K ruta, ul. C icerone 8 /B , tel. 
040/360072.
KRUT vabi na cvetlični sejem  
Euroflora, ki bo v Genovi od 25. do 
26. aprila. Informacije na sedežu 
Kruta, Ul. Cicerone 8/B, tel. 040 
360072.
Romanje v  Medjugorje od 13. do
16. m aja 2 0 1 1 . Predviden je  
vzpon na Križevac in hrib 
prikazovanj, ob isk  sk u p n o sti 
Cenacolo ter udeležbe pri mašnih 
daritvah. Nastanitev pri družinah v 
bljižnji okolici. Potrebna veljavna 
osebna izkaznica: Prijave: župnik 
dr. Jože Markuža 040 229166, g. 
Darko 0 4 8 1  8 8 2 3 9 5  ali 0481  
3 2 1 2 1 , ga. Ana 0 0 3 8 6 5  
3022503.
Društvo slovenskih upokojencev
za Goriško sp o ro č a , da se  
nadaljuje vpisovanje za izlet v 
Beograd, ki bo od srede, 18. maja, 
do 22. maja. Je še nekaj prostih 
mest. Prijave na tel. 0481390688

(Saverij), 0481  882024  (Ivo) in 
0 481882183  (Dragica).
Z Novim  glasom v  Nemčijo od 
14. do 21. junija 2011. Prijava in 
informacije na upravi NG v Gorici, 
te l. 0 4 8 1  5 3 3 1 7 7 , in na 
u red n iš tv u  v T rstu, te l. 0 4 0  
3 6 5 4 7 3 . Akontacija ob vpisu: 
200,00 evrov. Kdor bi želel prejeti 
program potovanja po elektronski 
p ošti, naj spo roč i na naslov  
mohorjeva@gmail. com. 
Slovensko planinsko društvo v 
Gorici p rire ja  ob 100 -le tn ic i 
ustanovitve večdnevni planinsko- 
turistični izlet v Bolgarijo od 25. 
ju n ija  do 3. ju lija . Prevoz z 
avtobusom. Prednost imajo člani. 
Še vedno se nadaljuje akdja za riž 
otrok om  p. Pedra O peke na 
Madagaskarju. Vaš dar lahko 
izročite po banki na: Misijonski 
krožek Rojan, via Cordaroli 29 
34135 Trieste, tel. 040 362120, 
IBAN: IT22 L089 2 8 0 2  2010  
2 0 0 0  0 0 8 6  94 8 , Codice BIC 
CCTSIT2TXXX.

Darovi
Za Novi glas daruje V. J. 30,00 
evrov.

Čestitke
Dragi noni Vereni Koršič Zom ob
lepem  življenjskem  prazniku 
podarjajo zvrhan koš poljubčkov in 
nežen objem vnuki Vid, Jan  in 
Teodor, z najlepšimi željami, da bi 
jo še  dolgo spremljali zdravje, 
veselje, sreča in ustvarjalnost na 
umetnostnozgodovinskem 
področju ji iz srca voščijo vsi njeni 
domači, pa tudi goriški prijatelji.

RADIO SPAZIO 103

(od 25.3.201 I d o  31.3.2011)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na u ltra k ra tk em  valu s 
frekvencami za Goriško 97.5,91.9 
Mhz; za Furlanijo 103.7, 103.9 
Mhz; za Kanalsko dolino 95.7, 
99.5 Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
103.6  Mhz; na internetu www. 
rad io sp a z io l0 3 . it. Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, 
razen ob sobotah, od 21.30 do
22.30. Ob nedeljah od 14.30 do
15.30. Spored:
Petek, 2 5 . m arca (v studiu Niko
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki 
z naših  kulturnih  prired itev  - 
Glasba iz studia 2.
N ed e lja , 2 7 . m arca  (vodi Ezio 
G osgnach): Okno v Benečijo: 
o d d a ja  v b e n e č a n sk e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek , 2 8 . m arca (v studiu 
Andrej Baucon): Narod no-zabavna, 
zabavna in zborovska g lasba - 
Zanim ivosti v naši okolici - Iz 
krščanskega sveta - Obvestila. 
Torek, 29. marca (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 30. marca (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Peter 
Kupljenik, luteranski mučenik - 
Ubor melodij.
Četrtek, 31. marca (v studiu Andrej 
B aucon): Lahka g la sb a  - 
Zanimivosti doma in po svetu - 
Obvestila.

Občinska knjižnica Sovodnje ob Soči 
in Goriška Mohorjeva družba 
vabita na srečanje s 

Cap. Marcom Sulli-Sulčičem
avtorjem knjige
NAFTA - Nastanek in razvoj naftne industrije

C ap t. M arco  Sulli-SulčiC

Ponedeljek, 28. marca 2011  
ob 18. uri

V prostorih Občinske knjižnice 
Sovodnje ob Soči
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N a knjižni polici za  najm lajše bralce

Trdoglavček Tomaž 
in njegovi prijatelji

In m em oriam

Odšel je likovni kritik, 
pesnik in urednik 

Claudio H. Martelli
Pri tržaški založbi Mladika je 

z letnico 2010 izšla priku
pna otroška knjiga, katere 

avtorstvo je podpisala Erika 
Cunja, ilustrirala pa jo je 
njena sestra Vesna. Naš po
gled najprej pritegne živo 
poslikana platnica. Na nje
nem  m odro niansiranem  
ozadju kraljuje velika rdeča 
knjiga, vanjo ozirom a iz 
nje pa se stresajo črke: aha, 
že spet bo govor o knjigah!
K branju (ali poslušanju, 
morda ob čaju) otroka po
vabijo skodelice in  piškoti 
na notranjih  straneh, po
tem  pa lahko na krilih do
mišljije splava v prelestni 
svet knjig, ki se tokrat pred
stavljajo v bolj izvirni po
dobi, povezani z naravo.
Glavni junak, trdoglavček 
Tomaž, živi v knjižnici ve
like stare hiše, ovite v 
puhasto tančico časa. Vča
sih je grizel knjižne strani 
različnih okusov, tiste bolj 
grenke in  tiste bolj sladke, 
polagoma pa se je streznil, postal 
velik prijatelj knjig in se preusme
ril v grizenje časopisov. (Škoda, 
ki jo prizadeva tiskanim besedi-

Dne 9. marca 1.1. je Janko 
Kos praznoval svoj 
osemdeseti rojstni dan.

V Razstavni dvorani N arodne in 
univerzitetne knjižnice sta nje
m u na čast Petra Jager in Marijan 
Rupert postavila razstavo Litera
turi naproti.
Njegov opus je izreden. Ukvarjal 
se je s Prešernom , Čopom , 
Cankarjem, Brižinskimi spom e
niki, Vodnikom; obravnaval je 
razsvetljenstvo, predrom antiko, 
rom antiko, avantgardo, m oder
nizem  in postm odernizem . Prei
skoval je temelje literarne zgo
dovine in  periodizacije, razisko
val je tudi rom an in liriko. Upo
rabljal je duhovnozgodovinsko 
m etodo in  tako bistveno preno
vil stroko, ki je bila dotlej histo- 
rično-em piristična. Zanimale so

V Cankarjevem domu je na 
ogled razstava grafičnih 
del slovitega francoskega 

um etnika Henrija de Toulouse- 
Lautreca (1864-1901). Ta je v 
svojih delih ujel utrip bohemske
ga pariškega življenja. Na razstavi 
je mogoče videti okrog 100 ekspo
natov, od tega približno polovico 
izvirnih Lautrecovih del, predv
sem barvnih litografij.
To je najpomembnejši razstavni 
projekt letošnjega leta v CD, zahte
ven je tako po tehnični in pro
gramski kot finančni plati, je na 
novinarski konferenci poudarila 
vodja razstavnega programa v CD 
Nina Pirnat Spahic. Pripravili so 
ga skupaj z Muzejem dekorativnih 
umetnosti (Les Arts Decoratifs) iz 
Pariza, ki je svojo zbirko Lautreco
vih plakatov in litografij predstavil 
pred dobrima dvema letoma. 
Poleg originalnih Lautrecovih li
tografij prikazuje razstava plakate 
njegovih nekoliko starejših kole
gov, kot sta Jules Cheret in Eugene 
Grasset, Lautreca pa sooča tudi s

lom, je manjša!) Med raznovrst
nim i knjigami je zlasti cenil zajet
no rdečo knjigo - starega Genera
la, ki mu je imponirala s svojo raz

gledanostjo po zemeljskih zani
mivostih in  nebesnih pokrajinah. 
Življenje m ed knjigami sta mu

ga nam reč poleg estetskih, etič
n ih  in  spoznavnih tudi filozof
ske poteze literarn ih  del. Po
m em bna je njegova analiza 
prim erjalne književosti na 
Slovenskem. Znan je tud i 
zaradi številnih učbenikov, 
priročnikov in  antologij.
Bil je redni profesor na Od
delku za p rim erja lno  
književnost in literarno teo
rijo Univerze v Ljubljani, se
daj pa je v pokoju. Od leta 
1980 je redni član Sloven
ske akadem ije znanosti in  
um etnosti. Bil je sourednik 
številnih revij in urednik Li
terarnega leksikona. Še bi 
lahko naštevali in  pisali o 
njegovem delu ter področjih nje
govega zanim anja in  razisko
vanja, saj je Janko Kos res dela-

sodobnimi plakati. Muzej Toulou- 
se-Lautrec v Albiju je namreč leta 
2001 ob 100-letnici umetnikove 
smrti povabil k sodelovanju 100 
uglednih grafičnih oblikovalcev z 
vsega sveta, ki so izdelali po en 
plakat kot hommage tem u pio
nirju umetniškega plakata. V Lju
bljani jih je na ogled 32.
Razstava je postavljena v sedmih 
tematskih sklopih, ki so podprti z 
besedili, za postavitev v dveh pro
storih, galeriji CD in dvorani Duše 
Počkaj, je poskrbela arhitektka Ka
tarina Štok Pretnar.
Kot je dejala Pirnat Spahičeva, je 
bil Lautrec že v času življenja priz
nan kot eden najsodobnejših ust
varjalcev, predvsem zato, ker se je 
posvečal tedaj manjšim um et
niškim disciplinam, kakršni sta li
tografija in fotografija, ter z njimi 
eksperimentiral. Upodabljal je 
umetniško vrenje v Parizu in zna
ne umetnike, kot je bila plesalka 
Jane Avril. Za mojstra pa je bil 
spoznan že s prvim plakatom, ki 
ga je leta 1891 izdelal za Moulin

pestrila pajek Poldek, ki je pletel 
nitke in  s tem  omogočal trdo- 
glavčkovo sprehajanje od police 
do police, in  pa miško Saško, s ka

terim je srebal čaj. Kljub vse
m u pa se je lepega dne To
maž zavedel svoje om ejeno
sti, enoličnosti in  osamlje
nosti m ed zaprašenimi kupi 
knjig v knjižnici in  si na 
okenski polici zaželel v nara
vo. Kako so m u pri tem  po
magali gozdni prijateljčki, je
lenček, čebelica, veverica, 
los in  divja raca, pa naj rado
vedneži izvejo iz knjige sa
me.
Zgodbo o Tomažu, ki je sicer 
trdoglavček, zato bi znal biti 
tudi samosvoj in  trmast, 
mladi bralec doživlja ob po
dobah ilustratorke Erike, ki 
nas preseneča z odločnostjo 
in  kontrasti barvnih  izbir. 
Naprej se na sliki pred nam i 
odpre velika rjava knjiga, 
takoj nato se trdoglavček za- 
guga v rahli sinjini na drob
cenih pajčevinastih nitkah, 

na naslednjih  straneh se 
pojavljajo topli oranžno rum eni 
zamahi. Proti koncu knjige sta 
mojo pozornost še posebej prite-

ven in  vsestranski literarni zgo
dovinar.
Osebno sem se z njim  srečala v

prvem  letniku univerze, ko smo 
na prim erjalni književnosti po
slušali predm et Literarna teorija.

Rouge, eno najslavnejših pariških 
nočnih zabavišč.
Po besedah umetnostnega zgodo
vinarja in likovnega kritika Brane
ta Koviča je bil Lautrec ena ključ
nih figur v obdobju fin de siecla 
oziroma art nouveau, za katerega 
je značilno vred
nostno izenačenje 
t. i. lepih in upo
rabnih umetnosti.
Postavil je vredno
stne in estetske kri
terije, ki z m ini
m alnim i m odi
fikacijami veljajo 
še danes. Njegovi 
plakati so bili, tako 
Kovič, tiskani v vi
sokih nakladah, 
danes pa so postali 
redkost, zato na avkcijah presegajo 
100.000 evrov in več.
Lautrec je, kot je povedala kusto
sinja razstave v Muzeju dekorativ
nih umetnosti v Parizu Rejane Bar- 
giel, pripadal generaciji um et
nikov, ki so prispevali k ponovne-

gnili dve ilustraciji z jelenčkom: 
na prvi se na vinsko rdečem 
ozadju razrašča prav posebno list
nato rogovje, na drugi kraljuje 
m odrozeleni fantastični gozd. 
Kot se spodobi za pripoved, ki se 
odvija v glavnem v knjižnici, je 
ilustratorkina roka platnico in 
notranje strani tu pa tam  posula z 
drobnimi črkami.
Sodobna pravljica v jedru nosi 
globoko sporočilo o odnosu do 
knjig, branja in  podoživljanja 
zgodb, a obenem o človekovi vpe
tosti v socialno tkivo, ki ga lahko 
edino osrečuje v vzajemnem od
nosu z drugim. Ob tem  pa znova 
in  znova opozarja na spoštljiv od
nos ne samo do vedenja, izobraz
be in znanja, temveč do narave sa
me.
Razveseljivo je dejstvo, da se s Tr- 
doglavčkom predstavlja izdelek 
sestrskega tandem a dveh mladih 
ustvarjalk, pom em bno je namreč 
valorizirati ustvarjalnost mladih. 
Ob tem  gre poudariti tudi dopri
nos Liče Roth, ki je pripoved iz 
italijanskega izvirnika prelila v 
slovenščino. Prav tako kot v 
knjižici, ki jo je Tomažu na oken
sko polico v dar položil jelenček, 
namesto strani dehtijo kostanjevi, 
javorovi, brezovi in  topolovi listi, 
knjiga diha vonj otrokom  
dojemljive, lepe, žlahtno zveneče 
in  dehteče slovenske govorice. 
Ob bližnjih velikonočnih praz
nikih, praznovanju prvega svete
ga obhajila in  birme lahko otroke 
spet in  spet najbolje obdarim o z 
darilom, ki ostane - s knjigo.

Majda Artač Sturman

Takoj je Janko Kos vse nas, b ru 
ce, očaral s svojim neizm ernim  
znanjem . Predavanja so bila za
nimiva, m i pa smo bili navduše
ni, ker nas je poučevala taka av
torite ta  na literarnozgodovin
skem področju. Pa vendar, kljub 
vsem u znanju, je bil do nas ved

no  spoštljiv, tud i če je 
kdaj znanje na izpitih 
zaškripalo, ker ga je za
n im alo  predvsem  to, 
da nas nekaj nauči, ne 
pa to, da svojo osebno
st poveličuje (kar žal 
prepogosto počenjajo 
profesorji na različnih 
fakultetah). Janko Kos 
je veliko ime v sloven
ski literarni zgodovini, 
po svoji osebni 
izkušnji iz univerzitet
n ih  klopi pa lahko 
rečem, da je tud i velik 

človek v najširšem  p o m enu  te 
besede.

m u vrednotenju postopka tiska 
skozi produkcijo t. i. originalnih 
listov. Slikarji so ponovno odkri
vali tehniko tiska, ki jim je dovoli
la, da so sami neposredno risali na 
kamen brez posrednika graverja. 
Lautrec je po njenih besedah ve
liko časa preživel v tiskarni, kjer je 
pazil na kamen in skrbel za odtise. 
Zanj so sicer značilni posebna teh
nika perspektive, kontrasti v bar
vah, široke obrobe, delo na silhue
tah.
Razstavo, ki bo na ogled do 25. av
gusta, bosta 5. maja pospremila

predavanje o umetnikovem živ
ljenju in delu ter projekcija filma 
Francoski kankan Jeana Renoira. 
Celoten projekt, vreden okrog 
100.000 evrov, so podprli ministr
stvo za kulturo, Francoski inštitut 
Charles Nodier in podjetje Revoz.

M inuli teden je podlegel 
h u d i bo lezn i znani 
tržaški likovni kritik 
in  pesnik Claudio H. Martelli, ki 

sm o ga poznali in  cenili tud i 
Slovenci, saj je bil naš prijatelj in 
sopotnik. Claudio H. Martelli se 
je rodil v Trstu 17. julija leta 
1940.
Dolga leta je delal kot tiskovni 
predstavnik Stalnega gledališča 
FJk v Trstu in  član um etniškega 
sveta Muzeja Revoltella, kot tudi 
v um etn iškem  svetu Občinske 
likovne galerije v Trstu. Že m lad 
se je navdušil nad likovno um et
nostjo, o kateri je pisal že kot ča

snikar, postal pa je tud i odličen 
likovni kritik  in  organizator 
likovnih  razstav dom a in  na 
tujem. Bil je pesnik, ki ga sodob
na kritika uvršča m ed pom em b
ne italijanske avtorje, v slo
venščino je njegove pesm i pre
vedla Jolka Milič. Gospo Jolko 
smo zaprosili, da nam  pove na 
kratko, kako se spominja sodelo
vanja s C laudiom  M artellijem; 
napisala nam  je daljše pismo, iz 
katerega objavljam o odlom ek: 
"... vem, vem  in  m i je silno žal 
za Claudia. Prevedla sem m u že 
davno in  tud i delno objavila re
vijalno kar nekaj pesmi, nato je 
on  precej dolgo čakal Miranovo 
sprem no besedo in  evropska 
sredstva za izdajo dvojezičnega 
izbora II nem ico dei sogni e al- 
tre poesie - Sovražnik sanj in  
druge pesmi, ki je izšel pri Ham- 
m erle editori v knjižni zbirki II 
Nuovo Timavo - Traduzioni n.
4. V Arte& cultura m i je nekoč 
objavil nekaj pesm i Aceta Mer- 
m olje in  pred kakšnim  letom  
par strani prevodov M iroslava 
Košute in  nato  Uroša Zupana. 
Kocbeka m u nisem  utegnila po
slati, ker nisem  znala skrčiti n je
gove podatke v nekaj vrstic, pa 
saj je čas, sem vedno našla izgo
vor, in  se je kar iztekel - predča
sno celo, za kar m i je iskreno žal. 
Vedno m i je pravil, naj pošljem 
kar in  kolikor hočem, da bo ved
no  objavil, a jaz od nekdaj nera
da... sam o izkoriščam tujo rado
darnost, ugaja m i im eti vile in  
grablje".
Pred izdajo zadnje knjige (La 
Bohem e triestina - naglas pri 
bohem e se m u je napisal naro
be), je bil z ženo pri m en i na 
obisku in  m i je pripovedoval o 
tej svoji knjigi, in  ko je opazil, 
da povečinom a poznam  tedanje 
pisce, je stopil do avta in  m i pri
nesel v branje tipkopis knjige s 
prošnjo, naj ga preberem  in kaj 
popravim , če je narobe in  pri
pišem  kakšno opom bo. Z ve
likim  užitkom  sem prebrala, kar 
je napisal, čeprav sem se sprva

celo bala, da ne bo tako privlač
no, kot je bilo in  sem m u tudi 
sporočila svoje navdušenje in  se
veda tu  pa tam  kakšno naše im e 
popravila, pa obvečne škratke, 
in  m u  natrosila kup svojih misli. 
Bil je prav vesel in  jaz z njim , 
obljubil m i je, da brž ko bo knji
ga izšla m i prinese nekaj izvo
dov, rekla sem m u nam reč, da 
bom  knjigo posodila tudi m oji 
sestri in  bratu, ker sem prepriča
na, da bo tud i njim a dvem a ze
lo všeč. Skratka sva se veselila 
oba. Ker ga n i bilo po izidu na 
obisk, m e sploh n i skrbelo, ker 
že iz stare izkušnje sem vedela, 

da je silno 
zaposlen in  
da se bo 
prikazal, ko 
bo u tegnil. 
Pa bi m e 
m oralo  skr
beti, saj ko 
sem  si na j
manj
pričakovala, 
pri branju Pd 
sem naletela 
na njegov In 
m em oriam , 
si lahko m i
sliš, kako mi 
je bilo in  mi 
je žal, da je 
tako nana- 
glo odšel. In 
z n jim  na j
brž tu d i re
vija in  m ar
sikaj. Tako je 
pač".

V Trstu je bil Claudio H. M artel
li tud i m ed ustanovitelji PEN 
kluba, ki združuje vse tržaške pi
satelje in  pesnike. Ustanovil je 
založbo Ham m erle Editori, ki je 
v Trstu izdajala pesniško zbirko
II Nuovo Timavo in  zbirko Ti- 
m avo-Traduzioni, v kateri je 
objavljal prevode svetovne in  tu 
di slovenske poezije, predvsem 
pa je trinajst let vodil in  urejal 
revijo Trieste Arte e Cultura, v 
kateri je vedno našel prostor tu 
di za slovenske um etnike, ki jih 
je rad tudi predstavljal. V našem  
p rosto ru  je p red  nekaj leti 
zadnjič predstavil v Avditoriju v 
Gorici goriškega slikarja Roberta 
Faganela, s katerim  je tudi prija
teljeval od m ladih let. Pisal je tu 
di za gledališče, in  to  v tržaškem 
italijanskem  narečju, pa tud i v 
italijanščini. Njegov zajetni in  
bogato ilustrirani Slovar um et
nikov Tržaške, Goriške, Istre in  
Dalmacije je leta 2009 prišel že 
do četrte izdaje. Ni dokončal pa 
Slovarja tržaških, goriških, istr
skih in  dalm atinsk ih  književ
nikov, ki ga je dolgo pripravljal. 
Več kot deset le t je bil pastor 
Evangeličanske m etodistične 
Cerkve v Trstu; bil pa je tud i ita
lijanski podpredsednik M etodi
stične Cerkve in  član svetovnega 
sveta iste Cerkve. Izjem no je bil 
pozoren do ekum enskega dialo
ga m ed različnim i veroizpoved
mi, objavil je tud i esej z naslo
vom  Sveto p ism o in  ženska, 
prav sedaj pa je v tisku njegova 
knjiga Sveto p ism o in  Koran - 
prim erjava m ed svetima besedi
lom a. Bil je poročen s slikarko 
Elso Gant, imel je dva sinova. Ti
sti, ki smo ga osebno spoznali in 
z njim  sodelovali, ga bom o o h 
ranili v toplem  spom inu, saj je 
bil človek dialoga, sodelovanja 
in  prijaznega, iskrenega značaja. 
C laudia H. M artellija bodo 
pokopali v soboto, 26 t. m ., ob 
10.30 na evangeličanskem  
pokopališču v Trstu v ulici Val- 
dem aro Slavich.

JUP

V e s n a  C u n j a

ILUSTRIRALA E ty K A  C U N JA

Življenjski jubilej z n a n e g a  literarn ega  zg o d o v in a r ja

Janko Kos je praznoval 80 let

C ankarjev d om  v  Ljubljani

Razstava mojstra plakata 
Toulouse-Lautreca
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Kratki
O b sv eto v n em  d n evu  p o ez ije  /  U žitek na  
krilih p o ez ije  v  središču Gorice
Sončno nedeljsko jutro je  v Umetnostno galerijo v ulici Diaz 
priklicalo lepo število ljubiteljev poezije. Dan pred začetkom 
pomladi, ki ga je organizacija Unesco razglasila za svetovni dan 
poezije, torej v nedeljo, 20. marca, je pesem prestopila meje

domačih zidov in poletela med poslušalce. Zveza slovenskih 
kulturnih društevje priredila srečanje S poezijo v pomladni dan, na 
katerem je svoje verze prebralo devet pesnic in pesnikov. Pesmi v 
slovenščini, italijanščini pa tudi furlanščini so prebrali Claudia 
Vončina, Liliana Visintin, Jurij Paljk, David Bandelj, Mila Bratina, 
Giovanni Fierro, Francesco Tornada, Roberto Marino Mašini in 
Alberto Princis. V centru Gorice so tako zazveneli jeziki, ki v Gorici 
živijo. Jasno je bilo, da je slovenščina del goriškega življenja, 
naravno vpeta v utrip mesta. Pesniki so iz svoje duše na papir 
posredovali sam e sebe, zato gre najprej občudovati njihov pogum, 
da se pred publiko tako “razgalijo”, da posredujejo svoje najgloblje 
misli in občutja. Vizije, ki so jih posredovali, so bile različne, 
nekatere kar pesimistično obarvane, druge pa so se  dotikale 
vsakdanjega življenja, tretje so bile vezane na notranji jaz in ne 
nazadnje so se  nekatere dotaknile tudi našega življenjskega 
prostora in reke, ki naše mesto zaznamuje, Soče. Za vsa ušesa in 
vse okuse. Prireditelji so bili nad množičnim obiskom navdušeni. 
Vesna Tomšič je namreč v uvodnem pozdravu poudarila, da se  
navadno ljubitelji lirike skrivajo med štirimi stenam i in pesmi 
prebirajo v tišini; nedeljsko srečanje pa je ponudilo priložnost, da 
stopi poezija konkretneje med ljudi, da med njimi zaživi in odmeva. 
Silvia Lepore je  z igranjem harmonike ovila branje pesmi v lepo 
atmosfero, ki je srečanje naredilo še  prijetnejše. Pesmim sta 
prisluhnili tudi občinska svetovalka Marilka Koršič in pokrajinska 
odbornica Mara Černič.
Podobno srečanje je bilo v sončnem  nedeljskem jutru tudi v 
Ljudskem vrtu v Trstu, kjer je prisotne nagovoril režiser in pisatelj 
Marko Sosič. /  Bee

N atečaj Bogom ir in Mirko Špacapan
V nedeljo, 15. maja, bo v župnijski cerkvi v Podgori, s  pričetkom ob 
16. uri, potekal že tradicionalni natečaj cerkvenega zborovskega 
petja. Organizatorja, PD Podgora in Združenje cerkvenih pevskih 
zborov -  Gorica, s ta  prireditev, ki se  je do lani imenovala po 
Bogomiru Špacapanu, preimenovala še  po njegovem prerano 
preminulem sinu Mirku. Namen natečaja je spodbujati lepo in 
dovršeno petje po slovenskih cerkvah. Prireditelji so se  glede 
letošnje izvedbe odločili za nekatere novosti: prvouvrščeni zbor bo 
prejel denarno nagrado v višini 600,00 evrov (lani 500,00 evrov), 
drugi 400,00 evrov (lani 300 ,00  evrov), za tretje mesto pa ostaja 
višina dobitka nespremenjena, in sicer 200,00  evrov. Poleg tega 
bo letos prvič podeljena posebna nagrada publike, v višini 300,00 
evrov; prejel jo bo zbor, ki ga bo izbralo občinstvo. Rok, do katerega 
se  zbori lahko prijavijo, je  31. marec. Podrobnejši podatki so 
navedeni v razpisu:
6. NATEČAJ CERKVENEGA ZBOROVSKEGA PETJA 
"BOGOMIR IN MIRKO ŠPACAPAN”
1. Vpišejo se lahko mešani pevski zbori, ki gojijo cerkveno glasbo, 
brez omejitev v sestavi in v številu pevcev.
2. Zbori nastopijo pred oltarjem s spremljavo glasbila ali “a 
cappella”. Organizator bo poskrbel za električne orgle v prezbiteriju.
3. Vsak zbor ima na razpolago desetminutni program.
4. Skladbe naj bodo primerne za sveto daritev skozi vse cerkveno 
leto; prednost naj bo dana slovenskim avtorjem.
5. Nastopajoče zbore bo ocenjevala strokovna komisija. Vsakemu 
bo dodelila oceno, ki bo temeljila na zahtevnosti predstavljenih 
skladb, intonančnosti, interpretaciji, na prepričljivosti izvedbe in na 
splošnem  vtisu. Na podlagi te  ocene bodo zbori uvrščeni po 
prednostni lestvici; ugovor ni možen. Ob koncu bo vsak zbor prejel 
pisno oceno komisije o svojem nastopu.
6. Prvouvrščeni zbor bo dobitnik nagrade ‘‘Bogomir in Mirko 
Špacapan” v znesku 600,00 evrov, drugouvrščeni bo prejel 400,00 
evrov, tretjeuvrščeni pa 200,00 evrov. Letos bo prvič podeljena tudi 
posebna nagrada publike, v višini 300 ,00  evrov; prejel jo bo zbor, 
ki ga bo izbralo občinstvo. Vsi pevski sestavi bodo prejeli priznanje 
za udeležbo na tekmovanju.
7. Natečaj bo v župnijski cerkvi v Podgori v nedeljo, 15. maja 2011, 
ob 16. uri.
8. Število nastopajočih zborov je omejeno na šest. Organizatorjih 
bo izbral po časovnem kriteriju vpisa. Prednost bo dana tistim, ki 
redno nastopajo pri sveti maši. V ta namen naj vsak zbor priloži 
ustrezno župnijsko potrdilo.
9. Zbori se lahko vpišejo po navadni ali e-pošti do 31. marca na 
naslov:
Združenje cerkvenih pevskih zborov -  Gorica 
Viale/  Drevored XX settembre, 85 
34170 Gorizia-Gorica, Italia-ltalija 
Elektronska posta: corili01@gorica. 191. it 
Tel. 0039-0481-31817
Ob vpisu morajo zbori predstaviti notni material skladb, s  katerimi 
se  nameravajo udeležiti natečaja. Za vse informacije lahko kličete 
na t. š. 0039-0481-31817, od ponedeljka do petka med 8. in 14. 
uro.
10. Organizator bo sporočil seznam pripuščenih zborov do 7. aprila 
2011 .

Predstavitev knjižnih novosti M ladike v  Gorici

Tri knjige upora
V veliki dvorani Kulturnega 

centra Lojze Bratuž je za
ložba Mladika v sodelo

vanju s krožkom Anton Gregorčič 
v petek, 18. marca, predstavila tri 
knjige o prim orskem  uporu. 
Srečanje sta povezovala Jurij Paljk 
in  Nadia Roncelli, sodelovali pa 
so Lida Turk, Boris Pahor, Stane 
Granda, Vera Vetrih in  Majda 
Colja Kompan.
Vera Vetrih, predavateljica na lju
bljanski in  primorski univerzi, je 
uredila knjigo Po dom ovih  
kraških vasi so zagorele svečke, ki 
je posvečena Ferdu Bidovcu. Njen 
pogovor z Majdo Colja Kompan

venci in  Italijani živeli stoletja v 
sosedstvu, ki je bilo pogosto na
porno in  se je ob naraščanju na
cionalizma v Trstu spremenilo v 
krvavo. Predstavitev je potekala 
dan po stopetdeseti obletnici 
zružitve Italije. Poudaril je, da so 
jo Italijani upravičeno praznovali, 
a da je vendarle prav, da Slovenci 
v to slavnostno občutje natrese
m o malo popra, saj je italijanski 
nacionalizem  terjal marsikatero 
slovensko žrtev. Po njegovem 
m nenju uteleša intervjuvanka, 
gospa Majda Colja Kompan, vse 
slovite tržaške upornike, pa tudi 
goriškega Stanka Vuka. Rekel je

hčerke Danice, ki je sedaj objavlje
na v knjigi Pisma bratu v  zapor in 
drugi spisi. Knjiga obsega pisma, 
ki jih je Danica napisala bratu 
Pinku v zapor, Tončki Bidovec 
Colja (mali Majdi Colja je namreč 
pomagala pri pisanju pisem ma
mi) in Marici Pahor, pisateljevi se
stri, ter zvezek, v katerega si je iz
pisovala pom em bne članke. Bo
ris Pahor je o Danici Tomažič po
vedal, da je bila razgledana žen
ska globokih misli, intelektualka 
in  zavedna Slovenka. Pisatelj Ful- 
vio Tomizza je v roke dobil pisma, 
ki jih je Stanko Vuk pisal ženi Da
nici. V rom anu Gli sposi di via

Knjiga Nenavadne zgodbe Lipeta 
Kosca je nastala na podlagi pogo
vorov Lide Turk s Koscem. Bil je 
nenavadna osebnost; bil je van- 
drovec, tigrovec, sodeloval je v OF 
in nato delal kot scenograf v lju
bljanskem gledališču. Bil je od
likovan tudi kot Meistrov borec. 
Lida Turk ga je spoznala, ko je bil 
star 92 let. Bil je živahen gospod s 
smislom za hum or in  izrednim  
spominom. Po svojem značaju je 
bil upornik. Prepotoval je celo 
Evropo in  bil večkrat v življenjski 
nevarnosti. Opisoval je Ljubljano 
v prvih letih stoletja in  huda na
sprotja med Slovenci in nemčurji. 
Poročal je tudi o živahnem praz
novanju 1. maja v Trstu. Njegovo 
življenje je bilo intenzivno, 
dočakal pa je celih sto let.
Ob koncu je Jurij Paljk posredo
val trditev Jožeta Pirjevca, da so

obsega osrednji del knjige. Majda 
Colja Kompan v sebi nosi dedišči
no več življenjskih zgodb, ker je 
ne le nečakinja Ferda Bidovca, pač 
pa tudi sestrična Pinka in  Danice 
Tomažič. Starše so ji aretirali, zato 
je veliko časa preživela pri družini 
Tomažič v Trstu. Objavljenih je 
tudi pet pisem, ki jih je Bidovec 
napisal staršem iz zapora. Pisma 
so bila zaradi cenzure napisana v 
italijanščini, poslovenila jih je Na
dia Roncelli. Pismo, ki ga je poslal 
bratu duhovniku in  v katerem 
opisuje čudežno doživetje Boga, 
pa je v celoti napisano v slovenšči
ni. Knjigo končuje esej dr. Stane
ta Grande, v katerem  je opisan 
razvoj slovensko-italij anskih od
nosov od časa Avstro-Ogrske do 
konca 2. svetovne vojne. Granda 
je na srečanju povedal, da so Slo-

še, da se v Gorici m oram o vedno 
spom niti tudi Lojzeta Bratuža. 
Pričevanje gospe Colja je po
m embno, ker lahko iz njega izve
mo, kako težko je bilo v tistih ča
sih biti Slovenec.
Majda Colja Kompan je bila začu
dena, ko so v evropskih časopisih 
pisali, da so bili bazoviški junaki 
prvi, ki so dali življenje za svobo
do našega naroda. S tresočim gla
som in solzami v očeh je poveda
la, da se v njej mešata občutka po
nosa in  žalosti: ponosa, ker so se 
borili za to, da bi mi živeli v miru, 
in  žalosti, ker jih je slovenska jav
nost potisnila v pozabo. Mladi bi 
morali njihove usode poznati, za
to da bi bili bolj ponosni na svojo 
državo.
Ema Tomažič je Borisu Pahorju 
posredovala zapuščino svoje

Rossetti je opisal njuno usodo, a je 
Danico prikazal na zelo netočen 
način, češ da slovenščine in ita
lijanščine ni poznala in ji ni uspe
lo slediti moževi kulturi, ker je 
poznala le slovensko tržaško na
rečje. Stanko Vuk je bil književ
nik, kulturno in  politično izo
bražen, iz krščansko-socialnega 
Ščekovega kroga, m edtem  ko je 
bila Danica komunistka in  je dol
go let sodelovala s svojim bratom. 
Možu torej ni sledila ne zato, ker 
ne bi bila sposobna, ampak zato, 
ker je prihajala iz drugačnih kro
gov. Tomizzov rom an je za 
Pahorja sramota. Ravno tako pa je 
bil sramoten prikaz v gledališču s 
predstavo Zaljubljeni v  smrt, ker 
je par prikazal v neresnični luči, 
kot da bi bil on  ves predan molit
vi, ona pa napol pocestnica.

Danico Tomažič in  Stanka Vuka 
ubili komunisti. Pahor je povedal, 
da Vuka v Trstu niso marali, ker je 
hotel imeti svojo skupino mladih 
v OF. To je sicer bilo nerealno, ker 
je takrat že prišlo do dolomitske 
izjave, ki je formalno priznala vo
dilno vlogo Komunistične partije 
v NOB. Dr. Granda je povedal, da 
je prišel do dokaznega gradiva na 
Udbi in da so Vuka ubili nekdanji 
Daničini sodelavci. Majdina zgod
ba je svojevrstna slovenska zgod
ba Ane Frank, le da je ona prežive
la. Gospa Colja ima doma še ved
no pohištvo z luknjami, ki so na
stale ob uboju.
Srečanja v KCLB se je udeležilo le
po število ljudi, prav lepo pa je bi
lo videti tudi dijake goriških slo
venskih šol.

Bee

Solkan  /  Literarni četrtek  na M ostovni

Potovanje preko pesmi 
Veronike Dintinjane

N a tretjem literarnem  če
trtku se je 17. marca (tok
rat žal maloštevilni) pu
bliki na solkanski Mostovni pred

stavila pesnica Veronika Dintinja- 
na. Po poklicu je zdravni
ca, vendar se rada ukvarja 
z umetniško besedo že več 
let. Leta 2002 je prejela na
grado za najboljšo avtori
co na Festivalu mlade lite
rature Urška. S pesnico se 
je tudi tokrat pogovarjala 
Anja Mugerli. Veronika je 
začela pisati relativno poz
no, na začetku univerzitet
nega študija. Najprej si je 
najbolj želela izdati knji
go, a je sama povedala, da 
je dobro, da ni prišlo takoj 
do knjižne izdaje. Nato je 
pisala, včasih dala kaj v 
objavo v kakšno literarno 
revijo, a se je sočasno od
ločila, da ne bo več skuša
la izdati zbirke. Vsi njeni 
kolegi, na prim er Ana Pe
pelnik in  Karlo Hmeljak, 
so že izdali zbirke in  jo 
spraševali, kdaj bo še ona, 
odgovarjala pa je, da 
zbirka bo, ko pač bo. Poleti leta 
2007 so ji uredniki zbirke Litera
tura ponudili izdajo knjige in  jo 
prepričali, da je nazadnje uredila 
zbirko Rumeno gori grm forzicij, 
ki je izšla leta 2008.

V njenih pesm ih je pogosto pri
sotno potovanje, veliko je pisala 
predvsem o Italiji. Te pesmi na
stanejo včasih kot trenutne im 
presije, zato so bolj zgoščene in

krajše, včasih pa nastanejo ka
sneje kot spomin na dogodek in 
se želijo na neki način vrniti v do
ločen čas. Pesmi o Italiji so nasta
le na oba načina. Siena, v kateri je 
preživela mesec dni, jo je očarala,

zato se mesto in  njena okolica 
pogosto pojavljata v stihih. O 
potovanju je povedala, da je 
vsako potovanje na neki način 
potovanje k sebi, ker se človek 
odmakne od realnosti, da bi vi
del, kdo je in  kam bi rad šel na
prej. V pesmih pa se včasih vrača 

tudi v neki čas, ki ga ni več in je 
torej v sedanjosti le fiktiven, zato 
lahko preteklost do določene me
re na novo ustvari in ponaredi. 
Tudi v njenih pesm ih je prisotna 

tematika minevanja, s ka
tero končuje svojo zbirko. 
Minevanje, ki ga opisuje, 
pa vendarle ne daje ob
čutka končnosti. Spre
memba in z njo povezano 
odhajanje sta edini stalni
ci sveta. V zbirki išče, kako 
bi lahko sprejeli različne 
načine odhajanj in  jih ra
zumeli kot spremembo in 
kot začetek nečesa nove
ga. O svoji zbirki je rekla, 
da opisuje čas in  njegovo 
minevanje.
Na večeru je bil govor tu 
di o festivalu Mlade rime, 
kjer Veronika sodeluje tu 
di kot organizatorka. Do
gajajo se vsak zadnji po
nedeljek v mesecu v Men
zi pri koritu na Metelko
vi, trikrat so bile tudi na 
Mostovni v Solkanu. Mla
de rim e so od vsega za
četka nam enjene mlajšim 

neuveljavljenim pesnikom. Ka
sneje so dodali, da poleg neu 
veljavljenih pesnikov bere še 
znan pesniški gost in  ugotovili, 
da je takšna kombinacija res za
nimiva. Mlade rime so nato preo

blikovali v večji dogodek in  mu 
dali ime festival. Sprva je trajal pet 
dni, a se je lani razpotegnil na pet
najst dni. Lani je potekal v drugi 
polovici junija. V petnajstih dneh 
se je zvrstilo približno sto pesni
kov. Nastopili so tudi drugi um et
niki, a v središču pozornosti je bi
la poezija. Lani so poskrbeli tudi 
za to, da so prodajali knjige po ze
lo znižani ceni. Upajo, da bo letos 
na njem sodelovalo še več založ
nikov in  da bodo tako "pretihota
pili" še več poezije. Oder je na fe
stivalu odprt vsem, brez nikakrš
ne cenzure (edino, česar ne dovo
lijo, je sovražni govor). Veronika 
je tudi članica kulturno-um et- 
niškega društva Kentaver, ki Mla
de rime prireja. Do nastanka 
društva je prišlo tako, da so se naj
prej neform alno dobivali različni 
pesniki in  prozaisti. Brali so svoje 
zapise in  jih kom entirali, drug 
drugemu so pomagali s konstruk
tivno kritiko v zelo sproščenem 
ozračju. Veronika je povedala, da 
ji je druženje z ljudmi, s katerimi 
se je lahko pogovarjala o poeziji, 
dobro delo, ker je lahko prejela 
povratno informacijo in  krepila 
svojo kritično presojo. Ko so usta
novili društvo, so priredili kar 
nekaj literarnih večerov in  se pre
maknili v Celico na Metelkovo. 
Spregovorila je tudi o prevajanju. 
Zanjo je bilo prevajanje najboljša 
šola, ki jo je naučila, kako naj 
piše. Dodala pa je, da je bistveno 
prevajati dobre pesnike. Konec 
aprila bo pri Mladinski knjigi v 
njenem prevodu izšla zbirka ame
riške pesnice Louise Gliick Onk
raj noči.

Bee

Veronika Dintimana

>an, Vera Vetrih, Stane G randa/ Boris Pahor, Lida Turk, N adia Roncelli in Jurij Paljk (foto Bee)
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Kratke
Zbeži od žen e
S lovensko  p ro sv etn o  d ru štv o  M ačkolje p rireja v svojem  
rednem  delovanju gostovanje dram skega odseka Prosvetnega 
društva Štandrež. Goriške igralke in igralci bodo v nedeljo, 27. 
m arca 2 0 1 1 , ob 17. uri, uprizorili v dvorani m ačkoljanske 
S ren jsk e  h iše  svojo zadn jo  odrsko  uprizoritev, kom edijo 
angleškega avtorja Rayja Cooneyja Zbeži od žene v režiji Jožeta 
Hrovata. P rigode in n ezg o d e  m ladega  ta k s is ta  z dvem a 
ženam a in dvojnim življenjem v dveh londonskih četrtih  z 
dvem a policajem a za petam i so  zagotovilo za... dvojno mero 
sm eha  in dobre volje. Po uspešni premieri na dom ačem  odru 
in številnih nastopih na Goriškem bo to prva ponovitev na 
Tržaškem. Prisrčno vabljeni v Mačkolje! /  (NT)

Spomin na Majdo Ostan /  Dobrodelna  
razstava v  Peterlinovi dvorani
V ponedeljek, 28. m arca, bo večer v Peterlinovi dvorani v ul. 
Donizetti 3 v Trstu nekaj posebnega . Skupno ga prirejata 
Društvo slovenskih izobražencev in S lovensko dobrodelno 
društvo, imel pa bo dva dela. Pred tradicionalnim  kulturnim 
sporedom  bo nam reč ob 2 0 .3 0  najprej odprtje spom inske 
antološke razstave dobrodelnega značaja.
Na ogled bo obsežen prikaz olj na platnu, akvarelov in pastelov 
Majde Srebotnjak Ostan, ki je  preminila 5. oktobra lani v Trstu. 
Slikarsko pot je  začela kot sam oukinja, pozneje pa s e je  tudi 
šolala. Kot je  zapisala likovna kritičarka prof. Jasna  Merku', se  
je  posluževala tradicionalnih  tehn ik  in načinov nalaganja 
barve. Najljubši so ji bili rastlinski motivi in prizori iz naravnega 
okolja. Posebej je  občutila žarenje barve: njen kolorizem in 
nežna paleta barv s ta  polna miline in nežnosti.
Rajna Majda Srebotnjak Ostan se  je  rodila 4. junija 19 2 3  v 
Lokvi. Njena se s tra  je  bila priljubljena radijska napovedovalka 
Irena S reb o tn jak , mož pa nekdan ji ravnate lj slovensk ih  
sporedov Radia Trst in kasneje visoki funkcionar družbe RAI 
v Turinu in Milanu inž. Izidor Ostan. Tako kot starši in se stra  
Irena je  bila že zgodaj dejavna v Slovenskem  dobrodelnem  
društvu, po vrnitvi na Tržaško leta 1972, ko se  je  z možem 
ustalila v Sesljanu, pa je  bila skoraj do konca zelo zavzeta 
članica društvenega odbora.
Da bi p o č a s ti la  sp o m in  na m a te r  in p o u d a r ila  n je n o  
navezanost na SDD, je  hčerka dr. Meta Ostan Mohwinckel iz 
Milana darovala društvu vrsto materinih likovnih stvaritev. Od 
ponedeljka dalje bodo na ogled v Peterlinovi dvorani, kjer jih 
bo m ogoče tudi nabaviti s  prostovoljnim prispevkom (najnižji 
z n e s e k  bo d o  do loč ili p r ire d ite lji)  v k o r is t p o s la n s tv a  
Slovenskega dobrodelnega društva.
Ob odprtju razstave bo o Majdi Srebotnjak Ostan spregovorila 
predstavnica Slovenskega dobrodelnega društva prof. Vera 
Čok Vesel, o njenem  likovnem delu pa likovna kritičarka prof. 
Jasna  Merku1.

Zanimivo predavanje o  integrativnem  
zdravljenju
V ponedeljek, 14. m arca, je  bilo na sedežu  zborov v Devinu 
zanimivo p redavan je  o zdravi prehrani in naravni m etodi 
zdravljenja. Na dobro obiskanem  srečanju, ki s ta  ga priredili 
Vida Legiša in Vlasta Ušaj, je  imela glavno besedo  ga. Irma 
Ogorevc, prava duša  te  m etode, ki je  že m ednarodno priznana 
te r  s e  uveljavlja na evropski ravni. Zelo te m p e ra m e n tn a  
predavateljica, ki je  že leta 2 0 0 6  izdala knjigo D iabetes je  
ozdravljiv, je  naglasila pom en pravilne p rehrane in orisala 
svojo  m e to d o  zd rav ljen ja  različn ih  bo lezni, š e  p o se b e j 
sladkorne bolezni, kateri s e  posveča že desetletja . Predavanja 
so  s e  udelež ili tu d i n e k a te ri zd ravn ik i, ki so  z velikim  
zan im anjem  sprem ljali p redstav itev  m etode . Ta sloni na 
term oregulaciji te lesa  s  pomočjo zdrave prehrane in povsem 
naravnih izdelkov, ki jih proizvaja podjetje P lanet Zdravja. 
Prisotni so  dobili izčrpne odgovore na različna vprašanja ter 
n asv e te  in napo tke  za sp rem e m b o  svojih p reh ram ben ih  
navad. Zaradi velikega zanim anja sta  organizatorki srečanja 
zagotovili, da bosta priredili še  druga predavanja in da se  bo 
sodelovanje z gospo Ogorevc in podjetjem  P lanet Zdravja še  
bolj okrepilo.

Primorska poje v  Boljuncu
Bogata prim orska g la sb en a  tradicija s e  vsako leto znova 
slovesno  razodeva v pevski reviji Prim orska poje. Pri njej 
sodeluje tudi več cerkvenih pevskih zborov, ki redno sodelujejo 
pri nedeljskih bogoslužjih v svojih župnijah, obenem  pa so  v 
svojem  kraju aktivni nosilci ku ltu rnega življenja. Njihovo 
poslanstvo, da z glasbo posegajo v globine človekove duše  in 
jo  o d p ir a jo  za  d o ž iv e t je  s v e te g a ,  je  v d a n a š n je m  
sekulariziranem  svetu velikega pom ena.
Med soorganizatorji je  tudi ZCPZ iz Trsta, ki je  na 42 . reviji 
organiziral dva koncerta, prvi je  bil v Marijinem dom u Marije 
Milostljive v Trstu, drugi pa v cerkvi sv. Janeza Krstnika v 
Boljuncu. Na tem  s ta  s e  predstavila dva cerkvena pevska 
zbora. Zbor iz župnije Marezige je  pod vodstvom zborovodje 
Lojzeta Furlana nastopil s  skladbam i J. Trošta, združeni zbor 
ZCPZ iz Trsta pa je  pod taktirko Edija Raceta skrbno izvedel 
slo v en sk o  m a šo  v č a s t  sv. Cirilu in M etodu ob orgelski 
spremljavi organista pri Novem sv. Antonu Tomaža Simčiča. Na 
reviji je  z zanosom  prepeval MePZ Tri doline -  Kravar iz 
Benečije, ki ga vodi Maria F. G ussetti. Slovesno je  zadonela 
tudi izvedba nabožnih sk ladb  M ešanega pevskega zbora 
Podgora, ki ga vodi Peter Pirih. Koncert v Boljuncu je  sklenila 
tenkočutna izvedba sakralnih skladb MePZ Obalca iz Kopra, 
ki ga vodi mlada in obetavna zborovodkinja Valentina Vočanec. 
Občinstvo je  priložnostno nagovoril župnik Ropret. Na koncertu 
v Marijinem dom u pa so  nastopili Nonet Godovič, MoPZ Franc 
Zgonik iz Branika, ŽePZ Sinji galeb iz Izole, MePZ Slavec iz 
Solkana ter Ženski APZ Pedagoške fakultete iz Kopra. Posebej 
velja omeniti MoPZ Fantje izpod Grmade, ki na reviji Primorska 
poje pod vodstvom neutrudnega zborovodje Iva Kralja vztrajno 
sodeluje vseh 4 2  let in s  tem  izpričuje ljubezen do petja in 
ohranja bogato narodno in kulturno identiteto. /  JBa

SPS in mestni dekanijski svet za slovenske vernike

"V začetku je Bog ustvaril 
nebo in zemljo ..."

V  začetku  je  Bog ustvaril 
n eb o  in  zem ljo . Zemlja  
pa je  bila pusta  in  praz
na, tema se je  razprostirala nad  

g lo b in a m i in  duh  Božji je  vel 
n a d  vodam i. Bog je  rekel: 
"Bodi svetloba"! In nastala je  
svetloba. Bog je  videl, da je  
svetloba  dobra. In  Bog je  
ločil sve tlobo  od  tem e. In  
Bog je  sve tlo b o  im en o v a l 
dan, te m o  pa je  im en o v a l  
noč. In bil je  večer in  bilo  je  
jutro, prvi dan.
Tako se začenja Sveto pism o 
ali Biblija, sveta kn jiga k r
ščanstva: v zače tnem  delu  
svete knjige je govor o stvar
jenju sveta, o p rvem  človeku 
in  p rv ih  načrtih , p ri katerih  
je Bog izbral posebno  ljudst
vo, izraelsko, ter razodel sve
tu  svojo voljo in  svoj načrt. 
Slovenski verniki v Trstu so 
b ili b ran ja  p rve M ojzesove 
knjige -  Geneze deležni v sre
do, 16. m arca, n a  srečanju, ki 
sta ga soorganizirala Slovensko 
pas to ra lno  središče in  m estn i 
dekanijski svet tržaške škofije za 
slovenske vernike. To je bilo p r
vo izm ed več srečanj, ki bodo

slovenske vernike spremljala do 
Velike noči in  še dlje, saj je tr 
žaška škofija posvetila letošnje 
leto Svetemu pism u. Branje od 
lom kov Svetega p ism a bo e n 

krat tedensko, in  sicer vsako 
sredo v šentjakobski farni cer
kvi, pri n jem  so poleg vernikov 
soudeležen i tu d i slovenski 
dušn i pastirji v  Trstu.
In ravno ravnatelj Slovenskega 
pastoralnega središča g. Marij

G erdol je vern ike uvedel v 
skrivnost in  lepoto svete knjige, 
v kateri je "Bog v svoji dobroti 
in  m odrosti sklenil, da razode
ne sebe in  skrivnosti svoje vol

je, ki se nanaša na odreševanje 
ljudi". Sveto p ism o je nam reč 
posebna oblika izročila. "Izroči
lo in  Sveto p ism o sta dva različ
na potoka, v katerih  teče razo
detje. Bodisi eden  kot d rugi iz
virata iz istega Božjega vira, le

da je Sveto p ism o tud i navd ih 
njeno: je končna, nesp rem en
ljiva in  tra jn a  lis tina  Božje 
besede", je dejal g. G erdol in  
poudaril, "da je Sveto p ism o 
napisal Bog sam, uporabljajoč 
ljudi, ki jih  je za to  izbral". Zara
di tega je Sveto p ism o delo Bo
ga in  človeka. Ljudje, ki so pri 
tem  sodelovali, n iso b ili m rtvo 
sredstvo, am pak pravi avtorji. 
"Čeprav je Sveto pism o, kakor 
tu d i razodetje, dolgotrajen zgo
dovinski proces, pri katerem  so 
sodelovali m nog i znani in  nez

n a n i avtorji, je vendar v 
n jem  n ap isan o  vse to  in  
sam o to, kar je Bog hotel, 
kar je Bog razodel. Pri teh  
srečanjih bom o spoznavali 
to  Božjo voljo, Božjo bese
do, ki naj nas razsvetli, naj 
nam  pom aga lepše spoznati 
Boga, ki se razodeva za to, 
da se bom o ob N jem  o b h a
jali in  bili deležni Njegove 
ljubezni, pa tudi, da bom o 
spoznali načrt, ki ga N aj
višji im a z nam i. Spoznali 
b o m o  o b en e m  svoje p o 
slanstvo, svoje življenje in  
kaj n am  Bog pripravlja”, je 
povedal dušni pastir in  pov
abil vernike, naj odprejo  
svoja srca, da bodo  to  Božjo 

voljo lahko spoznali.
Ko je g. G erdol sklenil svoj 
poseg, sta pred  m ikrofon stopi
la Igor Švab in  Ivica Švab: "Vza
če tku  je  Bog ustvaril n e b o  in  
zem ljo ..."

Igor Gregori

G. Gerdol posluša branje Svetega pisma (foto IG)

RICMANJE| Praznovanje zavetnika

Msgr. Crepaldi v 
objemu sv. Jožefa

M sgr. G iam paolo Cre
paldi je bil pred deseti
mi leti posvečen v ško
fa ravno na dan, ko Cerkev pra

znuje god svetega Jožefa. Tržaški 
škof je svoj jubilej želel prazno
vati ravno v idealnem  objem u 
tega velikega svetnika, ki ga ima 
ricm anjska verska skupnost za 
svojega farnega zavetnika. 
Nadškof Crepaldi je tako ob so
m aševanju vikarjev (slovenske 
vernike je zastopal vikar g. Tone 
Bedenčič) ter ob prisotnosti 
slovenskih in  nekaterih italijan
skih dušnih pastirjev daroval sve
to mašo prav v soboto, 19. marca, 
v ju tranjih  u rah  v ricm anjski 
cerkvi sv. Jožefa.
Ob petju ricmanjskega pevskega 
zbora je tako potekalo slovesno 
dvojezično bogoslužje, ki ga je 
spremljalo lepo število vernikov: 
ti so do zadnjega kotička napol
nili cerkev, ki je bila v preteklosti 
pom em bna stična točka ver

nikov našega prostora. In prav 
tržaški škof je izrazil željo, da bi 
ricmanjski Božji hiši tudi formal
no povrnili nekdanji status 
svetišča: cerkev naj bi tako 
ponovno postala središčni ro
marski center tud i za vernike 
širše okolice, saj dejansko svetišč, 
posvečenih sv. Jožefu, ni ravno 
veliko. Nadškof Crepaldi je tem o 
homilije črpal iz osebnih spomi
nov. Govoril je prosto, "iz srca", 
nam  je povedal g. Bedenčič. 
Tržaški škof pa je iz osebnih mis
li na koncu homilije vseeno začr
tal vernikom  neko sintezo, ki je 
izžarevala tem eljno pastoralno 
sporočilnost o potrebi globokega 
podoživljanja verskih izročil, v 
katerih se jasno izpričuje Božja 
ljubezen.
Ricmanjska verska skupnost je 
praznovanje zavetnika nadalje
vala v popoldanskih urah pri bo
goslužju, ki ga je daroval g. An
ton Žužek.

Društvo slovenskih izobražencev

Umetniki za Karitas in 
družbeni nemiri v Libiji

To k ra tn i ponedeljkov
večer v  D ruštvu sloven
skih izobražencev  so 

izoblikovali različni govorniki. 
U vodom a je p riso tne z jezikom  
srca nagovorila Jožica Ličen, or
ganizatorka prireditev U m etn i
ki za Karitas. P redstavila je 
p o m e m b n o  kolonijo, ki je av
gusta  2010 že šestnajstič 
po tekala n a  Sinjem  V rhu nad  
Ajdovščino in  katere se udeleži
jo dom ači in  tu ji slikarji, k ipar
ji in  likovnik i od  vsepovsod, 
kar po trju je  razpoznavnost 
tovrstne prireditve. O rganiza
to rka je Še poudarila , da je 
sam o n a  P rim orskem  tri tisoč 
šeststo  d ru ž in  p o tre b n ih  p o 
m oči, zaradi tega je likovna 
k o lon ija  zelo p o m e m b n a , saj 
preko nje izražajo um etn ik i, ki 
podarijo  sliko, dobrodelnost in  
n ak lo n jen o s t p o tre b n im  p o 
m oči. Izbor del sode lu joč ih  
u m e tn ik o v  so že razstavili na 
dvorcu  Z em ono, v Gorici, 
Ljubljani in  M ariboru, sedaj pa 
si jo lahko  ogledam o v  Peterli
novi dvoran i v Trstu. Likovna

kritičarka A nam arija Štibilj Ša
jn  je še dodala, da kolonija Kar
itas po  n am en u  in  n ač in u  dela 
izstopa od vseh ostalih pobud  v

slovenskem  prosto ru . N am en  
razstave je poleg dob rodelnos
ti tu d i ta, da ljudje spoznajo  
so d o b n e  likovne um etn ik e . 
U m etniki so po n jenem  m n e n 
ju "darovalci likovne u m etn o s
ti", zato je vsak dar dobrodošel. 
V P eterlinovi d v o ran i je na

voljo katalog razstavljenih del. 
D rugi del večera je bil n am en 
jen  d ru žb e n im  n em iro m , ki 
p retresajo  Libijo. O le-tej je 
spregovoril svetovni po p o tn ik  
B runo  Križm an, ki se je tam  
m u d il p rav  ob  iz b ru h u  n e 
m irov in  je m oral zato skrajšati 
svoj obisk. O bčinstvu  Peterli
nove dvorane je prikazal drža
vo, ki n e  zna cen iti iz jem n ih  
spom enikov preteklosti in  ka

te ri p rim an jk u je  d o m ača  d e 
lovna  sila. M oam er G adafi ji 
v lada že skoraj štiridese t let. 
Predavatelj ga je prim erjal Titu, 
saj "je tud i on  diktator, ki m u  je 
všeč blišč, sočasno pa om alo 
važuje ljudi v kravati. Tudi Tito 
je živel v  velikem  razkošju, ve

lika večina ljudi ga je im ela ra
da in  je vladal več kot trideset 
le t”. Libija se razlikuje od ostal
ih  arabskih držav. Danes živi od 
izvoza nafte, poleg  tega črpajo 
iz p o d zem n ih  jezer vodo, veči
n o  katere n am en ja jo  k m e ti
jstvu, dvajset odstotkov pa lju
dem . G adafi je zagotovil visok 
življenjski s tan d ard  z nafto , 
cestam i, letališčem , discip lino  
v m estih , predvsem  pa z vodo. 
K rižm an je n a to  o bčin stvu  
pokazal slikovno in  kn jižno  
gradivo, od  razglednic do knjig 
o zgodovini Libije, in  znam en i
to  Zeleno knjigo, ki jo je p red 
stavil kot "evangelij" G adafi
jeve ideologije . N adalje je 
opisal napad  Italije na Libijo le
ta  1911 in  dejal, da je bila takrat 
ta  severnoafriška država zelo 
zaostala. Ita lijanska vojska je 
podjarm ljala s krvavim i čistka
m i, Libijce je ku ltu rn o  zatirala 
in  jih  zapirala tu d i v taborišča. 
Sočasno so tja izseljevali ljudi 
p re težn o  iz V eneta z n a 
m en o m , da b i u stan o v ili 
p rekom orsko  ita lijansko  
kolonijo.
O b izteku ponedeljkovega 
večera je Bruno Križman p red
vajal od lom ke iz film a Lev iz 
puščave v  arabščin i, ki n eg a
tivno  opisuje italijansko vojsko, 
zato so ga v Italiji cenzurirali.

Sin

Sergij Pahor in Bruno Križman (foto Kroma)



F oto  K rom a

Pesem mladih 2011

Pevski maraton otroških 
in mladinskih glasov

Obvestila

TRŽAŠKA KNJIGARNA 
in GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA 
vabita na srečanje s

Cap. Marcom Sulli-Sulčičem

avtorjem knjige
NAFTA - Nastanek in razvoj naftne industrije

HC ap t. M arco  Sulli -Sulčič

NAF1A

i
E

Četrtek, 24. marca 2011 
ob 18. uri

V Tržaški knjigarni 
ul. Sv. Frančiška v Trstu

N O V I

GLAS 24. marca 2011

Društvo RojansM Marijin dom va bi
na ogled kom edije HARVEY 
ameriške pisateljice Mary Coyle 
Chase v izvedbi Dramske družine F. 
B. Sedej iz Števerjana in režiji Franka 
Žerjala. Prireditev bo v nedeljo, 27.3., 
ob 17. uri v Marijinem domu v 
Rojanu (ul. Cordaroli, 29).
Branje Svetega pisma, poslušanje 
in premišljevanje bo potekalo v 
cerkvi pri Sv. Jakobu vsako sredo v 
postnem času. Naslednja srečanja 
bodo 30. 3., 6. in 11. 4., od 16. do 
17. ure s  sodelovanjem  vseh 
m estnih slovenskih župnijskih 
občestev. Vabljeni!
Romanje v  Medjugorje od 13. do 
16. maja 2011. Predviden je vzpon 
na Križevac in hrib prikazovanj, obisk 
skupnosti Cenacolo ter udeležbe pri 
mašnih daritvah. Nastanitev pri 
družinah v bljižnji okolici. Potrebna 
veljavna osebna izkaznica: Prijave: 
župnik dr. Jože M arkuža 0 4 0  
229166, g. Darko 0481882395 ali 
0 4 8 1  32121 , ga. Ana 0 0 3 8 6 5  
3022503.
Nosečnice v  bazenu - ŠC Melanie 
Klein prireja tečaj namenjen vsem 
bodočim mamicam od 16. tedna 
nosečnosti dalje. Tovrstna 
p redporodna vadba združuje 
terapevtsko moč vode in glasbe. 
Blagodejno vpliva na naše telo in 
psiho. Mama vzpostavi preko 
nežnega dotika, masaže, glasu in 
glasbe s svojim otrokom tesen in 
zavesten stik, na katerega se otrok 
odzove z ljubeznijo. Tečaji se odvijajo 
enkrat tedensko, ob četrtkih zjutraj. 
Info in prijave na: info@melanieklein. 
org, www. melanieklein. org, tel. 328 
4559414.
Tečaj v  bazenu za dojenčke - Šc 
Melanie Klein obvešča, da se bodo 
naslednji tečaji za dojenčke in otroke 
od 1. meseca do 3. leta starosti 
začeli v petek, 8. aprila, in v soboto, 
9. aprila. Za informacije in prijave: 
www. m elanieklein . org, 
info@melanieklein. org, tel. 328 
4559414. Število mest je omejeno.

Acquafitness - tečaj za vse, ki želijo 
izboljšati psihofizično počutje in 
doseči optimalno telesno formo. 
Skupinska vadba v vodi je primerna 
za vse s ta ro s ti in po teka pod 
strokovnim vodstvom. Tečaj se  
odvija na Pesku. Info in prijave na 
www. m elanieklein . org, 
info@melanieklein. org, tel. 328 
4559414.
Z Novim glasom v  Nemčijo od 14.
do 21. junija 2011 . Prijava in 
informacije na upravi NG v Gorici, tel. 
0481 533177, in na uredništvu v 
Trstu, tel. 040 365473. Akontacija 
ob vpisu: 200,00 evrov. Kdor bi želel 
prejeti program  potovanja po 
elektronski pošti, naj sporoči na 
naslov mohorjeva@gmail. com.
Še vedno se nadaljuje akcija za riž 
otrokom  p. Pedra Opeke na 
Madagaskarju. Vaš dar lahko izročite 
po banki na: MISIJONSKI KROŽEK 
ROJAN, via Cordaroli 29, 34135 
Trieste, tel. 040-36-21-20, IBAN: 
IT22 L089 2802 2010 2000 0086 
948, Codice BIC: CCTSIT2TXXX. 
Slovenska V incencij eva 
Konferenca v Trstu prireja v četrtek, 
7. aprila 2011, v Domu šolskih 
sester pri Sv. Ivanu v Trstu, ul. delle 
Docce 34, vsakoletno srečanje ob 
postnem času in pripravo na Veliko 
noč. Ob 16. uri bo sv. m aša za 
pokojno dolgoletno predsednico 
družbe prof. Lauro Abram ob 10. 
obletnici sm rti. Po maši bosta 
družabno srečanje in razgovor o 
pripravi in delovanju članov v tem 
predvelikonočnem času, še zlasti o 
pripravi in nabirki za oljčno nedeljo. 
Toplo vabljeni!
Pasijonske igre v Ribnici na 
Dolenjskem, ki jih izvajajo mladi, in 
grob Magdalene Gornik, slovenske 
mistikinje, na Gori nad Sodražico 
nas vabijo, naj jih obiščemo na 
oljčno nedeljo, 17. aprila 2011, v 
popoldanskih in večernih urah. 
Odhod avtobusa s trga Oberdan ob 
12.45, iz Sesljana ob 13. uri, iz 
Nabrežine ob 13.05, iz Sv. Križa ob 
13.09, s Proseka ob 13.15 in z 
Opčin ob 13.30. Za vpis in vse ostale 
informacije pokličite čim prej na tel. 
št. 3479322123.

tonu ponudil otrokom njim  pri
lagojene pop in rock utrinke, Lara 
Puntar je ubrala nežne in 
duhovite tone drobnih pesmi ob 
spremljavi kitare, Jana Drasič je s 
priredbo povezala zamisel za ko
reografije, David Žerjal in  Zulej- 
ka Devetak pa sta se duhovito loti
la besedil Miroslava Košute. Ob 
avtorskih podvigih zborovodij so

drugih tržaških avtorjev, kar je 
hvalevredno kazalo na ciljno us
meritev predvsem šolskih zborov, 
ki začenjajo skrbeti za bolj ar
tikulirane programe, saj je vsa
koletna izmenjava s sorodnim i 
skupinam i na tej reviji postala 
prav gotovo plodna osnova za 
razvoj pedagoških prijemov na 
pevskem področju. V vsakem

Gostovanje Gledališča Ku-kuc

Srečen konec 13. sezone 
Gledališkega vrtiljaka

Sedm o  in  zadnje srečanje 
le tošn jega G ledališkega 
vrtiljaka je doživelo veliko 

odobravanja bodisi m ed  gledal
ci kot m ed  organizatorji. V 
nedeljo , 13. t. m ., je v goste 
Radijskega od ra  in  Slovenske 
prosvete prišlo  Gledališče Ku- 
kuc iz Lendave z najnovejšo do 
m ačo  produkcijo . Na deske 
M arijinega dom a pri Sv. Ivanu 
je p rile te la  n av ih an a  čebelica 
Debelica, ki je v čebelji šoli m ar
sikdaj raztresena in  zato zelo 
p ogosto  presliši d ragocene 
nasvete tete M atice. Če bi ne bi
lo tako, bi se najbrž ne pustila 
ujeti od  strašnega sršena, ki bi 
jo rad snedel. Se dobro, da so

č rn o ru m e n i žuželki priskočili 
n a  pom oč 'človeški m ladički',

ki so D ebelico rešili k ru te  
usode.
Igra, ki sta si jo  zam islili duši 
G ledališča Ku-kuc, Urška 
Raščan in  Miša Gerič, je odličen 
p rim er v osnov i enostavne , a 
po  zaslugi izvajalk še zabavne 
in  o b en em  p o u čn e  gledališke 
postavitve. Malčki so se povsem  
vživeli v prigode sim patične če

belice, hkrati pa so na duhovit 
n ač in  spoznali, kako p o m em b 
n o  je učiti se, saj je znanje naj
m očnejše 'o rož je '. O b tem  pa 
so še bistveni prijatelji, brez ka
te rih  b i b il naš vsakdan pust in  
prazen.
Puste in  prazne pa tokrat niso 
bile n iti stene M arijinega dom a, 
ker so jih  prekrivale risbice 27 
o trok, ki so sodelovali na 
likovnem  nateča ju  Moj n a 
jljubši gledališki junak  in  skup
n o  prinesli 80 p isan ih  podob  s 
p reteklih  predstav. Vsak izm ed 
n jih  je b il nagrajen za svoj trud  
z b a rv n im  darilcem , posebno  
priznanje pa so prejeli Ines in  
Leo Racm an ter N ina Dazzara, 
ki so se m ed vsem i izkazali po 
številu risb, ter Patrick Cingerli, 
M arko Sancin in  Rado Kalc, ki 
so s svojim i izdelki p repričali 
strokovno kom isijo , da je 
izbrala prav  n jihove kot n a 
jlepše ilustracije.

AL

prim eru pa gre za različne kon
cepte o zborovskem udejstvovan
ju, ki se v različnih niansah, od 
splošnega mentorja za glasbeno 
vzgojo do profesionalnega zbo
rovodje, vsako leto srečujejo na 
tem  odru. V obširno paleto razli
čnih pristopov spada tudi izbira 
instrumentalne spremljave; izven

ožjega kroga vedno bolj 
redkih privržencev naj
bolj zahtevnega in  pev
sko najbolj koristnega 
petja "a cappella" so os
tali peli ob spremljavi 
klavirja, harmonike, (ta 
varianta je bila otrokom 
najbolj blizu, tudi v so
glasju z značajem prete
žno ljudskih skladb), ki
tare, prečne in  kljunaste 

flavte, malih glasbil, kot tudi ob 
posneti podlagi. Otroci iz vrtcev, 
osnovnih šol, nižjih srednjih šol 
in  društev so s svojo igrivostjo in 
spontanostjo oblikovali portret 
različnih nivojev prizadevanj za 
ohranitev pevske kulture, ki jih je 
Slovenska prosvetna matica tudi 
letos mecensko podprla.

PAL

Sončen pomladanski popol
dan, ki je zvabil množice 
Tržačanov na nabrežje za 

prve sprehode ob morju, je dobil 
še bolj m ladostno noto  s pojo
čimi glasovi otroških in m ladin
skih zborov, ki so se zbrali na 
pevskem m aratonu v lepem oko
lju Pomorske postaje v Trstu. V ve
liki dvorani s pogledom na zaliv 
je zaživela nam reč 41. izvedba re
vije Pesem mladih. Organizatorje 
Zveze cerkvenih pevskih zborov 
je presenetil posebno množičen 
odziv s skoraj petdesetimi prijavl
jenimi zbori. Na nedeljskem, dvo
delnem koncer
tu se jih je zvr
stilo trideset, os
tali pa bodo za
peli 3. aprila v 
Športnem  cen
tru Zarja v Bazo
vici. Predlagana 
tema, ki so jo 
skoraj vsi nasto
pajoči upošte
vali pri izbiri 
programa, je bi
la letos ljudska 
glasba in  obče 
znane,
priljubljene melodije brezčasnih 
pesmic, kot so Le sekaj smrečico, 
Barčica, Marko skače ali Lepo mi 
poje črni kos, so se izkazale kot 
poučna, prim erna spodbuda, s 
katero so otroci na zabaven način 
in  preko neposredne prikupnosti 
spevnih motivov osvojili del 
skupne zgodovine, ki se z vedno 
bolj zrahljanimi vezmi prenaša iz

generacije v generacijo. Revija je 
pokazala tudi živost tržaške 
pevske stvarnosti, v kateri 
deluje lepo število m ladih 
zborovodij in  učiteljev glas
bene vzgoje, ki iščejo poso
dobljene načine za posredo
vanje glasbenega znanja, na 
prim er s koreografiranim i 
izvedbami, s spodbujanjem 
sodelovanja pevcev in  in 
strumentalistov, ne nazad
nje s pisanjem in prirejan
jem skladb po meri speci
fične skupine. Aljoša Saksi
da je v bolj razposajenem

sporedi obsegali veliko ponaro
delih skladb kot tudi pesmi

SLOVENSKI KLUB 1 Predaval je Peter Kovačič Peršin

Narod je v prvi vrsti stvar 
samoodločbe posameznika

Zgodba o Odiseju, ki je m i
m o neštetih peripetij vztra
jno  iskal pot do dom ače 

Itake, je v naši zahodni kulturni 
postal obče sprejet topos: v njem 
se nam reč zrcali naravna težnja 
človeka, ki m u bolj od vsakršne 
sle po spoznanju tujega še največ 
pom eni objem domačega izho
diščnega etosa. Prav zato jedro es
eja Petra Kovačiča Peršina z n a
slovom Vrnitev k Itaki in  s pod
naslovom  Slovenci v procesih 
globalizacije lahko nedvom no 
nagovarja vsakega Evropejca, ki 
se v dinam ikah sodobnega časa 
sprašuje o prihodnosti lastne pri
padnosti narodni biti.
Avtor eseja jebil vtorek, 15. m ar

ca, gost Slovenskega kluba in  je v 
pogovoru s Petrom Verčem raz
tolm ačil osrednje sm ernice kn 
jige same. Vrnitev k Itaki je esej, 
ki govori o sodobnem  civilizaci
jskem preoblikovanju svetovne 
družbe, pri čem er se spreminja 
predvsem položaj naroda. To di
nam iko označujemo s pojm om  
globalizacija, ki je ne sm em o je
m ati naivno", je svaril Peršin, saj 
se preko njenih silnic, ki težijo k 
om ologaciji družbe, kulturna- 
jezikovna podlaga posameznika 
in  posameznika samega pretvar
ja v golo potrošniško in  delovno 
bitje: to je v stroj. Kljub tem u da 
je idealistična geneza evropskega 
unifikacijskega procesa slonela

na odpravi m orebitnih m ednar
o dn ih  sporov, je dejansko izva
janje tovrstne politike zasledova
lo gospodarsko-finančno-poli- 
tično enotnost in  zapostavljalo 
ku ltu rno  raznolikost posam ez
n ih  držav članic. "Evropa načelo
m a podpira avtonom ijo evrop
skih narodov, njeni m ehanizm i 
pa ne ohranjajo vzvodov za spod- 
bujanje nacionalne identitete, 
kot so to počenjale nacionalne 
države v 19. stoletju", je dejal 
Peršin. Po njegovem m nenju bi 
se razvrednotenje kulturnega in 
jezikovnega izročila držav članic 
zaustavilo, če bi EU ubrala pot t. 
i. švicarskega modela, kjer delijo 
posamezni narodni osebki skup

no državno strukturo ob spošto
vanju značilnosti posameznih et
n ičnih  enot. "Tega vprašanja se 
bo m orala Evropa lotiti sistem
sko", drugače bo poplitvena za
vest kulturno-jezikovnih razli
čnosti posam eznih držav znižala 
stopnjo samozavesti Evropejcev 
in  posledično pripravila teren za 
im perializem  tu jih  ku ltur na 
evropskih tleh.
Tudi slovenski narod doživlja ob 
zunanjih prem enah globoko no 
tranjo preorientacijo vrednot. 
Slovenci smo se ob svoji državni 
osamosvojitvi znašli v procesih, 
ki ukinjajo nacionalno državo in 
večino nosilcev njene suverenos
ti: od samostojne politike, vojske, 
gospodarstva do samosvoje orga
niziranosti upravno pravnega re
da in  celo šolstva. Nosilci naro
dne identitete ostajajo nam reč 
m aterin jezik in  njegova kultura 
ter prostor narodne poselitve. Žal 
pa slovenska družba prav te ele
m ente vse bolj upošteva kot ovi

ro na poti evropske integracije. 
Tudi slovenski izobraženec -  
znanstvenik, književnik itd. - je 
večkrat na precepu, ali naj vztra
ja v svojem m aterinem  jeziku ali 
naj izbere tuj jezik v funkciji svo
jih ambicij. V Nemčiji in  pri 
drugih evropskih narodih so svoj 
jezik že zakonsko zaščitili, v 
Sloveniji pa bi tako potezo to l
mačili za šovinizem. Pojem un i
verzalnosti pa ni nikakor vezan 
na željo po 'tu jem ', najbolje se 
izraža v doslednem  zasledovanju 
lastnega kulturnega izročila. In 
gotovo jezika. Ko govorci namreč 
rabo jezika zožijo na nivo gole 
sporazumevalne funkcije, ga de
jansko prikrajšajo dostojanstva in 
mu jemljejo možnost vsestranske 
rabe in  posledičnega razvoja. Ta 
nevarnost preti tudi slovenske
m u jeziku, ki bo morda v prihod
nosti zaradi pom anjkanja 
jezikovne samozavesti slovenskih 
govorcev postal celo manjšinski 
jezik na slovenskem ozemlju.

Peter Kovačič Peršin je naglasil 
dejstvo, da Slovencem prim an
jkuje diahronega pogleda na 
razvoj lastne kulture, ki bi jim  
nedvom no vlil pogum a in 
ponosa. Slovenska m ladina ni bi
la nikoli deležna pozitivne in 
zdrave narodne vzgoje: slovensko 
tkivo je vselej zaznamovala razk
lanost (znotraj katoliških krogov, 
m ed katoličani in  liberalci, med 
partijci in  kristjani). "Slomšek je 
bil izjema: trdil je, da je treba za
vest graditi najprej na narodnem  
principu", saj je "narod v prvi 
vrsti stvar sam oodločbe posa
meznika". Peršin je bil dokaj os
ter bodisi do slovenske politike 
bodisi do levice bodisi do opcije, 
ki se prepoznava v katoliških 
vzvodih. Predavatelj je tudi 
obžaloval dejstvo, da se slovenska 
Cerkev po osamosvojitvi ni znala 
ohraniti kot m oralna avtoriteta 
in  kot dejavnik, ki bi narodno 
identiteto pomagala ohraniti.

IG
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Tradicionalno pevsko srečanje v Ukvah

Koroška in Primorska sta
VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

zapeli

N edelja, 20. marca, je bila 
za Ukve v Kanalski dolini 
lep dan. Ne samo zaradi 
lepega vrem ena, am pak predv

sem zaradi lepega slovenskega 
petja, ki je odmevalo v dvorani 
večnam enskega središča nek
danje mlekarne. V popoldanskih 
urah  je bil na sporedu koncert, 
na katerem so nastopili koroški 
in  primorski zbori. Ta vsakoletna 
ustaljena pevska revija poteka že 
vrsto let in  je lepa priložnost, da

raznih področjih. Društvu pred
seduje Rudi Bartaloth.
Uvodne pesm i je zapel oktet iz 
Košane, ki ga vodi Sidonija Moze
tič. Sledili so pozdravi predstav
nikov raznih kulturnih organiza
cij in  domačega župana Aleksan
dra Omana, ki je poudaril, da je 
pesem  pom em bna za ohranje
vanje tradicije, slovenstva in 
identitete v Kanalski dolini. V Uk
vah je slovenska pesem zelo živa 
v cerkvi in občinska uprava si pri
zadeva, da bi bilo več slovenščine 
tudi v osnovni šoli. Za to se stal
no bori društvo Planika, ki skrbi

se srečajo pevci iz Koroške in Pri
morske. Za prireditev v Ukvah je 
poskrbelo Slovensko ku lturno 
središče Planika iz Kanalske doli
ne, ki je pred kratkim pridobilo 
lepe prostore v nekdanji ob
novljeni mlekarni. V teh prosto
rih je kulturno delovanje živo na

tudi za glasbeno vzgojo mladih. 
Župan je izrazil željo, da bi za po
dobne prireditve lahko razpola
gali z večjimi prostori. Številne 
prisotne, pevce in  zborovodje so 
pozdravili predsednik Zveze pev
skih zborov Primorske prof. An
ton Baloh, častni predsednik

Krščanske kulturne zveze dr. 
Janko Zerzer in  predstavnik Zve
ze slovenske katoliške prosvete 
dr. Damjan Paulin. Prisotna sta 
bila tudi odbornica občine Trbiž 
Nadia Cam pana in  pokrajinski 
predsednik SSO Giorgio Banchig.
V nadaljevanju programa sta na
stopili ženska vokalna skupina iz 
Pliberka, ki jo vodi Veronika 
Laussegger, in  m ešana vokalna 
skupina Lipa iz Velikovca, ki je 
nastopila pod taktirko Dominika 
Hudla. Videmsko pokrajino je za
stopal m ešani zbor Naše vasi iz 
Tipane, ki je pod vodstvom Davi

da Klodiča zapel tri 
ljudske v priredbi 
beneških sklada
teljev Špehonje in 
Qualizze. Posebno
st koncerta je bil 
nastop tamburaške 
skupine Tamika iz 
Železne Kaple (na 
sim) , za katero skr
bi Tatjana Pirker. 
Lep in  dovršen ko
nec zborovskega 
popoldneva je pri
spevala dekliška 

vokalna skupina Bodeča neža z 
Vrha Sv. Mihaela, ki jo uspešno 
vodi Mateja Černič. Poslušalci so 
bili navdušeni nad izvajanjem 
m ladih deklet in  z dolgim aplav
zom izrazili željo po dodatni iz
vedbi dveh pesmi.

DP

Konji
M o rd a  ste  se tu d i  Vi, ta k o  k o t jaz, z a m i
s lili o b  p r e n e k a te re m  d o g n a n ju  iz  sve ta  
p s ih o lo g ije . O b s ta ja  s p o z n a n je , ki je p o 
s ta lo  z a p o v ed ; m o rd a  se b o  z d e lo  n e p o 
m e m b n o  in  v e n d a r  je v z b u d ilo  z a n i
m a n je  n e  le  p s ih o lo š k e  s tro k e , p a č  p a  t u 
d i e k s a k tn ih  ved .
"B olj sa m e g a  se b e  p re p r ič u je š , d a  n a  
n e k a j n e  b o š  m is lil,  b o lj p o s ta n e  m o ž n o 
st, d a  se ti  b o  ta  m is e l v s il ila  v  m o ž g a n e , 
n e  le v e r je tn a , te m v e č  ce lo  p o te n c ir a n a " .  
V ed n o  se m i je z d e lo  n a ra v n o s t  n e v e r je t
n o , kako  ž iv ijo  n a š e  m is li  d e ja n sk o  sa 
m o s to jn o , in  n a v s e z a d n je : iz  če sa  so 
s p lo h  u s tv a r je n e ?  K akš
n i  so s p lo h  ti  n e b r z d a 
n i  k o n ji, ki sa m i o d 
lo č a jo , k o d  se b o d o  
s p u s til i  v d ir?  In  če 
p r iz n a m o  n jih o v o  a b 
s o lu tn o  d iv jo s t, p o te m  
m o ra m o  p r iz n a t i  tu d i  
m o č , ki jo  la h k o  im a  
s p o s o b n o s t  u r je n ja  v 
o b lik o v a n je  sv e tlih  m i
sli za n a še  ž iv lje n je .
G o to v o  se b o  v se  sk u p a j 
s liša lo  ze lo  k liše jsk o  in  
ze lo  n a iv n o , p a  v e n d a r  je r e s n ič n o .
P red  č a so m  se m  p r ija te lj ic i  rek la : "M o r
da se m  n a iv n a . K lju b  te m u  da se  d o b ro  
z a v e d a m  te ž a v  p r i  p o s v o j i tv i  več jega  
o tro k a , s i n e  m o r e m  ka j, da n e  b i v s e s k o 
z i  m is li la , da b o  š lo  vse  p ra v . G o to v o  b o 
m o  h o d i l i  k  p s ih o lo g u  za ra d i tra v m , g o 
to v o  b o  n ič k o l i k o  te ž a v  v  šo li, in  v e n d a r  
v e m , da b o  v se  v  re d u " .
O d g o v o r  je b il  p re se n e tl jiv : "T vo ja  p r e 
p r ič a n o s t,  da bo , k l ju b  r a z l ič n im  teža-
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va m , v se  p o z i t iv n o ,  je  v  r e s n ic i p r e d p o 
s ta v ka , da b o  res ta k o " .
P išem  in  v  seb i sk u ša m  b r is a t i  v e n o m e r  
p r ih a ja jo č e  d v o m e . Kdaj n a m  u sp e  v 
ž iv lje n ju  z a č u t iti ,  za res  z a č u t it i ,  d a  je 
p ra v z a p ra v  e d in o le  n a  n as , d a  o b r n e m o  
k o lo  ž iv lje n ja  v  sm e r, k je r n i  p o v so d  
b la tn ih  luž?  N e m a lo k ra t  se m  se v 
ž iv lje n ju  p o č u t i la  ž r te v  n e č e sa . D o lo č e n e  
s itu a c ije , s p le ta  o k o liš č in  -  k o t se te m u  
p rav i, in  v e n d a r  je res ra v n o  o b ra tn o :  
o k o liš č in e  sp le ta š  sam , a li b o lje : z a p le ta š  
se v  n e p ra v e  in  se n e z a v e d n o  o d d a lju je š  
o d  p ra v ih . M o rd a  d o v o lju je š , d a  ti  d ru g e  
o se b e  d o lo č a jo , k d o  si, in  se te g a  sp lo h  

n e  zav ed aš. N e zav ed aš 
se, v  k o lik š n i m e ri se 
o d d a lju je š  o d  sv o jeg a  
b is tv a , p a  n a j se s liš i še 
ta k o  re to r ič n o . D o 
v o lju ješ , d a  ti  p rav ijo , 
za  k a te r i  p o k lic  si p r i 
m e re n , s k o m  n a j b i se 
d ru ž il ,  kaj n a j b i ra z 
m iš lja l. N e z a v e d n o  sa 
m e m u  se b i d o v o lju je š  
o d d a l je v a ti  se o d  tega , 
k a r  si v  re sn ic i.  Kaj si je 
ž e le l t is t i  m a li fa n te k , 

t is ta  m a la  p u n č k a , ki se m  b il  (a) n ek o č ?  
G o to v o  se p r e m a lo k ra t  s p o m in ja m o  
n a n ju ,  ž iv lje n je  n a s  že sa m o  v z t ra jn o  u r i 
v  u n i f o rm ir a n ju  v sega , lju d i p a  sp lo h . 
P o čas i in  v z t ra jn o  so n a š e  m is li sad  tu d i  
d r u ž b e n e  "p re v z g o je " . In  se ta k o  d o g a ja , 
d a  o b  e n o s ta v n e m  v p ra š a n ju  "K a k šn o  p a  
je tv o je  o s e b n o  m n e n je " ?  č lo v ek  m o rd a  
o k a m e n i.  O se b n o  m n e n je  p o g o s to k ra t  
n i  z a ž e lje n o . A je m o rd a  e d in o  m e r i lo  la 
s tn e  sv o b o d e .

Zahodni in jugozahodni predel mesta (58)
GORICA, NJENE ZANIMIVOSTI IN NJEN ČAS Marlza Perat

obogatili kulturno in  glasbeno 
ustvarjalnost na Koroškem. 
Revije se je kot predstavnica 
Zveze slovenske katoliške 
prosvete z odličnim  uspehom  
udeležila tudi Dekliška vokalna 
skupina Bodeča neža z Vrha Sv. 
Mihaela pod vodstvom Mateje 
Černič.
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Jubilejna, 40. revija v Domu glasbe v Celovcu

Zimzelene uspešnice 
Koroške poje

V začetku meseca marca 
poteka v organizaciji 
Krščanske kulturne zveze 

odm evna zborovska revija 
Koroška poje, ki privablja veliko 
ljubiteljev petja iz celotne 
Koroške. Letošnja pevska 
prireditev je bila 13. marca v 
veliki dvorani Doma glasbe v 
Celovcu. Na reviji, ki je bila 40. 
po vrsti, so se spomnili tudi 40- 
letnice smrti nepozabnega 
glasbenega pedagoga in 
skladatelja Franceta Cigana.
Na Koroški poje je nastopilo 12 
skupin, ki so priklicale v spomin 
nepozabne uspešnice preteklih

let in  se poklonile domačim 
skladateljem, ki so s svojimi deli

Freeride Battle Kanin

Med zmagovalci tudi 
Matevž Maček

N a kaninskem  tekm ova
nju v prostem smučanju 
in  deskanju je bila vrsta 
razburljivih nastopov. Zmage so 

šle v Avstrijo, Rusijo,
Nemčijo in  Slove
nijo.
Dne 5. marca se je na 
Kaninu s finalnim  
nastopom petdesete
rice končalo m edna
rodno tekmovanje v 
prostem  smučanju 
in  deskanju Freeride 
Battle kot kvalifika
cijska tekm a za sve
tovno serijo (Freeri
de World Tour).
Zmagovalci 'bitke' 
so bili Rusinja Ana 
Kankevič med 
smučarkami, Avstrijka M anuela 
M andl m ed deskarkami, Nemec 
Dominik Hartl med smučarji in 
Slovenec Matevž Maček m ed de
skarji. Poleg njega je v finalu na
stopilo še deset Slovencev. Nav

dušil je tudi mladi Matej Bra- 
daškja, domačin iz Bovca, s petim 
mestom v najštevilčnejši konku
renci smučarjev. Pri smučarkah je

v svojem prvem tovrstnem nasto
pu nekdanja alpska reprezen
tantka Petra Robnik prav tako 
osvojila 5. mesto.
Šesti Freeride Battle se je na Kani
nu tokrat prvič oba tekmovalna

dneva veselil tudi zares lepega 
vremena, ki je omogočil izpelja
vo celotnega programa, petkove
ga kvalifikacijskega in  sobotnega 
finalnega nastopa. V kvalifika
cijah je nastopilo  85 deskark, 
smučark, deskarjev in  smučarjev 
iz sedemnajstih držav, v finalu pa 
petdeseterica najboljših.
Obakrat je bila prizorišče tekm o
vanja strm ina pod H udim  vrši
čem nad progo Veliki Graben, z 

le m alo prestavlje
n im  krajem  starta 
in  sprem enjenim i 
mejami, znotraj ka
terih so nastopajoči 
lahko izbirali svoje 
linije in  skoke. Raz
m ere z različno tr
dim  snegom , od 
napihanega do 
zmrznjenega, so bi
le manj idealne kot 
jasnina neba, a n e
kaj sto gledalcev 
pod "bojiščem" jev  
sproščenem  vzdu
šju vendarle videlo 

vrsto odličnih nastopov, ki so jih 
dvignili na noge in jim odprli gr
la. Najglasnejše podpore je bil se
veda deležen domačin Matej Bra- 
daškja.

M M

Da bi se delovanje sester v polnosti razm ahni
lo, pa je b ilo  nujno, da bi se redovna skupnost 
m ariborskih sester odcepila od m aterne hiše v 
Gradcu in  postala sam ostojna. To se je zgodilo 
13. septem bra 1869, ko je kongregacija Šolskih 
sester v M ariboru  bila u rad n o  ustanovljena. 
Ustanoviteljica in  prva predstojnica mariborske 
redovne skupnosti je bila m . M argareta 
Puhar, ena izm ed prvih  štirih sester, ki 
so leta 1864 prišle v Maribor. Tako je to 
m esto postalo sedež nove kongrega
cije in  s tem  sedež m aterne hiše slo
venskih Šolskih sester. Sestre so si 
privzele im e "Šolske sestre sv.
Frančiška".
O vsestranskem uspehu, ki so ga 
dosegale pri svojem delovanju, 
priča tud i to, da na m ariborskih 
u licah  n i b ilo  več nobenega 
otroka, ki bi brez cilja taval po 
njih.
M ladika, ki jo je zasadil škof 
Slomšek, se je sčasom a razrasla v 
m ogočno drevo. Šolske sestre poslan
stvo svoje ustanoviteljice m. Margare
te še danes nadaljujejo. Z m ariborskega 
učiteljišča, ki je bilo ustanovljeno ob m ater
n i hiši, je od leta 1888 do 1941 izšlo več kot 
soč dobro pripravljenih učiteljic (Braco Zavrnik, 
A. M. Slomšek, M ladinska knjiga, Ljubljana 
1996), ki je za vzgojo slovenske m lad ine bila 
pravi blagoslov. Iz Maribora so se sestre razšle po 
slovenskih m estih, odšle so na Koroško, prišle 
so na Primorsko in  tu  v Tomaju, Trstu in  Gori
ci odprle svoje zavode in  šole. Odšle so v Egipt, 
kjer so v Aleksandriji in  Kairu nudile  pom oč in  
zatočišče neštetim  slovenskim dekletom, ženam 
in  družinam . Preko oceana so odšle v severno in  
pozneje v južno Ameriko: Argentino, Urugvay 
in  Paragvay. Tu im ajo še vedno dve misijonski

postojanki m ed Indijanci. Odšle so v Bosno in  
Hercegovino, kam or so jih poklicali tam kajšnji 
škofje. Vsepovsod so im ele in  še im ajo svoje šo
le, osnovne, srednje, višje in  visoke, kjer se m la
di ljudje izobražujejo in  kjer jih  sestre s svojim 
zgledom  učijo živeti po sm ernicah evangelija. 

Poleg dela v šolah in  otroških vrtcih  so se
stre skrbele za otroke po sirotiščih, 

skrbele so za gospodinjstvo v za
vodih  in  sem eniščih , stregle 

bo ln ikom , še zlasti po prvi 
svetovni vojni. Prizadevale so 

si za lepoto cerkva, izdelo
vale cerkvene param ente, 
tudi v sodelovanju z razni
m i slovenskimi um etniki: 
V urnikom , Plečnikom , 
Kregarjem in  drugim i.
Na Prim orskem so Šolske 
sestre danes prisotne v Tr
stu, Borštu, v Dolini, v  Go

rici ter v Žabnicah v Kanal
ski dolini.

Pri nas v Gorici hkrati s sto
letnico odprtja Slovenskega Si- 

rotišča, današnje-
S. Margareta ga Zavoda Svete 

D ružine, p raz
nujem o tud i sto

letnico prihoda Šolskih sester. Danes starega Si- 
rotišča n i več. Njegov naslednik, Zavod Svete 
Družine, pa preko Šolskih sester prav tako kot v 
preteklosti nadaljuje poslanstvo, za katerega je 
Slovensko Sirotišče b ilo  ustanovljeno, da v ver
skem in  narodnem  d u h u  vzgaja m ladino  v m o
ralno zdrave in  značajne osebe.
Bog daj, da bi se njihovo delo vsepovsod še dol
go nadaljevalo v časni in  večni blagor vseh, ki 
so zaupani njihovi skrbi!

/d a lje
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Še zmeraj mogoč umik referenduma o novi pokojninski zakonodaji

V Sloveniji strogo preverjanje 
jedrske varnosti

Mnogi dogodki, dobri 
ali slabi, kažejo, da je 
svet postal celota, tako 
da je tudi v p rim eru nevarn ih  

nesreč nu jen  skupen odziv 
prizadete države in  pogosto 
celotne m ednarodne skupnosti. 
Zaradi tega sta potres in  cunami 
(silovito morsko valovanje, ki ga 
sproži pomorski potres ali izbruh 
vulkana pod morjem, do 30 m 
visoki valovi v plitvem obalnem  
m orju pa povzročajo ogrom no 
razdejanje in  številne žrtve) na 
Japonskem povzročila paniko in 
prestrašenost dom ala po vsem 
svetu, tud i v zelo oddaljenih 
deželah, kot je Slovenija. Vlada 
in  njeni organi so zagotovili, da 
so jedrske naprave varne, saj jih 
redno pregledujejo in  nadzoru
jejo. Najvišjo m ožno skrb n a 
menjajo jedrski elektrarni Krško. 
Kljub takim  zagotovilom  pa 
slovenska javnost ni povsem 
pom irjena. Pričakovati je, da se 
država ne bo več zavzemala za 
gradnjo drugega bloka om en
jene jedrske elektrarne, pač pa se 
bodo zaostrile zahteve sosednjih 
držav, da Slovenija opusti svoj 
celotni jedrski program . Druga 
tema, o kateri v 
javnosti največ 
razpravljajo, pa so 
referendum i o 
pom em bnih 
družbenih 
vprašanjih, ki so 
bodisi že razpisani 
ali pa jih še snuje
jo. Najbolj sporen 
naj bi bil referen
dum  o novem  za
konu o poko
jninskem sistemu, 
ki ga je obravnava
lo in  dovolilo Us
tavno sodišče. To
da kaže, da v vladi 
in  pri sindikatih  
nastajajo težnje k pom irjenju. 
Umik referendumske pobude je 
še vedno možen. Vlada in  
sindikati nam reč lahko obnovijo

pogajanja o pokojninskem siste
mu. Na podlagi dogovora lahko 
vlada sprejme spremembe obsto
ječega zakona, ki jih vloži 
državni zbor, ta pa jih sprejme. V 
tem  prim eru referendum a o 
pokojninski zakonodaji ne bo. V 
državi prevladuje 
prepričanje, da je re
form a zakona o u p 
okojevanju nujna, ker 
je le-ta tudi pogoj za 
prem ostitev gospo
darske in  družbene 
krize. Očitno je, da so 
sindikati v svojih za
htevah glede upokoje
vanja šli predaleč. Vla
da se je zanašala na 
dram atičnost gospo
darskega in  finančne
ga stanja in  računala, 
da se bodo sindikati 
zlomili. Grega Re- 
povž, odgovorni
urednik  tednika
M ladina, je v novi 
številki tega m edija vlado in  
sindikata pozval, naj obnovijo 
pogajanja o pokojninskem  za
konu, s čimer referendum  ne bi 
bil več potreben. Grega Repovž

sicer m eni, "da bi morali vlada 
in  sindikati takoj sesti za pogajal
sko mizo. V resnici oboji tvegajo, 
da bi na referendum u izgubili".

Politične in  družbene razmere v 
državi ostajajo statične, čeprav se 
vlada nekoliko bolj trudi, da bi 
jih začela spreminjati. Zlasti pre
m ier Borut Pahor ponavlja 
pripravljenost levega političnega 
bloka, ki zdaj upravlja državo, za

sodelovanje z opozicijo, vendar 
nič ne stori za uresničitev svojih 
zamisli ali zgolj načelnih  izjav. 
Najbrž tako ravna zaradi nizke 
politične kulture, predsodkov do 

vodje opozicije 
Janeza Janše, ki jih 
imajo njegove vlade, 
pa druge pom em b
ne osebnosti, celo 
predsednik repub
like dr. Danilo Turk.
V opoziciji pa 
naspro tno  želijo 
sodelovati z vlado, 
za kar so pripravili 
200 predlogov. Je pa 
predsednik vlade 
prefin jen  in  prag
m atičen politik, ki 
bi bil rad prijatelj z 
vsemi, pri čem er s 
p ridom  uporablja 
svoj šarm, zlasti pa 

stil odličnega govornika. Glasila 
kapitala in  levega političnega 
bloka v zadnjem času objavljajo 
tiste fotografije, ki našega pre

mierja v Bruslju ali drugod v tu 
jini prikazujejo skupno z 
državniki, kot so nem ška kan
clerka, francoski predsednik ali 
pa predsednik italijanske vlade 
Silvio Berlusconi. Cilj takega fo
tografiranja je očitno  ustvariti 

m nenje, da Borut 
Pahor spada m ed ve
like liderje in  torej 
soodloča o vsem, 
kar se dogaja v 
evropski povezavi. 
Svojevrsten para
doks pa je v tem, da 
se v domači politiki, 
denim o stranka
Zares, prizadevajo za 
odstranitev Boruta 
Pahorja z mesta 
predsednika vlade. 
Po najnovejši zamis
li, naj bi ga zam en
jal dr. Janez Po
točnik, sedanji
komisar za okolje v 
evropski komisiji. 

Sedanji predsednik vlade je pa 
pridobil soglasje celotne politike 
za vstop v tako im enovani Pakt 
za evro. Gre za projekt, ki sta ga 
zasnovali Nemčija in  Francija, 
njegov nam en  pa so ukrepi za 
gospodarski razvoj in  zlasti varče
vanje na vseh področjih. Vendar 
ne m anjka kritikov vstopa "v 
nem ško-francoski vlak". Bo
gom ir Kovač, univerzitetni pro
fesor in  politik, opozarja, "da je 
Pakt za evro izgovor za šibke 
vlade". Prepričan je tudi, da Pa
horjeva vlada nim a več politične 
legitimnosti, zato ji ta 'pakt' "ne 
bo pomagal. Evropska unija sicer 
n im a nob en ih  m ehanizm ov, 
razen varčevanja pri plačah, 
pokojn inah  in  socialnih pre
jemkih. Naj večji problem Evrope 
pa je, da s svojimi ukrepi ogroža 
svoje bistvo, socialno državo. V 
Sloveniji še nisem  videl reforme, 
ki bi resnično vsebinsko zarezala 
v stvari in  se jih lotila učinkovi
to".

Marijan Diobež

Borut Pahor

Kratke
14. Literarni večer literarnega društva Zlati čoln 
Sežana
Literarno društvo Zlati čoln Sežana je v četrtek, 17. marca 2011, v 
Kosovelovi sobi v Sežani pripravilo 14. tradicionalni literarni večer na 
predvečer rojstnega dne Srečka Kosovela. Prireditev je  bila

p o sv ečen a  veli
kemu kraškem u 
pesniku, ki je  bil 
rojen 18. m arca 
1904, in tudi 21. 
marcu, svetovne-

Magdalena Svetina 
Terčon je brala iz 
svoje knjige Krčenje 
neskončnosti 
(foto D. Terčon)

mu dnevu poezije. S Srečkovo poezijo se je  večer ob 18.10 tudi začel
-  Benjamin Božeglav, najmlajši član društva, je prebral pesem Vihar. 
Prisotne je pozdravil David Terčon, predsednik društva, večer pa je 
izzvenel v dveh delih. V prvem delu so svoje pesmi brali člani 
literarnega društva Zlati čoln Sežana Dora Bernetič, Aleksander 
Peršolja, Maja Razboršek in Magdalena Svetina Terčon -  vsi so pred 
kratkim skorajda hkrati izdali svoje nove pesniške zbirke pri 
Kulturnem društvu Vilenica Sežana: Murva je naslov Dorini, Proti robu 
Aleksandrovi, Nepopolna hestija/L'imperfetta estia Majini (s prevodi 
Jolke Milič v italijanščino), Krčenje neskončnosti pa Magdalenini.
V drugem delu je zaigral in zapel tržaški duet -  kantavtorica Lara 
Puntar (glas, kitara, harmonika) in v Kanadi rojeni Dario Viviani 
(kitara, glas). V doživetem dvajsetminutnem glasbenem nastopu sta 
predstavila nekaj Larinih avtorskih skladb, med drugim tudi prvič 
izvedeno pesem na besedilo Srečka Kosovela. Glasbenika, ki skupaj 
nastopata od leta 2006, sta enajst pesmi posnela za Radio Trst A, 
plošče pa še nista izdala.
Žal maloštevilno občinstvo, enaindvajset udeležencev, je iskreno 
branje štirih pesnikov in njihovo raznovrstno poetiko ter nastop 
glasbenikov pozdravilo z navdušenjem.

Postni večeri 2011 v  Ajdovščini
V petek, 1. aprila 2011, ob 20. uri bo gospa Marija Šterbenc -  
predsednica Aninega sklada, spregovorila o temi Krščanska 
dobrodelnost in solidarnost; v petek, 8. aprila 2011, ob 20. uri bo dr. 
Anton Jamnik, ljubljanski pomožni škof, predaval o temi Bogastvo 
modrim služi, neumnim pa gospoduje; v četrtek, 14. aprila 2011, ob 
20. uri bo gledališki igralec Gregor Čušin izvajal monodramo Jona, 
besni prerok.
Prvi in drugi večer bosta v dvorani Srednje šole Veno Pilon v 
Ajdovščini, tretji pa v dvorani Prve slovenske vlade v Ajdovščini. 
Postne večere pripravljata Klub krščanskih izobražencev Ajdovščina 
in Karitas vipavske dekanije.

Š esta  prem iern a up rizoritev  v SNG N ova  
Gorica
V četrtek , 24. m arca 2011 , ob 20. uri bo na velikem odru 
Slovenskega narodnega gledališča Nova Gorica novogoriška 
premierna uprizoritev komičnega muzikala Dekameron, ki so ga po 
znanih novelah Giovannija Boccaccia sestavili Ira Ratej, Matej Krajnc 
in Milko Lazar. Predstava je nastala kot koprodukcija Slovenskega 
narodnega gledališča in Mestnega gledališča ljubljanskega. Režijo je 
podpisal Boris Kobal.
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Dragemu prijatelju v spomin

Sjovo od dr. Jožka 
Šavlija v Tolminu

N eprijazno deževno vre
me ni zaustavilo velike 
množice Tolmincev, go- 
riških rojakov z obeh strani meje 

in  m nogih drugih, ki so poznali 
in  cenili pokojnega goriškega 
profesorja, pisatelja, venetologa 
in  vnetega raziskovalca najsta
rejših pričevanj o slovenski držav
nosti in  slovenskih simbolih, dr. 
Jožka Šavlija iz Zatolmina. Na tol
minskem pokopališču pri staro
davni cerkvi sv. Urha se je v sredo, 
16. marca, odvijal žalni sprevod z 
opazno četico karantanskih pra
porščakov "Hervardov". 
Krščanski pogreb in  mašo je vodil 
tolminski župnik Damijan Bajc v 
sodelovanju z msgr. Oskarjem 
Simčičem iz Gorice in  goriškim 
duhovnikom  M arijanom Marke- 
zičem. V m ašni daritvi se ga je 
hvaležno spom nil župnik Da
m ijan Bajc, pokojnikova 
nečakinja Barbara Šavli pa je pred 
oltarjem prebrala ganljivo pesem 
s poudarkom na Jožkovi ljubezni 
do svojih ljudi, do vsega sloven
skega naroda, ki jo je spesnila nje
na sestra Darja Cuder.
Pogreb se je začel s poslovilnimi 
nagovori pred mrliško vežico, 
kjer je najprej spregovoril Šavlijev 
prijatelj in  rojak, znani kulturni 
delavec Silvester Gaberšček z m i

nistrstva za kulturo. V svojem to
p lem  prijateljskem slovesu je 
poudaril Šavlijev veliki prispevek 
k samozavedanju Slovencev. Be
sede slovesa je takole končal: 
"Štirinajst samostojnih publika
cij, nekatere prevedene tudi v tuje 
jezike, sto in  več strokovnih se
stavkov, zapisi m nogih predavanj 
in  množica zapisov kot ustnega 
gradiva, pripravljenega za nova 
poglavja, bodo tudi v prihodnje 
predm et strokovnih poglabljanj, 
kot tudi polemik. Prepričan sem, 
da bo čas nekoč njegovo delo 
znal pravilno ovrednotiti in  ga 
umestiti na prim erno mesto.
Ko se poslavljamo od svojevrstne
ga puntarja iz prehoda 20. v 21. 
stoletje, se m u brez zadrege lahko 
zahvalim o za velik prispevek k 
slovenski kulturi, za njeno 
uveljavljanje med drugimi naro
di in  kulturami, za smelost, da si 
je upal dregniti v dogmatsko in 
terpretacijo zgodovine, ki so jo v 
preteklosti pisali za nas tuji dvori, 
tako rekoč na Dunaju, v Rimu, 
potem  v Moskvi in  Beogradu, in 
to zgolj v iskreni želji, da si bo 
vendarle lastno zgodovino narod 
pisal sam".
Sledil je poslovilni pozdrav in 
zahvala Tomaža Pavšiča, pod
predsednika Svetovnega sloven

skega kongresa, ki ga v celoti 
objavljamo. Za njim  se je z obču
tenim i besedam i poklonila 
Jožkovemu spom inu Rezika De
beljak, sošolka iz ekonomske šo
le.
Domači cerkveni zbor m u je v 
cerkvi in  ob grobu zapel njemu 
tako ljubo slovensko pesem. 
Pogreb v Tolminu, na katerem  
smo videli m nogo kulturnih  in 
narodnih delavcev, med temi tu 
di Rudija Merljaka z Ministr
stva za Šlovence v zamejstvu 
in  po svetu, je dokazal, da je 
bil Jožko Šavli cenjen in  
priljubljen narodnjak, ki je 
vse svoje znanje in  ves svoj 
talent usmerjal v uveljavitev 
svojega slovenskega naroda, 
ki ga je nadvse ljubil.

Nagovor prof. Tomaža 
Pavšiča na pogrebu dr. Jožka 
Šavlija (1943 - 2011) v  Tol
minu pri sv. Urhu, v  sredo,
16. marca 2011.
V tem tihem  postnem  času, 
ko  pa se zdi, da se svet na 
vseh koncih  podira in  ko  
naša osamosvojena dom ovi
na p o  dvajsetih letih  
preživlja notranje težave, se 
danes, ta dan, poslavljamo  
od enega najzvestejših sinov 
Primorske in  Slovenije, bla
govestnika slovenstva, k i je 
vse svoje prekratko življenje p o 
svetil slovenskemu narodu, vsem 
njegovim  delom  in predvsem  
slovenski državni misli, ki kore
n in i v  sivi karantanski davnini.
V svoji zadnji, priročni, lepo

opremljeni in  pregledni knjigi, ki 
nosi naslov Slovenska državna 
misel, je kratke vrstice predgovo
ra takole končal: Kaj je moderno?  
Odgovor se glasi. Biti odprt za no 
va spoznanja. Dr. Jožko Šavli je 
svoje razprave in  knjige zajemal 
iz  več desetletnega študija in 
spoznavanja. Pisal je z  iskreno  
zavzetostjo, predanostjo in, 
lahko bi rekli, s strastjo. Zanos ga 
je tu pa tam pripeljal do skrajno

sti, ki je morda kakega posam ez
nika motila, a pisatelj je ves čas 
in povsod sledil svoji misli vodni
ci, ki je  bila: istovetnost slovenst
va ko t dela evropske in  planetar
ne človeške skupnosti.

Zelo je cenil dr. Josipa Mala in  o 
njem  je zapisal, da ga bo nekoč  
zgodovina štela k o t "utem elji
telja zgodovinskega izročila o slo
venski državi". V po ln i m eri bo 
od danes to veljalo tudi za dr. 
Jožka Šavlija samega, saj je to 
idejo razširil in dopolnil še z  dru
gih vidikov in  z  n jem u lastno ak
tualnostjo. Pri tem je bil samoten 
jezdec in k o t tak m o teč  za skoraj 
ves akademski in  uradno 

strokovni sistem. Znameniti 
venetološki trojček -  pesnik  
Matej Bor, pater Ivan To
m ažič in dr. Jožko Šavli -  od
slej zastopa le še p. Ivan To
mažič, ki bi bil sedaj tu, a je 
prav danes na pogrebu svoje
ga sobrata p. Legiše v  Trstu. 
Od nas pa za vedno odhaja 
najmlajši, k i je sestavljal 
trojico, domiselni in  prodor
no  neom ajn i Jožko, ki bi 
nam  zagotovo dal še veliko 
od svojih raziskav in  zamisli, 
če nas ne bi tako nenadoma  
zapustil.
Naš prijatelj Jožko je živel 
m ed  zamejci, v  dragi nam  
Gorici, in je tako tudi na ta 
način želel povezovati ves 
slovenski narod. S svojo  
iz jem no  eruditivnostjo, s 
svojim temperam entom  in s 
svojo to lm insko puntarsko  
trmo je živahno posegal v  za

deve in  polemike, ki se tičejo slo
venske državnosti in njene zgo
dovinske vpetosti m ed  najsta
rejše evropske narodnosti. Raz- 
blinjeval je m egle slovenskega 
hlapčevstva, k i so nam  ga od  zu

naj in od znotraj vcepljali, da se 
m i sami ne bi zavedali svojih av
toh ton ih  pravic in svojega slo
venskega ponosa, ki se lahko isto
veti z  državniškim.
Kot karantanski panter se je srčno 
bojeval za pravo podobo  in  za 
pošteno m esto Slovencev in Slo
venije v  zgodovini in v  sodob
nem  življenju. Nesebično je p o 
svetil vse svoje sile in  žrtvoval ves 
svoj imetek, da so lahko izhajale 
knjige, iz katerih žari čisto slo
vensko jedro in  ob znanstvenih  
podkrepitvah dehti slovenska li
pa -  knjige brez navlake podreje
nosti, brez bremena totalitariz
m o v  in  rešene cehovskih ali 
vsakršnih nevrednih ustrežljivo
sti.
Dragi naš prijatelj Jožko! Za slo
venstvo si živel, za nas si pisal. Ko 
se ob tej bridki uri za vedno  
vračaš v  svoj Tolmin, se Ti za 
tvoje veliko narodno delo srčno 
zahvalim  v  im enu  Svetovnega  
slovenskega kongresa in v im enu  
m nogih  in  prem nogih rojakov, 
Tebi podobnih  duš, ki si jih kre
p il v  slovenstvu, ki nam  je usoje
no. M nogo je  že let, ko  sm o iz  
Tolmina, Idrije, Bovca, Ljubljane 
in iz  zamejstva šli na Dunaj, kjer 
sm o v  im enitn i Palači Palfy poča
stili tvojo oziroma vašo skupno  
knjigo in  sm o si p o  slovenetsko 
nazdravljali Osti jarej -  Ostani 
zdrav! Danes, ta trenutek, nam  je 
težko, a vendar nas bo zmeraj 
ogreval tvoj živi slovenski opti
m izem . In tvoj spom in bo živel. 
Z  Bogom, naš dragi doktor Jožko 
Šavli!



14 24. marca 2011_ Primorska /  Gospodarstvo N O V I

GLAS

Po katastrofalni nesreči na Japonskem

Slovenija načrtuje 
izboljšanje varnosti Nek-a

Slovo od prof. Jožka Šavlija

Slovenija nam erava še p o 
večati varnost N uklearne 
elektrarne Krško (Nek), in 

sicer z vgradnjo dodatnega ge
neratorja za zagotavljanje elek
trike v Nek-u v prim eru izrednih 
dogodkov in  z zvišanjem  nasi
pov ob Savi, je povedal direktor 
Uprave RS za jedrsko varnost An
drej Stritar.
Nek je vseskozi pod  nadzorom  
dom ačih in tujih strokovnjakov; 
v m inulih  letih so prišli do tega, 
da je treba določene stvari glede 
varnosti izboljšati.
Tako bodo čez okoli leto dni v 
Nek-u vgradili tretji dizelski ge
nerator, s čim er bo imel Nek šti
ri neodvisne vire energije v pri
m eru izrednih dogodkov: tri di
zelske generatorje in  neposred
ni daljnovod iz Termoelektrarne 
Brestanica.
Načrtovano je tudi zvišanje nasi
pov ob Savi, ker so strokovne 
ugotovitve pokazale, da Sava 
lahko poplavi širše območje, kot 
se je sprva predvidevalo. "S takš
n im i ukrepi se varnost m očno 
izboljšuje", je dejal Stritar. 
Uprava za jedrsko varnost zago
tavlja, da je Nek ustrezno grajen 
in  bi brez posledic prenesel m o
rebitne potresne sunke. S stalni
m i izboljšavami spremljajo raz
voj stroke in  nova spoznanja za 
zagotavljanje varnosti delovanja 
in  odpornosti objekta na izred
ne obrem enitve, je na novinar

ski konferenci povedal prem ier 
Borut Pahor.
Vlada se je seznanila z inform a
cijam i o jedrski nesreči na Ja
ponskem  in ugotovila, da ta  ne
sreča "n im a in  ne m ore im eti 
neposrednih  posledic za Slove -

tero bodo  preverile svojo p ri
pravljenost za ukrepanje. 
Prem ier je na novinarsko 
vprašanje o podpori gradnje 
drugega bloka Nek-a odgovoril, 
da je zagovornik jedrske ener
gije, pri čemer pa je poudaril, da

nijo, zato pri nas posebni zaščit
ni ukrepi niso potrebni". 
Slovenija im a državni načrt 
zaščite pred jedrskim i nesreča
mi, v katerem so predvideni uk
repi, če bi do takšne nesreče priš
lo pri nas ali v okolici, je spom 
nil p rem ier in  dodal, da bodo 
čez nekaj tednov organizacije, ki 
so zadolžene za zaščito in  reše
vanje, izvedle državno vajo, s ka-

je pri vprašanju nadaljevanja in 
vesticij v jedrsko energijo bistve
nega pom ena vprašanje varno
sti za ljudi in  okolje. 
"Tehnologija m ora b iti naj
boljša, varnost najvišje kakovo
sti. Samo pod tem i pogoji sem 
pripravljen sprejeti odločitve", je 
dejal in dodal, da načelom a m e
ni, da je jedrska energija eden vi
rov energije, ki jih  potrebujem o.

Skrb vzbujajoči podatki

Divje svinje radioaktivne 
še 25 let po Černobilu

Divje živali v Nemčiji so še 
25 let po jedrski nesreči 
v ukrajinskem reaktorju 

v Černobilu radioaktivne. Še zla
sti so prizadete divje 
svinje v nekaterih  
predelih  nem ških  
zveznih dežel Bavar
ska in  Baden-Wiirt- 
temberg.
Od 440.350 divjih 
svinj, ki so jih  lovci 
odstrelili v m inulem  
letu, je m eso pri 
nekaj več kot tisoč ži
valih vsebovalo več 
kot le dovoljenih 600 
bekerelov radioaktiv
ne snovi na kilo
gram, je povedal 
predstavnik društva 
lovcev Torsten Rein- 
wald. V posam eznih 
prim erih so presežene vrednosti 
znašale do 10.000 bekerelov. 
Reinvvald je ob tem  zatrdil, da se

na trgu ne pojavi meso nobene 
divje svinje, katerega vrednosti 
presegajo dovoljeno m ejo na 
Gaigerjevem števcu, s katerim

v:' V**:

m erim o stopnjo ionizirajočega 
sevanja v okolju.
Razlog za visoko vsebnost ra

dioaktivnih snovi je 
način  prehranjevanja. 
Divje svinje se nam reč 
prehranjujejo z gobami, 
ki rastejo okoli 10 do 15 
centim etrov nad tlem i 
in vežejo celzij 137. Srne 
naspro tno  zaradi d ru

gačnega načina prehranjevanja 
praktično niso ogrožene.
Dne 26. aprila leta 1986 je v jedr
ski elektrarni Černobil v Ukraji

n i prišlo do eksplo
zije reaktorja in  to 
velja za najhujšo ne
srečo v zgodovini je
drske energije. Zaradi 
neposredne izpo
stavljenosti radiaciji 
naj bi po nekaterih  
podatkih um rlo oko
li 50 ljudi. V Ukrajini 
je bilo zaradi nesreče 
kontam iniranih 
50.000 kvadratnih 
metrov, prizadetih pa 
je bilo več kot tri m i
lijone Ukrajincev. Ra
dioaktivni oblak je 
prizadel skoraj vso 
Evropo, še posebej 

Ukrajino, Belorusijo in Rusijo, in  
negativno vplival na življenje 
milijonov ljudi.
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Vnet iskalec zamolčane 
slovenske zgodovine

V petek, 11. sušca, je v 68. 
le tu  starosti p rem in il 
n e u tru d n i raziskovalec 

izvora Venetov, ki jih  je im en o 
val davne prednike Slovencev, 
dr. poslovn ih  ved Jožko Šavli. 
Od tega velikana slovenstva so 
se poslovili n a  to lm inskem  
pokopališču 16. sušca. V spom i
n u  ga bodo ohranili zlasti vene- 
tologi in  kar deset znanstven ih  
knjig ter njegovi številni zapisi, 
preko katerih  je tud i najzasluž
nejši za ponovno prebuditev ra
ziskav o izvoru Slovencev, o 
p rezrtih  slovenskih svetnikih, 
knezih itd. Postavil je tudi splet
n i p ro jek t Veneti, info . Bil je 
ustanovni član zgodovinsko ra
ziskovalnega društva Ca- 
ran tha . V pripravi je kon 
ferenca s sejo n jem u  v 
spom in, ki bo  potekala le
tos junija v  Kobaridu, kot 
so sporočili iz kroga vene- 
to logov  Veneti, info, ki 
tu d i izrekajo iskreno 
sožalje svojcem  in  vsem  
bližnjim  sodelavcem.
Dr. Jožko Šavli, ro jen  1.
1943 v Zatolm inu, je po 
m aturi n a  trgovski srednji 
šoli študiral gospodarstvo 
n a  E konom ski fakulteti 
univerze v  Ljubljani, kjer 
je d ip lo m ira l le ta  1967.
Na Gospodarski univerzi 
na  D unaju  je kasneje n a 
daljeval podiplom ski štu
dij in  bil leta 1975 prom o
viran  za doktorja gospo
darskih in  d ružben ih  ved. V ča
su svojega študija na D unaju je 
objavljal številne članke in  spi
se v zam ejsk ih  listih , zlasti v 
N ovem  listu (Trst) in  v Našem  
tedniku (Celovec). Prav tako tu 
di v ug lednem  dunajskem  ted 
niku  Die Furche. Na skrivaj so 
začele k n am  prihajati knjižice 
študij n jegovih raziskav sloven
ske zgodovine o s im b o lih  in  
spom enik ih  zgodnje slovenske 
države Karantanije. Objavljene 
so bile že v začetku osem dese
tih  let, po večini v Glasu Koro
tana, katerega je izdajal p. Ivan 
Tomažič, rek to r slovenskega 
akadem skega dom a Korotan na 
D unaju. Sredi devetdesetih  let 
je Šavli že objavljal tovrstne štu
dijske članke v tržaškem  dnev
n ik u  II P iccolo in  v celovški 
Kleine Zeitung. Imel je torej po 
m em bno  vlogo pisca, ki je bil

dosledno zavezan svoji kulturi 
in  jo posredoval drugim , m im o 
k u ltu rn ih  oz. jezikovnih  p re 
grad.
Večji del svojega življenja je ži
vel v Gorici in  tu  poučeval p o 
slovne p redm ete v slovenskih 
šolah in  bil obenem  v središču 
slovenske duho v n e , k u ltu rn e  
in  politične misli; poleg Mateja 
Bora in  Ivana Tom ažiča je v 
našem  narodu, še v času d ik ta
ture, razp ihal p o d  p ep e lo m  
tlečo iskrico, iz u radno  zabrisa
nega slovenskega zgodovinske
ga spom ina. Naglo se je združi
la v skupni slovenski ku ltu rn i 
požar očiščenja, katerega posle
dica je rodila slovensko osam o

svojitev. Slovenskem u n arodu  
in  svetu je s svojim neu tru d n im  
in  n eseb ičn im  delo m  tako 
rekoč no č  in  d an  iz u m e tn e  
zgodovinske m egle izsledil in  
potegnil veliko bogastvo, za ka
terega so nekateri že mislili, da 
so n am  ga za vedno odtujili, po 
teptali in  uničili. Žal, šele sedaj 
v idim o, da so posledice zlasti 
zadnjih desetletij večje, kot smo 
si jih  m nogi lahko pred osam o
svojitvijo in  pričetkom  procesa 
dem okratizacije  sp loh  p red 
stavljali. Šavli je im el prav in  ne 
tisti, ki so m u  posm ehljivo oči
tali ksenofobijo: bistvo o rgani
ziranosti Udbe deluje naprej; 
p rem nogi, še vedno  isti, brez 
prekinitve držijo vse n iti svojih 
lutk n a  form alni ali neform alni 
oblasti v svojih rokah. Jožkovo 
srce, ki je b ilo  za slovenski n a 
rod, za resnico, svetlobo in  p ra

vico, je od  laži, izdajstva, tem e 
in  preprek u tru jeno  odpoveda
lo, zaslužilo pa si je m iren  poči
tek tisočkrat, zaslužen počitek 
na površini sicer grenke sloven
ske zemlje. Šavli je postal prvi 
častni član Zveze dom oljubn ih  
društev Hervardi. Kot so m u za
pisali v  spom in, “je njegovo sr
ce iskreno delalo  za slovenski 
narod, za resnico, svetlobo in  
pravico. Čeprav je u tru jeno  srce 
p renehalo  biti, pa njegov d u h  
ostaja večen in  bo  vedno z n a 
mi! Jožko Šavli je prav s svojim 
neseb ičn im  delom  v svoji oko
lici in  celem  našem  narodu pre
bujal dolgo tlačena čustva po 
osam osvojitv i... Že leta 1981 je 

v G lasu K orotana 
objavil študijo o Čr
n em  panterju , enem  
naj starejših in  za slo
venski narod  najpo 
m em b n ejših  zn a
m enj. Zatem  je sku
paj s poko jn im  M a
te jem  Borom  in  p a
tro m  Ivanom  To
m ažičem  dodobra  
pretresel tak ra tn o  
"bratstvo" s študijo o 
V enetih, n aš ih  dav
n ih  prednikih. Svoje
m u poslanstvu  je 
ostal zvest do zadnje
ga dn e  in  n am  tako 
zapustil veliko boga
stvo, hkrati pa vene- 
to lo g o m  in  d ru g im  
zgodovinarjem  tu d i 

obvezo, da nadaljujejo njegovo 
začrtano pot. Naj čim  več Slo
vencev zvesto vztraja n a  tej p o 
ti pravice, svobode in  m iru . 
Jožko Šavli je naš skupni svetel 
vzor, ki nas bo  večno sprem ljal 
kakor jasna zlata zvezda v odn i
ca n a  nebu . Naj m u  bo  lahka 
sveta Slovenska zemlja! Slava 
mu!
Posledica to ta litarne poškodo- 
vanosti slovenske družbe je pre
velika, da bi Jožko doživel re
sn ično  dem okracijo v svoji do 
m ovin i in  k u ltu rno  povabilo k 
sodelovanju v rodni Tolmin, za
to  ostaja obveza preživelih, da 
dom a opravijo to, česar "čas" 
Jožku še n i dovoljeval. Za zače
tek  je dovolj to, da skušam o 
občutiti njegovo bolečino, ki je 
p lapolala v njegovem  m očnem  
duhu , a je srce n i preneslo.

MM

Deželni svetnik SSk Igor Gabrovec

Pod udarom je večjezična 
komunikacija spletnega portala!

/ /  r ^ a d n j i  dve nov ic i v 
M  slovenskem in  nem - 

a  Jšk em  jeziku na 
sp le tnem  porta lu  Dežele sta b i
li ob javljeni zadnji ted en  ja
nuarja, od  takrat pa je popo ln  
jezikovni m rk. Izjema so le n o 
vice v furlanščini, ki pa tvegajo 
k o n k re tn o  u k in itev  že, ko bo 
sp le tna  stran  podvržena vse
b inskim  sprem em bam ". Poda
tek je objavil deželn i svetnik 
SSk Igor Gabrovec n a  tiskovni 
konferenci deželne poslanske 
skupine DS, ki je b ila n am en je
na  pom anjk ljivostim  deželne 
politike v odnosu  do kulture.
Mrk slovenskih in  nem ških  n o 
vic je bil posledica neobnovitve 
te rm insk ih  pogodb trem  zača
sno zaposlenim  novinarjem  oz. 
novinarkam . "Takrat sm o sliša
li zagotovilo, da bodo pogodbe 
čim  prej obnovili in  to  do nove
ga razpisa za zaposlitev  no v i

narjev za nedo ločen  čas", poja- prom ocijo furlanskega jezika in  
snjuje deželn i svetn ik  G abro- ku ltu re", je še dejal deželn i 
vec, ki se bo  v zvezi s tem  v svetnik Gabrovec, 
k ra tkem  o b rn il na
deželno vlado.
V svojem  izvajanju 
na tiskovni konfe
renci svetniške sku
p ine DS je Igor Ga
brovec naglasil tudi, 
da je že d rugo  leto 
zapored  izn ičen  
deželni sklad za slo
vensko ku ltu ro , ki 
ga je bila leta 2007 z 
zakonom  ustanovila 
Illyjeva uprava. "Po
leg tega se sp loh  še 
n i začelo izvajanje 
n iti zaščitnega zako
na za nem ško 
m an jšino , v zad
n jem  fin an č n em  
zakonu pa je uprava 
oklestila dotacije za
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Od Sežane do Tomaja po sledi pesnika s Krasa

Kosovelova pot
Kosovelova pot iz Sežane do 

Tomaja je nedvom no ena 
izmed manj znanih  
kraških sprehajalnih poti, in  to 

kljub tem u da je lepa,^položna, 
senčna in nezahtevna. Čisto prije
ten praznični pohod, ki je prim e
ren tudi za družine z otroki in za 
starejše. Nastala je na pobudo Pla
ninskega društva iz Sežane, ki je 
dejansko poskrbelo za označitev 
gozdne ceste, po kateri je Srečko 
Kosovel iz Sežane pešačil domov 
v Tomaj.
Izlet večina pohodnikov začne 
pravzaprav v Sežani pred po 
slopjem stare osnovne šole, v ka
teri se je Kosovel rodil, pot pa na
daljuje m im o knjižnice in  cerkve 
sv. Martina do razgledne točke ob 
vznožju sežanskega Tabora ter čez 
avtocesto proti Šmarjam in Križu. 
Meni je bilo neprijetno hoditi ob 
prom etnicah, povrhu vsega pa 
sem si v mrzlem zimskem dnevu 
želela sonca in  zavetja, tako da 
sem mesto in  osojni Tabor raje iz
pustila. Izlet sem začela raje pri 
Kosovelovi domačiji v Tomaju ter 
se m im o skrbno obdelanih vino
gradov napotila proti borovim

gozdovom.
V zgodnji pomladi je bilo v pro
stranih vinogradih kar živo, saj 
smo se na pot odpravili ravno v 
času obrezovanja trt. Visoko za 
nam i nas je v vsej svoji lepoti poz
dravljal Tomaj, s svojo strnjeno 
podobo, cerkvijo in  zgradbo nek
danjega samostana šolskih sester, 
ki so se po vojni morale preseliti 
v Trst. Tomaj slovi danes po 
svojem odličnem teranu, morda 
najboljšem  na celotnem  Krasu, 
saj im a tu  zemlja tisto značilno 
rdečo barvo, ki trti sorte refošk 
daje svojevrstno barvo in  okus. 
Teran, ki m očno obarva stekleni
co in  kozarce, je, kot pravijo 
Kraševci, pravo poživilo, obnavlja 
kri in  zdravi skoraj vsako bolezen. 
Ni čudno torej, da je več kot 
osemdeset odstotkov vseh km e
tijskih zemljišč zasajenih z vino
gradi in  da v Tomaj vsak konec 
tedna prihajajo ljubitelji terana z 
vse Slovenije ter iz sosednje Ita
lije.
Srečku ljubljena kraška zemlja 
kljub vsem u ni mogla povrniti 
zdravja, um rl je pri 22 letih; bori, 
ki so ga vsakič spremljali na poti

Tanja Romano se poslavlja od tekmovalnih stopničk

Legenda umetnostnega kotalkanja

V začetku m arca je Tanja 
Rom ano pred dnevom  
žena obvestila javnost o 

odločitvi, da pri 28 letih končuje 
svojo bogato športno  kariero. 
Najboljša um etnostna kotalkari- 
ca vseh časov se poslavlja po še
stnajstih svetovnih naslovih in 
številnih drugih uspehih, ki jih 
je dosegla v skoraj 25 le tih  z 
zm agam i, pokali in  kolajnam i 
posute tekm oval
ne poti. Marsikoga 
je mogoče njen sk
lep o prenehanju z 
aktivnostjo prese
netil, vsekakor pa 
ne tistih , ki sm o 
redno  sprem ljali 
njeno dolgo šport
no  kariero. Za 
m noge je Tanja še 
tako m lada in  bi 
lahko zmagovala 
še dolga leta. V re
snici pa je bilo za 
žensko v tako izčr
pavajoči ind iv i
dualni športni pa
nogi njeno tekm o
valno obdobje res 
dolgo, osvojila je res vse, kar se je 
na kotalkah dalo, zadnja leta pa 
je bil n jen  organizem , od skle
pov do m išičnih tkiv, objektiv
no že m očno načet zaradi toliko 
treningov, skokov in  trd ih  p ri
stankov, tekem, potovanj, 
poškodb, terapij... Skratka, po 
tem  ko si je decem bra spet vzela, 
kar ji je pripadalo -  svetovni pre
stol v kraljevski kotalkarski disci
plini, to je v prostem  program u
-  je lahko m irno spravila opre
m o na klin. Ostala pa bo v svetu 
športa, saj se bo odslej posvetila 
študiju g ibaln ih  ved in  tren i
ranju m ladih upov.
Na članski ravni je bila v samem 
svetovnem vrhu celih deset let. 
Odkar je leta 2003 prvič hkrati 
osvojila svetovni naslov tako v 
prostem  program u kot v kom bi
naciji, se ji ta dvojček ni izšel le 
predlani, ko je bila v prostem  
program u boljša mlada rojakinja 
Sbei, enkrat pa jo je na evro
pskem  prvenstvu prem agala 
španska m eteora Gimeno. V le
tih  pa je priljubljena tekmovalka 
openskega Športnega društva 
Polet, ki sta jo po začetkih s Pe
trom  Brlečem v le tih  slavij na 
članski ravni tren ira la  M ojm ir 
Kokorovec in  Laura Ferretti 
(om eniti pa gre tudi koreografa

Sandra Guerro in  kondicijskega 
trenerja Andreo Bientinesija), 
očarala gledalce z vsega sveta, od 
Avstralije do Argentine, od Špa
nije do Nemčije, od Združenih 
držav Amerike do Tajvana. Ko je 
nastajal ta članek, je imela samo 
na svojih spletnih straneh mreže 
Facebook pet tisoč prijateljev in 
več tisoč privržencev, ogrom no 
iz Južne Amerike in  latinskega

sveta, kar pom eni, da je bila pla
ne tarn i športn i pojav in  nav
duševala m nožice ter ogrevala 
srca res po vseh celinah. Daleč 
največja zamejska športn ica 
zadnjih let, mogoče pa celo vseh 
časov, je nekaj pom enila tudi na 
vsedržavnem italijanskem prizo
rišču, saj ji je na prim er večkrat 
uspel preboj na nogom etno Gaz- 
zetto, celo na njeno naslovnico. 
Kaj pa bi šele bilo z brhko plavo
laso tržaško Slovenko, ko bi nje
no panogo uvrstili m ed olim pij
ske discipline? Prav gotovo bi se 
povečala konkurenca, toda ne bi 
zlahka dobili take virtuoze (re
zultat vrhunskega talenta in ob
sedene delavnosti), ki bi zmogli 
skoke, na prim er zloglasni trojni 
rittberger, o katerih lahko druga

dekleta samo sanjajo, saj so do
m ena fantov... in  Tanje Romano. 
Podpisani je leta 2005 kot dopi
snik spremljal nastop na svetov
nem  prvenstvu v Rimu. Osem ti
soč ljudi v dvorani PalaEur je bil 
eden od vrhuncev Tanjine karie
re, ko je bila nežna Španka Lau
ra Sanchez ob zadnjem  poskusu 
izzivanja 'gospodarice kotalk' za 
razred in  pol slabša, ostale n a 

sprotnice pa so se 
v primerjavi z Ro
m anovo - za kate
ro je občinstvo 
preprosto norelo, 
m nogo več kot za 
odlična vrstnika 
D 'Alisero in  Rivo
-  skoraj osmešile, 
od peto, šesto 
uvrščene dalje se 
sploh niso držale 
pokonci od nape
tosti in  m ogoče 
nespretnosti. Sk
ratka, takem u fe
n o m en u  in  m e
diju, kakršna je 
Poletova super- 
šampionka, bi b i

le olimpijske igre naravnost pi
sane na kožo, postala bi še bolj 
prepoznavna (mar si, če jo pri
m erjam o s Tanjo, večna p o 
raženka, drsalka Carolina Kost- 
ner zasluži vso to pozornost?) in 
z njo Trst, vsa naša dežela, naše 
športno gibanje in  m anjšina na
sploh. Kot je Romanova prizna
la v pogovorih zadnjih dni, bi ra
de volje podaljšala kariero, ko bi 
obstajala olimpijska perspektiva 
ozirom a ko bi ji uredili službo v 
kakem  vojaškem rodu, da bi 
lahko m irno  nadaljevala tren i
ranje in imela preskrbljeno pri
hodnost. Zdaj pa mora, z edinst
veno športno in  človeško izku
šnjo legende um etnostnega ko
talkanja za sabo, poskrbeti zase.

HC

HOKEJ IN LINE
A l liga: Polet Kwins -  P adova  5 :8  
NAMIZNI TENIS
Ž enska A l liga; Kras -  M olfetta  4:1 
Ž enska A 2 liga; Kras -  T ram in  2 :4  
N O G O M E T
D liga; Union Q uinto  -  Kras 3 :0  
Prom ocijska liga: Vesna -  Ju v e n tin a  1:0
1 . am aterska  liga: Ison tina  -  S ovodnje 0 :0 , 
T urriaco -  P rim orec  2:1
2 .  am aterska  liga: Breg -  P rim orje  2 :0 , 
F ium icello -  Z a r ja /G a ja  0:1

3 .  am aterska  liga: M ladost -  Villa 1 :2 
K O Š A R K A
C2 liga: Ubc -  Breg 5 6 :5 7 , P o rto g ru a ro  -  Bor 
5 1 :6 4
O D B O J K A
M olk a  C liga  - P lay-off: Soča -  Sloga T abor 0 :3  
P la y o u £  F incan tieri -  S loga  3 :0 , Volley Club -  
Val 3:1
Ž enska C liga  -  Play-out. Suia -  Sloga 3:1 
M olk a  D liga  - P lay-o fh  O lym pia -  Pippoli 3 :0  
Play-out: N aš P ra p o r -  P ra la  1:3 
Ž enska D liga  -  P lay-ovt: Bor -  Kontovel 2 :3

KAJ SPLOH POČNEM TUKAJ? 67
Če se kdaj sprašujem, kaj sploh počnem tukaj, se to 
vedno, ko nanese, da moram voditi omizje ali pa 
kakorkoli predstavljati našega Pisatelja, kot mi je lepo 
napisala po skypu te dni prijateljica in naša sodelavka 
Jana Barba in z besedo Pisatelj seveda mislila na 
Borisa Pahorja. Minuli teden je mladenič iz Barkovelj, 
kot ga imenujeva s  prijateljem Davorinom Devetakom 
od nekdaj, v Gorici predstavljal pomembno knjigo o 
trpljenju naših ljudi pod fašizmom in z njemu lastno 
pronicljivostjo ponovno poudaril, kako pomebnoje, da 
poznamo našo preteklost. V svojem posegu je bil 
jasen, spomin ima kristalno čist, Boris Pahor nikdar ne 
dolgovezi, tudi takrat, ko govori o zadevah, ki jih že 
poznamo, mu velja prisluhniti, ker vedno najde še 
kakšen detajl, s katerim še bolj nazorno pokaže celoto. 
In tu je  vsakom ur jasn o , da gre za um etnika 
prvovrstnega razreda, saj je prav umetnik tisti, ki z 
detajlom pokaže na celoto.
Pred veliko leti mi gaje na klancu v Barkovljah, ki iz te 
ljube, nekdaj slovenske, obmorske vasice vodi proti 
Kontovelu, predstavil prav Davorin Devetak; oba sva 
bila š tu d e n ta  in sva zvedavo poslu šala  že 
uveljavljenega pisatelja, ki je pa takrat živel na robu. 
To je bil čas tik po velikih 
pritiskih nanj, ki so sledili 
objavi njegovega intervjuja z 
Edvardom Kocbekom. Z 
drugim našim velikanom,
Alojzom Rebulo, sta v Trstu 
objavila pogovor s  pesnikom 
in partizanom Kocbekom, ki 
je razvnel slovensko javnost 
v zamejskem prostoru, a še 
veliko, veliko bolj v osrednji 
Sloveniji in širše v takratni 
Jugoslaviji. Da bi zanimanje 
za sporni intervju s Kocbekom le malce poleglo, je 
takratna partija naročila objavo intervjuja v Naših 
razgledih, a dejstvo je, da je bil prav pisatelj Boris 
Pahor takrat grobo šikaniran, potisnjen še bolj na rob. 
Takrat mi gaje Davorin predstavil na klancu, ko se je  
Boris Pahor vračal iz svojega studia proti domu. In zdi 
se mi, da je pisatelj Boris Pahor danes enak tistemu, 
ki sem ga prvič srečal pred dobrimi 33 leti. Ko sva s 
prijateljem včasih šla ponoči peš po klancu proti morju, 
sva pogledala proti njegovemu oknu in večkrat sva 
videla prižgano luč. Seveda ni bilo rečeno, daje bil za 
oknom pisatelj Boris Pahor, a midva sva vedno rekla 
na glas: "Pri meni luč gori"! To je bil in je izjemno 
posrečen naslov knjige, ki je izšla v sloviti zbirki 
Mladinske knjige Kondor, pravzaprav gre za izbor 
slovenskih novel med ekspresionizmom in socialnim 
realizmom, ki ga je bil za izdajo leta 1973 pripravil 
Franček Bohanec (Hvala, Googlei). Spominjam se, da 
sva z Davorinom tisto knjigo imela, jo brala, predvsem 
pa je postal njen naslov sinonim za neutrudno delo 
Borisa Pahorja. To je bil čas njegovega Zaliva, ki gaje 
Davorin redno kupoval, brali pa smo ga mnogi v naši 
študentski sobi v Trstu. Takrat sem se navezal na 
Pahorjevo pisanje in tudi danes lahko mirno zapišem, 
da še najbolj pogrešam prav njegove dnevnike; za 
razliko od drugih, kijih pišejo, a me niso prepričali,je 
bil Pahor v svojem pisanju vedno zvest slovenstvu, 
svojim znanim idejam, manjšini, nam torej, ki še 
verjamemo v moč slovenske besede in v lastno 
dostojanstvo. In mirno lahko tudi dodam, da m eje 
najbolj bolelo, ko so ga zmerjali z nacionalistom, ker 
so s  tem, da so njega zmerjali, zmerjali tudi mene in 
meni sorodne, ki nas ni bilo malo. A saj se danes ve,

kdo in kaj je Boris Pahor, meni je še najbolj všeč, da 
se tudi danes, ko je slaven, zna posmejati samemu 
sebi in tej nepričakovani slavi, iskreno, zares! Tudi v 
Gorici seje med potekom okrogle mize nevsiljivo obrnil 
proti meni in dejal: “Ja, saj me poznate, najbrž sem 
vedno predolg, a saj veste... ”
Ja, vemo, gospod Boris Pahor, vemo.
Pa je lepo, da ste z nami.
Vedno je lepo.
Napisal sem, da se sprašujem, kaj sploh počnem 
tukaj, ko sem ob njem, a to zato, ker ga od nekdaj 
iskreno cenim, kot cenim od nekdaj njegov socialni čut 
in pa seveda vztrajanje, vztrajanje, vztrajanje. Tudi v 
osami, za zaprtim oknom, ko je “pri njem luč gorela”, 
kot sva z Davorinom bolj sam a sebi kot drugim 
govorila.
Kot mladenič sem ga potem večkrat srečeval v Trstu, 
vedno se je prijazno ustavil, vedno je prijazno vikal, 
pred leti sem ga prosil, naj me vendarle ne vika, a z 
vikanjem vztraja, ker prihaja iz drugega sveta!
“Veste, so mi povedali, da ste se naučili slovensko, to 
je lepo”, je rekel moji ženi v preddverju Centra Bratuž, 
ko gaje Adriana pozdravila. Ko mu je rekla, da ne zna 

dobro slovensko , je  
nadaljeval: “Pomislite, kako 
sem  se  moral sam  vse 
naučiti. Na slovenščino 
mislim, prav vse sem se 
moral sam naučiti”!
In sem pomislil na našega 
šefa, kot še danes kličemo 
nekdanjega odgovornega 
urednika Novega lista in 
Novega glasa dr. Draga 
Legišo, ki nam je mulcem 
na redakcijskih sejah do 

onemoglosti pripovedoval, kako s e je  moral sam 
naučiti slovenščine, in nam vedno znova zabičeval, 
naj imamo ob sebi vedno slovenski pravopis, naj 
pazimo na jezik, kajti: “Pojeziku gremo gor in zjezikom 
pademo”! Naš šef je večkrat tudi besno dodal, da ne 
prenaša tistih, ki v našem prostoru ne skrbijo za lasten 
jezik, ki se ne potrudijo, da bi vsaj dostojno govorili, če 
lepo že ne znajo.
Altri tempi!
Drugi časi.
Pa sem na goriškem večeru le bil vesel, ker je prišlo 
veliko mladih, ki sta jih prieljala na predstavitev knjig 
prof. Neva Klanjšček in prof. Adrijan Pahor. Iskrena 
hvala obema, v imenu organizatorjev in v imenu 
Pisatelja.
Pred leti je tržaški pesnik Marko Kravos organiziral, da 
nas je pet slovenskih pesnikov iz našega prostora bralo 
svoje pesmi na vsakoletnem mednarodnem srečanju 
pesnikov PEN na Bledu. Slavnostni sprejem smo imeli 
v nekdanji Titovi vili, današnji Vili Bled, kjer sem sedel 
pod realsocialistično poslikavo na koncu dvorane.
K meni je prisedel, seveda je prej vprašal, če lahko!, 
pisatelj Boris Pahor: “Vi ne veste, kako sem danes 
čudno utrujen”!
Rekel sem, da ga razumem, pomladno sonce utrudi, 
tudi sam sem se počutil mlahavo.
Čez čas mi je Pisatelj rekel: “Ja, najbrž mislite, da ni 
čudno, ko sem pa tako star”!
Odvrnil sem, da ni res, mu zaupal, da ga s  prijateljem 
kličeva Mladenič iz Barkovelj.
Nasmehnil se je  predse.
In sva molčala.
Bilo je prijetno molčanje.

čaka).
Borovi gozdovi nas spremljajo do 
železnice in  čez, do trase novega 
vodovoda, ki ga v času Srečka Ko
sovela še ni bilo. Namesto njega 
pa je bil tu izvir pitne vode, na ka
terega nas opozarja znak. Po mi
niranju trase je izvir presahnil in 
voda je našla pot v globino.
V okolici Šmarij, kjer se je naš iz
let tudi končal in  od koder smo se 
spet vrnili v Tomaj, se začne gozd 
redčiti, nekaj je gmajne in  polj, 
več je prostranosti. To je tista

gmajna, preko katere je "v jesen
ski tihi čas priletela brinjevka" in 
obležala pod streli... (Balada). Pr

vo srečanje s smrtjo, ki se po
navlja v Kosovelovi poeziji, kot 
slu tn ja ...
Mi smo za pot od Tomaja do Šma
rij in  nazaj porabili nekaj več kot 
tri ure, celotna Kosovelova pot, iz 
Sežane do Tomaja, pa je dolga 7,5 
km  oziroma tri ure v eno smer. 
Seveda si moram o vzeti še čas za 
ogled Kosovelove domačije, kjer 
je Srečko preživel zadnja leta 
svojega prezgodaj pretrganega 
življenja. Najsrečnejše obdobje 
pesnikovega otroštva je bilo sicer 

kratko sežansko obdobje: 
"kuhinja je polna vsa potic 
in vina, zbrana je družina" 
(Sveti Štefan), zaradi očeto
vega dom oljubja in  skrbi 
za slovenstvo pa so se m o
rali Kosovelovi kmalu pre
seliti v Pliskovico, v malo 
šolo, in  nato v Tomaj. Od 
tu  so otroci pešačili po goz
du do Sežane. V snegu, 
burji in  mrazu jim po vsej 
verjetnosti ni bilo tako le
po in  prijetno, kot je nam  
izletnikom, kljub vsemu pa 
so njegov brat Stano ter tri 
sestre doživeli visoko staro
st. Le njega je neusmiljen 
strel usode odtrgal gmajni 
in borom  v rani mladosti, 

ko niti sanje še niso vzletele čez 
polja, kaj šele življenje kot tako.

Suzi Pertot

s sežanske postaje do doma, pa so 
m u vračali moči in  upanje v 
življenje. Prostran borov gozd se

začne takoj za vinogradi, zapre 
nam  razglede in  ujame nadlež
no burjo. Sedaj smo sami med 
kamenjem in mogočnimi de
bli, tu  ni niti preteklosti niti se
danjosti, samo šumenje borov, 
ki jih je imel Srečko Kosovel za 
brate in  prijatelje. "Bori, tem ni 
bori, kakor stražniki nad goro" 
so spremljali njegove samotne 
poti; če jim prisluhnem o v tiši
ni, bom o tudi mi slišali n jiho
vo pripoved o Krasu in  Krašev
cih, slišali bom o njihovo 
"utrujeno šepetanje", ki je pe
sniku pripovedovalo o materi, o 
očetu, o b ra tih ... (Bori) Vsakič, ko 
je mladi, bolni Srečko hodil po

tej, zanj prenaporni poti proti do
mu, se je nam reč spraševal, kako 
je s svojci in  prijatelji, strah ga je 

bilo, da ni z njim i 
kaj narobe, in  želj
no  je pričakoval, da 
bo ob prihodu v To
maj že od daleč za
gledal osvetljeno 
okno domače hiše. 
Sestra Tončka se 
nam reč n i mogla 
otresti razvade, da 
je dom a luč gorela

pozno v noč. Luč, polna boleči
ne, polna solza, polna hrepenenja 
matere, ki čaka na sina (Mati
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mttiMJ Igor Gregorič

Srčni kirurg, ki so se mu 
v ZDA uresničile sanje

Igor Gregorič je direktor pro
grama za mehansko podporo 
srca in  pom očnik direktorja 
za kardiovaskularne kirurške ra

ziskave na Texas Heart Institute, 
eni od petih  vodilnih klinik za 
srčna in  žilna obolenja v ZDA. Je 
tudi profesor na University of 
Texas v Houstonu in  M. D. Ander
son Cancer Centru, največji usta
novi za zdravljenje rakavih obo
lenj na svetu. Vsako leto opravi 
okrog 300 žilnih in  400 srčnih 
operacij. Za seboj im a že preko 
300 transplantacij srca. Pred 26 
leti se je kot specializant v šempe- 
trski bolnišnici odpravil na izpo
polnjevanje v ZDA. Iz m ajhne Pr- 
vačine pri Novi Gorici je prišel v 
Houston in  tam  ostal. Njegova 
zgodba je tipičen prim er ure
sničitve am eriških sanj. Pred 
kratkim je v Novi Gorici odprl za
sebni zdravstveni center Medar- 
tis, kar je bila priložnost za ta po
govor, njegovo delo na področju 
srčne in  žilne kirurgije pa ostaja v 
Ameriki.

Kaj vas je kot mladega zdrav
nika vleklo v  ZDA?

Vsekakor želja p o  znanju. Bil sem  
specializant na splošni kimrgiji v  
šempetrski bolnišnici in  ponud i
la se m i je priložnost, da grem na 
izpopolnjevanje. Bilo je leta 1984 
in takrat je bilo mišljeno, da grem  
za nekaj mesecev. Potem se je 
izkazala m ožnost za podaljšanje 
in sem podaljšal in ostal. Po spe
cializaciji splošne kirurgije sem se 
odločil za kardiokirurgijo, ker je 
bila to ves čas moja želja.

Čemu pa pripisujete vaš veliki
uspeh na tem področju? 

Am biciji in trdem u delu. 
Vsekakor morajo biti motivacija, 
trda volja in  tudi okolje, ki je  sti
m ulativno. In želja p o  uspehu, 
napredovanju, raziskovanju, pa 
pripravljenost odpovedati se mar
sičemu. Pri vrhunskem  športu je 
ista zgodba. Nečem u se morate 
odpovedati, da tisti čas namenja
te "poslu ”, ki ga opravljate, in p o 
tem  upate, da se to povrne ko t

uspeh.
Vam se je povrnilo. Domne
vam, da vam ni žal?

Nikakor. Če se ozrem vase, sem  
absolutno zadovoljen. Lahko bi 
rekel, da se m i je uresničil ne le 
cilj, ampak tudi sanje. Če pomisli
te, da sem prišel iz  Prvačine, ki 
ima tisoč ljudi, in da sem danes v  
Houstonu, četrtem največjem  
m estu v  ZDA, in  delam v  Texas 
Medical Centru s 150 tisoč za
poslenimi, k i je na j  več ji m edi
cinski center na svetu, in  na 
Texas Heart Institute, eni od  
petih  najboljših tovrstnih inš
titucij v  Ameriki, kjer je moja 
pozicija OK, več k o t OK, p o 
tem bi rekel, da je  to lahko tu
di sanjski dom et nekega tujca v  
Ameriki.

Kolikšen je bil v  tem času, 
odkar ste v  ZDA, napredek 
na področju srčne kirurgije, 
ki je bila takrat, ko ste odšli, 
še dokaj rizična veja kirur
gije?

Absoluten napredek. Srčna ki
rurgija je danes večinoma ru
tinska kirurgija. Rezultati so ze
lo dobri. Razširila se je tudi na 
m anjše bolnišnice in  postala 
varna.

Lahko potegnete primerja
vo med pristopi v  srčni ki
rurgiji v ZDA in  Sloveniji 
takrat, ko ste odšli v  ZDA, in  
danes?

Razlika je bistvena. Takrat je bila 
Amerika še pred Evropo in Slove
nijo. Danes n i več teh razlik v  re
zultatih, v  operativni tehniki, v  
pristopu k  operativnim posegom, 
k  isti patologiji in  tako dalje. Raz
lika je v  raziskovanju. Vsa tehno
logija se danes raziskuje v  Am e
riki, m edtem  ko je Evropa naprej 
v  klin ični aplikaciji te tehnolo
gije. Ocenjujem, da je slovenska 
kardiokirurgija na zelo visokem  
nivoju. Gre nekako vštric z  evro
psko in  ameriško, na določenih  
področjih pa šen e  dosega enakih 
rezultatov in  pristopov, k o t jih  
imata Evropa ali ZDA, a se jima 
tudi tam približuje.

Tudi vi imate določene zasluge 
za to. Na poti do znanja ste po
magali m nogim  slovenskim  
študentom in zdravnikom. Ko
likim približno?

V H oustonu je bilo v  zadnjih de
setih letih  pri m en i okrog 600 
študentov, danes že tudi speciali
zan tov ali specialistov različnih 
vej medicine. Če računate, da je v  
Sloveniji od 7000 do 8000 zdrav

nikov, pom eni to slabih deset od
sto tkov vseh, kar je za Slovenijo 
kar veliko število.

Se ob tem dobro počutite?
Človek se vedno dobro počuti, če 
lahko prenaša znanje. Mislim, da 
gre predvsem za doprinos v  sm i
slu širjenja obzorja. Amerika in 
Evropa imata drugačen način izo
braževanja, drugačen način raz
mišljanja in  pristopa, čeprav so 
bolezni iste. Se posebej za m lade
ga človeka, ki se izobražuje, je do
bro, da to vidi in  spozna. Vesel 
sem, da je prišlo do tega sodelo
vanja, da se nadaljuje in raste. V 
Houstonu im am o zdaj okrog de
set š tuden tov mesečno. Na 
začetku je bil en študent na m e

sec. To sodelovanje se razvija tu
di na drugih nivojih, na nivoju  
m edicinske fakultete, kirurških  
služb, različnih specialistov. 

Delate dvanajst ur. Na dopustu 
niste bili že zelo dolgo. Kako 
zdržite?

Gre za fizično kondicijo. Človek 
je zelo prilagodljiv. Če imate 
neko harmonijo, neki sklop fizič
nega, kondicijskega treninga ozi
roma kakšne hobije, po tem  tudi 
12-urni delovni urnik z  dvema ali 
tremi operacijami na dan ni tako 
težak oziroma postane nekaj nor
malnega. Nisem pa edini, k i to
liko dela. Če greste na Google in 
pogledate, katera država ima naj
daljši delovni urnik, je to ravno 
Amerika. Se pravi, da gre za neko  
kulturo dela, ne samo za indivi

dualni pristop.
Kaj pa dopusti?

Na takem dopustu, ko si človek 
vzame dva, tri tedne prostega ča
sa, da gre na morje ali v  hribe, res 
nisem  bil že dolgo. Zato pa si v  
sklopu strokovnih potovanj in iz
popolnjevanj vzam em  kakšen  
prost dan in podaljšam bivanje 
kjerkoli sem.

Kako pogosto zapustite Hou
ston zaradi strokovnih poto
vanj, kongresov in izpopolnje
vanj?

Enkrat, če ne dvakrat na mesec. 
Vsaj tri do štirikrat letno pridem  
v  Evropo, drugače pa predavam  
in se doizobražujem predvsem po  
Ameriki in  Južni Ameriki.

Kljub temu da veliko delate, 
ohranjate prijazen odnos do 
bolnikov, kar v  Sloveniji, vsaj 
glede na lastne izkušnje, ne 
velja vedno. Zanima me, ali 
imajo vsi zdravniki v  Ameriki 
tak pristop?

Vsi. To je kultura. In m oram o  
im eti tak pristop. Konec koncev  
nam  visijo odvetniki ves čas nad 
glavo, kar pom eni, da si ne moreš 
privoščiti ne biti prijazen do bol
nika, ne delati m aksim alno po  
protokolu in uveljavljenih stan
dardih zdravljenja določenih vrst 
bolezni, ker čim greš ven iz tega 
in se nekaj zakomplicira, te bol
n ik  lahko toži, in če te toži, p o 
tem  ne m oreš argumentirati 
svojega početja, če n i bilo  
opravljeno strokovno. Po drugi 

strani pa velja tudi nepisano  
pravilo, da je treba im eti do  
bolnika m aksimalno človeški 
odnos, kar je tudi prav. Že si
stem  izobraževanja te nauči, 
da se tako obnašaš. Popolno
ma profesionalno. Drugače 
sploh ne gre. To p o m en i 
prijaznost do bolnika in  
osebja, pom en i delati po  naj
bolj strokovnem protokolu in 
najm odernejšem  načinu  
zdravljenja za določeno bole
zen in stalno izpopolnjevanje. 
Vsako leto opravite 400 srčnih 
in 300 žilnih operacij. Vam je 
to postalo že rutina, ali je vsako 
srce zgodba zase?
Večinoma je rutina. Je pa do
ločeno število operativnih p o 
segov, ki so posebnost sami za
se. Koronarni bypass na primer 
je vedno podobna operacija. 
Vsako srce, vsaka žila je neko
liko drugačna, ampak princip  
je vedno isti. Obstajajo pa tudi 

zelo redki operativni posegi, ko t 
so tumorji srca ali prirojene ano
malije in podobne zadeve, kjer 
ima vsaka operacija določeno  
specifičnost in drugačen pristop. 

Za seboj imate več kot 300 
transplantacij srca. Kateri so 
najnovejši pristopi na tem po
dročju?

Pri transplantaciji srca se v  
zadnjih 10, 15 letih n i veliko  
spremenilo. Transplantacija je s 
kirurškega stališča vedno zelo p o 
dobna operacija. Zdaj se letno iz
vede okrog 2500posegov v  Am e
riki in  še 2000 drugod po  svetu. 
Kaj je novega pri transplanta
cijah ? Novi so pristopi, nova zdra
vila za preprečevanje zavrnitve-

n ih  reakcij, ki so boljša, imajo  
manj stranskih učinkov.

Vaše področje je tudi mehan
ska podpora srca. Lahko pove
ste kaj več o tem?

Mehanska podpora srca poeno 
stavljeno p o m en i p o m o žn o  čr
palko, ki pomaga srcu v  zadnjem  
stadiju, stadiju opešanega srca, ko  
ostale terapije ne pridejo več v  
poštev  in  ostaneta na voljo le 
transplantacija ali pa mehanska  
podpora. Na tem področju je bil v  
zadnjih desetih letih narejen ve
likanski napredek. Iz robustnih, 
velikih črpalk, ki so zahtevale 8 
do 10-urne operativne posege s 
65 do 70-odstotno možnostjo, da 
pacient preživi prvo leto, sm o da
nes prišli do druge, tretje genera
cije teh črpalk, k i so bistveno  
manjše. Operativni posegi so se 
skrajšali na dve, tri ure, m ožnost 
preživetja prvega leta pa je že 90 
do 95-odstotna. Za zdaj še nim a
m o  dolgoročnih rezultatov 5-let- 
nega, 10-letnega preživetja s temi 
črpalkami, je pa n jihov porast v  
zadnjem letu ali dveh ogromen. 
Lani ali predlani je bilo prvič, da 
je bilo število črpalk enako števi
lu transplantacij, m edtem  ko za 
obdobje naslednjih petih, dese
tih let mislim, da bo m nogo več 
črpalk ko t transplantacij, ker smo  
na področju transplantacij dose
gli neko konstanto zaradi omeje
nega števila darovalcev. Teh bo 
kvečjemu manj, črpalk pa iz leta 
v  leto več.

Kateri so vaši trenutni znanst
veni izzivi? S čim se najbolj po
globljeno ukvarjate, zazrti v  
prihodnost?

Te črpalke. To je m oje področje, s 
katerim se ukvarjam vsakodnev
no. Raziskovalni del poteka v  la
boratoriju, kar pom eni testiranje 
teh novih  vrst črpalk na mizi, pa 
tudi na živalih, sledi pa klinična 
aplikacija teh črpalk. Moj poseb
n i interes je tudi um etno  srce. 
Razlika m ed  črpalko in  um etnim  
srcem je  ta, da se pom ožna  čr
palka vstavi v  pacientovo srce in 
srce ostane v  prsnem  košu, m ed
tem ko se pri um etnem  srcu od
strani celo pacientovo srce in se 
le-to zamenja z  um etnim . Na tem  
področju je m anj uspeha. Za zdaj 
je veliko raziskovalnega dela. Na 
površje prihaja nova tehnologija, 
tako da v  naslednjih dveh, treh 
letih pričakujemo novosti tudi na 
tem področju.

Nace Novak

Nekaj se vendarle spreminja

Planica na poti do svetovnega 
nordijskega centra

nila tem eljno 
obogatitev slo
venskega zimske
ga športa. Nordij
ski center, ki bi 
vključeval infra
strukturo za smu-

močju predvidenega nordijskega 
centra Planica odkupili 80 od
stotkov zemljišč. S pom očjo 
sprejetega zakona o Planici orga
nizatorji upajo, da se bodo preo
stali formalni postopki pravoča
sno končali. Za letos je že predvi
dena izgradnja Bloudkove skakal
nice s še dvema manjšima skakal
nicama, skupno bo v sklopu cen
trov sedem različno velikih 
skakalnic. Prihodnje leto bodo 
začeli graditi še tekaški stadion s 
progami, kar bo pom enilo ključ
no razvojno novost v dolini. Že 
lansko leto so kot prvo večjo no 
vost v zadnjem desetletju odprli 
sodobno sedežnico, ki tekmoval
cem olajša dostop do letalnice. 
Prizori iz prejšnjih let, ko je sve
tovna skakalna elita čakala v zasil
no  postavljenih barakah, pred 
tekmo gazila navkreber in  trepe
tala bolj v strahu pred udorom  le
senih letvic kot pred dvestometr
skim poletom so, upajmo, mimo. 
Prav vsi bi radi planiški zimski 
šport spremljali v sodobni luči 
primerljivih športn ih  komplek
sov, kakršni so v Nemčiji in  sever
nih  državah. Sam verjamem, da 
je projekt nordijskega centra Pla
nica bila nujno potrebna investi
cija, na katero so pristojni organi 
čakali preveč časa. Prepričan sem, 
da se bo prim erno vključila v 
geokulturno okolje doline med 
Ratečami in  Tamarjem, tako v 
zimskih kot poletnih mesecih. Na 
nas pa je, da ji bom o dali prim er
no pozornost.

Jernej Šček

S 1. strani

Fukušima: simbol...

Preko O sm anske ožine se 
n am re č  giblje kar 40%  
svetovnega naftnega p re

voza...
Verjetno se Z ahod v tre n u tn ih  
oko liščinah  še bolj kot islam 
skih skrajnežev boji n es tab il
nega položaja te r zah tev  u p o r
nikov, ki so p ri dem okratizaciji 
svoje d ružbe učinkovito  up o ra
bljali tvvitter in  d ruga in te rn e t
n a  sredstva. Z ahodna d ip lom a
cija bo p rim o ran a  sp rem eniti 
svoje načrte  ne glede n a  sogo

vorn ike, ki jih  bo  im ela  pred  
sabo: to  ne bo  lahko, saj se bo  
n a  novi severnoafriški in  sploš
n o  arabski šah o v n ic i m ora la  
ob  in teresih  posam ezn ih  držav 
evroatlantskega svoda soočati 
tu d i z vsestranskim i zahtevam i 
Pekinga, ki je svojo k up n o  m oč 
v zadn jem  desetle tju  izrazil v 
strateških  izb irah  ravno n a  re
laciji afrišk ih  in  p an a rab sk ih  
koordinat.
Ali bo  nu k leark a  v  F ukušim i 
posta la  sim bol našega zatona?

Nataša Konc Lorenzutti
V petek, 25. marca 2011, ob 20.30 bo v Kulturnem centru Lojze Bratuž 
v Gorici monopredstava -  recital avtorske proze Jezik molka igralke in 
pisateljice Nataše Konc Lorenzutti. Tistim, kije ne poznajo z gledaliških 
desk ali iz njenih literarnih del, so namenjene te vrstice, v katerih je 
kratka predstavitev te tenkočutne gledališke in literarne umetnice. 
Nataša Konc Lorenzutti je diplomirana igralka, kije med leti 1994 in 
1999 igrala na odrih celjskega in novogoriškega gledališča. Zadnjih 
dvanajst let pa se  uveljavlja predvsem kot mladinska pisateljica. 
Objavlja v literarnih revijah za otroke: v Cicibanu, Cicidoju in Mavrici. Je 
avtorica petih slikanic in dveh knjig za odrasle.
Zbirka kratke proze in predstava z naslovom Jezik molka sta sad 
magistrskega študija umetniške besede na Akademiji za gledališče, 
radio, film in televizijo v Ljubljani. Zbirka je nastala pod mentorskim 
vodstvom red. prof. dr. Blaža Lukana, nastop pa s pomočjo glavnega 
mentorja, dramskega igralca, red. prof. Aleša Valiča.
Podiplomski študij umetniške besede in njegova končna uresničitev v 
avtorski predstavi sta torej združitev pisateljskega in igralskega poklica. 
Avtorica je predstavo prvič izvedla na malem odru ljubljanske Drame, 
junija 2009.

Pretekli konec tedna je prek
rasna dolina pod Poncami 
že tradicionalno imela v 

gosteh konec sezone v sm učar
skih skokih veliki finale svetovne
ga pokala. Najboljši svetovni asi 
te klasične discipline se vsa
ko leto znova vračajo v ko
tiček Slovenije, ki se v sonč
n ih  dneh blešči pod pečina
mi Jalovca in  sosedov Julij
cev, v grdem  vrem enu pa 
tem no opom inja na nela
godje človeka pred m ogoč
nostjo narave. Ne glede na 
naravne lepote ima Planica v 
gosteh že desetletja najboljše 
smučarske skakalce, saj pre
m ore z enim  najprim er
nejših pobočij za ta spek
takularni šport. Žal je bila 
Planica v zadnjih letih pre
puščena nemilosti časa in  ka
zala klavrno, razpadajočo po
dobo. Znam enita letalnica 
Bloudek-Rožman se je podrla 
že davnega leta 2001, od tak
rat pa smo le poslušali obljube o 
visokodonečih projektih.
Sveže novice kažejo, da se v Plani
ci dejansko nekaj spreminja, na 
srečo na boljše. Pristojni organi, 
m ed katerim i m inistrstvo za 
šport, smučarska zveza Slovenije

in  Zavod Planica, so začeli u re
sničevati ambiciozen projekt, ki 
bo Planico do leta 2013 spreme
nil v nordijski center. Na podlagi 
projekta bo smučarska zveza Slo
venije že maja letos vložila kan

didaturo za pripravo nordijskega 
svetovnega prvenstva 2017. Med 
napovedanimi tekmeci sta že fin
ski Lahti in poljske Zakopane, ure
sničitev modernega in  svetovno 
primerljivega nordijskega centra 
pa bi ne glede na SP 2017 pome-

čarske skoke in 
vse discipline nordijskega teka, 
kombinacije ter biatlona, bi om o
gočil kakovostno športno delo, 
rast m ladih športnikov ter insti
tucionalno podporo najboljšim. 
Zimski športniki tako ne bi bili

več prepuščeni lastni dobri volji 
in  m učnim  logističnim  podvi
gom, temveč bi imeli na razpola
go profesionalno okolje, v kate
rem bi se lahko posvetili izključ
no vrhunskim treningom.
V zadnjih dveh letih  so na ob-


